
  
  



 

 
Årsmøtet i Agder Arbeiderparti 2024 avholdes på Radisson Blu Caledonien Hotel 16. – 17. 
mars. I dette heftet finner du sakspapir og praktisk informasjon om møtet. 
 

Registrering, lunsj, årsmøtesal og tidsskjema 
Registrering ved møtesalen og starter 1 time før møtestart.  Alle må være i møtesalen kl 09.55 
og klar til åpningen kl 10.00. Første måltid på møtet er lunsj kl 12.00.  
 
Navneskilt og delegatskilt utleveres ved registreringen. Delegatskiltet benytter du til å be om 
ordet i forhandlingene og til å avgi stemme med. Kun valgte delegater har tale,- forslag- og 
stemmerett.  Styret m/tiltredende medlemmer og fylkestingsgruppa har tale- og forslagsrett. 
 
I møtesalen vil det være navneskilt som markerer hvor kommunepartiene skal sitte.  
 
Tidsskjema for møtet finner du i dette heftet under Sak 2f Dagsorden. 
 

Behandling av sakene – fremme forslag 
Det er viktig at du leser sakspapirene før møtet. Vi har et relativt stramt tidsskjema og flere 
av sakene vil bli behandlet uten innledning eller nærmere forklaring, med mindre noen av 
delegatene ber om det. 
 
Saksdokumentene vil kun være i digitalt format, så du må ha med deg pc eller nettbrett. 
 
Forslag som fremmes under debatten må sendes på epost til agder@arbeiderpartiet.no. 
Skriv FORSLAG ÅRSMØTET i emnefeltet. Alle forslag må fremmes fra talerstolen. De er 
ikke å regne som levert før de er fremmet.  
 

Behandling av innkomne forslag 
De innkomne forslagene er sortert i to kategorier: Dagsaktuelle forslag og programforslag. 
Programforslag er forslag som naturlig hører hjemme i diskusjonen om nytt partiprogram 
som skal vedtas på landsmøtet i 2025, mens de dagsaktuelle forslagene er som navnet 
tilsier av en karakter som er naturlig å uttale som om det i dag. Det legges opp til å behandle 
disse på ulikt tidspunkt under årsmøtet. De dagsaktuelle sakene etter den politiske 
innledningen, og programsakene på søndag. Se mer informasjon om behandlingen i 
innledningen til saken Innkomne forslag. 
 

Årsmøtemiddag 
Lørdag kveld er det årsmøtemiddag. Vi kler oss pent. Det serveres en tre-retters middag, og 
alkoholfri drikke til maten er inkludert. Ønsker du vin eller øl må du betale det selv.  
 

God partikultur 
Arbeiderpartiet er et parti med høyt under taket i diskusjonene, og et parti som skiller mellom 
sak og person. Vi har alle et ansvar for en god partikultur som legger til rette for at alle skal 
være inkludert og at ingen opplever noe ubehagelig. Opplever du noe ubehagelig under 
årsmøtet er det viktig at du tar kontakt med oss om dette. Kontaktpersoner er 
fylkessekretærene Per Åge Nilsen (99276442), Audun Øvrebø (99276327), fylkesleder Cecilie 
Knibe Kroglund (458 31 139) og gruppeleder Gro Bråten (90520198) 
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Fylkesstyrets innstilling:  
Innkallingen godkjennes 
 

 
Fylkesstyrets innstilling:  
Som fullmaktskomite oppnevnes fylkessekretærene. 
Fullmaktskomiteens innstilling legges frem på møtet. 
 
 

 
Fylkesstyrets innstilling: 
 

1. Åpning 
2. Konstituering 

a. Godkjenning av innkalling 
b. Godkjenning av fullmakter 
c. Godkjenning av sakslisten 
d. Valg av to dirigenter og to sekretærer 
e. Godkjenning forretningsorden 
f. Godkjenning av dagsorden 
g. Valg av redaksjonskomite 

3. Beretning for Agder Arbeiderparti 2022 - 2024 
4. Regnskap for Agder Arbeiderparti 2023 
5. Politisk innledning ved statsminister og partileder Jonas Gahr Støre 
6. Strategi fram mot valget i 2025 og 2027 
7. Innkomne forslag  
8. Innspill til nytt partiprogram 
9. Handlingsplan for 2024-2026 
10. Vedtekter for Agder Arbeiderparti 
11. Budsjett for 2024 
12. Valg 

a. Fylkesstyre 
b. Medlemmer og varamedlemmer til landsstyret 
c. Kontrollkomite 
d. Nominasjonskomiteer for stortingsvalget 2025 
e. Medlemmer til AOFs representantskap 
f. Valgkomite 

13. Avslutning 
 
 

 
Fylkesstyrets innstilling: 
Dirigenter: Mette Gundersen og Per Kristian Lunden 
Sekretærer: Svein Harald Monsen og Kjerstin Breistein Danielsen 
 



 

 
Fylkesstyrets innstilling: 
 

1. Årsmøtet holdes for åpne dører. Publikum har adgang i den grad plassen tillater det 
 

2. Det velges to dirigenter til å lede forhandlingene og to sekretærer til å føre protokoll.  
 

3. Alle saker avgjøres ved alminnelig flertall dersom ikke vedtektene angir annet. 
 

4. Til alle saker har representantene rett til ordet to ganger i samme sak, med henholdsvis 
3 og 2 minutter. Det gis ikke anledning til replikkordskifte. Observatører og gjester kan 
gis tale og forslagsrett etter godkjenning i årsmøtet.   
 

5. Dirigentene og andre med forslagsrett kan foreslå begrensing i taletid og at det skal 
settes strek for debatten. Når strek foreslås skal talerlisten og alle forslag som er 
fremmet i saken refereres. Det skal spørres fra dirigentbordet om det er andre som har 
forslag. I så tilfelle skal strek ikke settes før disse forslagene er fremmet. Når strek 
settes gis det mulighet for å tegne seg til talerlisten under den første taleren etter at 
strek er vedtatt. Det er ikke anledning til å fremme nye forslag eller å trekke allerede 
fremsatte forslag etter at strek er satt. 

 
6. Forslag skal sendes på epost til agder@arbeiderpartiet.no og fremmes fra talerstolen.  

 
7. Voteringer skjer ved håndsopprekking. I personvalg skal skriftlig votering gjennomføres 

hvis det kreves. Det skal velges tellekorps blant årsmøtets delegater ved behov. Hvis 
en av tellekorpsets medlemmer er kandidat i en votering trer denne ut av tellekorpset. 

 
8. Representanter som må forlate møtet skal skriftlig søke permisjon. 

Permisjonssøknaden behandles og avgjøres av dirigentene. 
 

9. Protokollen fra årsmøtet godkjennes av styret. 
  

mailto:agder@arbeiderpartiet.no


 

 
Lørdag 16. mars 
 
Kl 10.00 Åpning v/leder Cecilie Knibe Kroglund 

 SAK 2 Konstituering 

 SAK 3 Beretning for 2022 – 2023 

 SAK 4 Regnskap for 2022 

Kl 11.00 Pause 

Kl 11.15 SAK 5 Politisk innledning ved statsminister og partileder Jonas 
Gahr Støre 

Kl 12.00 Enkel lunsj og utadrettet aksjon i sentrum 

Kl 13.15  Debatt etter den politiske innledningen, inkludert debatt om 
strategi (sak 6) og innkomne dagsaktuelle forslag.  

Kl 15.45 Pause med kaffe og kaker 

Kl 16.15 Debatten fortsetter  
Oppsummering ved Jonas  

Kl 17.30 SAK 7 Innkomne forslag 
Førstegangsbehandling. Votering om forslagene skal vedtas, 
avvises eller oversendes redaksjonskomiteen.  

Kl 18.30 Avslutning dag 1 / Praktisk informasjon 

Kl 20.00 Årsmøtemiddag 
 
 
 
 
Søndag 17. mars 

 
Kl 09.00 SAK 9 Handlingsplan 2024-2026 

 SAK 10 Vedtekter 

 SAK 11 Budsjett for 2024 

Kl.09.45 SAK 8 Innspill til nytt partiprogram. Innledning ved 
redaksjonskomiteen for programsaker 

Kl.10.00 Gruppearbeid - innspill til partiprogrammet 

Kl.10.45 Oppsummering / debatt 

Kl.11.45 Utsjekk av rom 

Kl.12.15 Lunsj 

Kl 13.15 Redaksjonskomiteenes innstilling 
- Redaksjonskomiteen for dagsaktuelle saker 
- Redaksjonskomiteen for programsaker 
- Redaksjonskomiteen for strategi og organisasjon 

Kl 15.00 SAK 12 Valg 

Kl 15.30 SAK 13 Avslutning 

Kl 16.00 Avreise 
  
 
 

 



 

 
1. Redaksjonskomite for dagsaktuelle politiske saker:  

 
Fylkesstyrets innstilling: 
 
 

• Kari Henriksen – Stortinget 

• Robert C. Nordli – Arendal 

• Kai Steffen Østensen, Kristiansand 

• Inger-Lene Håland, Froland 

• Agnes Norgaard - Risør 

• Ahmed Lindov – Kvinesdal 

• AUF 

 
Komiteen velger selv sekretær blant medlemmene 

 
2. Redaksjonskomite for programsaker:  

 
Fylkesstyrets innstilling: 
 

• Gro Bråten – Lillesand - leder 

• Jan Øivind Åvik – Lindesnes 

• Jannike Arnesen – Kristiansand 

• Dagfinn Homdal Svanøe – Åmli 

• Ramani C. Nordli 

• Ingrid Lillehei, Flekkefjord 

• Jesper Thoresen, AUF 

 
 
3. Redaksjonskomite for strategi og organisasjon  

 
Fylkesstyrets innstilling: 
 

• Svein Arne Haugen – Evje og Hornnes (leder) 

• Nina Jentoft - Arendal 

• Helge Stapnes -  Kristiansand 

• Ina Birkeland – Lindesnes 

• AUF 

 
 

 



 

 

Årsmøtet i 2022 valgte følgende personer som Agder Arbeiderpartis styre: 

 
Leder Abel Cecilie Knibe Kroglund Lillesand 

Nestleder Even Tronstad Sagebakken Lindesnes 

Medlemsansvarlig Marit Grefstad Grimstad 

Leder av Kvinnenettv. Vanja Grut Arendal 

Styremedlem Kenneth Mørk Kristiansand 

Styremedlem Ahmed Lindov Kvinesdal 

Styremedlem Svein Arne Haugen Evje og Hornnes 

Styremedlem Mona Día Kristiansand 

Styremedlem Reidar Saga Åmli 

1.varamedlem (møter fast) Grethe Strand Vennesla 

2.varamedlem (møter fast) Johan Ekeland Lyngdal 

   

1.og 2. varamedlem møter fast i styret. I tillegg møter leder i AUF i Agder i fylkesstyret med 
alle rettigheter. I 2022-24 har dette vært Jesper Thoresen. 
 
Tiltredende 
Følgende har møtt i fylkesstyret med tale- og forslagsrett i perioden 

• Stortingsrepresentant Kari Henriksen  

• Stortingsrepresentant Tellef Inge Mørland  

• Gruppeleder fylkestingsgruppa Gro Bråten  

• LOs regionleder Agnes Norgaard (Frem til 30.11.22) 

• LOs fungerende regionleder Dagfinn Homdal Svanøe (Fra 30.11.22 – 01.03.23) 

• LOs regionleder Metter Gundersen (Fra 01.03.23) 

• Sentralstyremedlem Robert C. Nordli (Frem til 06.05.23) 

• Statssekretær Mette Gundersen (fra 14.10.21 – 30.11.22) 

• Politisk rådgiver Kai Steffen Østensen (fra 15.10.21 – 01.06.23) 

• Fylkessekretær Per Åge Nilsen 

• Fylkessekretær Audun Øvrebø 

• AUFs fylkessekretærer i perioden, Jørn Einar Skrødal, William Wathne og Oliver 

Tregde. 

 
Arbeidsutvalget (AU) 
Arbeidsutvalgets oppgave er å forberede fylkesstyremøter og behandle administrative saker i 
fylkespartiet. AU har i perioden bestått av leder Cecilie Knibe Kroglund, nestleder Even 
Tronstad Sagebakken og medlemsansvarlig Marit Grefstad. Fylkessekretærene Per Åge 
Nilsen og Audun Øvrebø har tiltrådt AU. 

 
  



 

Styremøter 
 
Det har vært avholdt 13 styremøter og behandlet 91 saker i perioden fra årsmøtet i 2022 til 
årsmøtet i 2024: 

• 28. april 2022 – Partikontoret Kristiansand 

• 14. juni 2022 – Partikontoret Kristiansand 

• 10. september 2022 – Youngstorget Oslo 

• 18. oktober 2022 – Partikontoret Kristiansand 

• 15. november 2022 – Partikontoret Kristiansand 

• 7. februar 2023 – Partikontoret Kristiansand 

• 14. mars 2023 – Partikontoret Kristiansand 

• 26. juni 2023 - Teams 

• 24. september 2023  – Teams 

• 28. september 2023  – Partikontoret Kristiansand 

• 16. november 2023 – Partikontoret Kristiansand 

• 8. februar 2024  – Partikontoret Kristiansand 

• 15. februar 2024 – Partikontoret Kristiansand 

 
 

Ukentlig morgenmøte 
Det gjennomføres ukentlige morgenmøter på teams mellom fylkespartiets leder og nestleder, 
stortingsrepresentantene, gruppeleder i fylkestinget, våre repr. i regjeringsapparatet og 
fylkessekretærene om aktuelle saker kommende uke vi bør være oppmerksomme på. Dette 
er nyttig for å holde våre folk i nasjonale roller orientert om saker som er viktig for oss i 
Agder, og for at vi i Agder skal være orientert om saker som kommer opp nasjonalt som det 
er viktig at vi engasjerer oss i. 

 

 
Fylkesstyret arbeider etter den handlingsplan årsmøtet vedtar. Denne inneholder hvilke 
områder som skal prioriteres i perioden, og fylkesstyret starter sitt arbeid etter årsmøtet med 
å diskutere strategi og konkrete tiltak for å gjennomføre handlingsplanen. 
 
 

 
  

Fra et fylkesstyremøte på partikontoret i 
Kristiansand og på Teams. 



 

Handlingsplanen for perioden 
 
I det følgende oppsummeres kort fylkesstyrets vurdering av oppfølgingen av 
handlingsplanen. Under hvert punkt står det først en forkortet beskrivelse av innholdet i 
handlingsplanen før fylkesstyrets vurdering av status og videre arbeid. 
 
 
1. Fungerende kommuneparti 
Det er i kommunepartiene medlemmene og aktiviteten foregår. Det er derfor viktig at disse 
fungerer. Fylkesstyret skal i samarbeid med kommunepartiene kartlegge situasjonen, sette 
mål for utviklingen i kommunepartiet og avklare hva fylkespartiet skal bidra med. 
 
Vurdering 
Fylkespartiet har jevnlige møter med kommunepartilederne, og har god oversikt over 
tilstanden i våre 25 kommuneparti. Men vi har ikke kartlagt situasjonen, satt mål for 
utviklingen og avklart hva fylkespartiet kan bidra med overfor hvert enkelt kommuneparti. 
 
Innledningen til punktet er like gjeldende i dag som for to år siden. Det er kommunepartiene 
som er kjernen i partiets virksomhet. Dette punktet bør prioriteres i perioden, særlig sett i 
sammenheng med punkt 2 om rekruttering. Det er viktig å gjøre kommunepartiene relevante 
for nye og yngre medlemmer. Da må vi se på alle sider av hvordan vi driver vår virksomhet 
og hvilket tilbud vi gir våre medlemmer. 
 

 
2. Rekruttering av nye medlemmer 
I Agder har vi gjennom flere år hatt en nedgang. Det må derfor i samarbeid med 
kommunepartiene lages en plan for rekruttering. Planen må være igangsatt i perioden. 
 
Vurdering 
Vi skiller oss ikke ut, verken negativt eller positivt sammenliknet med de øvrige fylkeslagene i 
forhold til hvor mange av våre eksisterende medlemmer som viderefører medlemskapet, og i 
forhold til hvor mange vi verver. Men vi har ikke fulgt opp punktet ved å lage en plan for 
rekruttering av nye medlemmer i samarbeid med kommunepartiene. Dette punktet bør 
imidlertid sees i sammenheng med punkt 1. Det er sannsynligvis lettere å verve medlemmer 
om vi har et tilbud de opplever interessant. 
 
Se for øvrig eget punkt om medlemsutvikling 
 

 
3. Skolering av tillitsvalgte 
I Agder Arbeiderparti har vi de siste årene hatt et godt tilbud til medlemmer og tillitsvalgte 
(Partiskolen, regional lederskolering, Digitale temamøter) og disse må videreføres i perioden. 
Men det må i samarbeid med kommunepartiene kartlegges hvilket behov det er for ytterligere 
skolering og hvilke tilbud kommunepartiene kan gjennomføre selv. 
 
Vurdering 
Det er et omfattende og variert tilbud om skolering i Arbeiderpartiet. Men det bør arbeides 
videre med hvordan vi best kan organisere dette slik at flere medlemmer og tillitsvalgte får 
muligheten til å delta.  
 
Se for øvrig eget punkt om skolering i denne beretningen. 
 
 
 

 



 

4. Fagligpolitisk samarbeid 
Fylkesstyret må legge en plan for hvordan vi skal motivere flere partimedlemmer til å påta 
seg tillitsverv på ulike nivå i fagbevegelsen. 
 
Vurdering 
Se eget punkt om det fagligpolitiske samarbeidet i denne beretningen) 
 

 
5. Intern kommunikasjon 
a) Fylkesstyret må utarbeide prinsipper for hvordan vi balanserer bruken av digitale og 
fysiske møter. 
b) følge opp prosjektet for å øke bruken av MittArbeiderparti og digitale verktøy for arkivering 
i kommunepartiene.  
 
Vurdering 
Etter en god periode før valgkampen, med rutinemessige utsendelser av informasjonsmail til 
alle partiets tillitsvalgte i Agder, og med ukentlige teamsmøter mellom fylkespartiet og våre 
sentrale politikere, har dette vært mer av tilfeldig art etter valget. Epost er fortsatt partiets 
viktigste informasjonskanal, selv om teamsmøter har fått en større plass for kommunikasjon 
mellom partiets ulike ledd. 
 
Inkludering og involvering i partiets arbeid er en viktig faktor for engasjement for medlemmer 
og tillitsvalgte. God internkommunikasjon bidrar til å øke involveringen og gir også partiets 
ledelse informasjon om stemning og behov i partiorganisasjonen, samtidig som partiets 
medlemmer og tillitsvalgte kan få argumenter til bruk i politiske diskusjoner. Intern 
kommunikasjon må være en viktig del av det organisasjonsutviklingsprosjektet partiet nå har 
startet, og fylkesstyret må gjennomgå Agder Arbeiderpartis kommunikasjonsstrategi tidlig i 
perioden. 
 

 
6. Posisjonering av Agder og Agder Arbeiderparti 
Etter stiftelsesmøtet i 2018 la fylkesstyret en plan for markeringer av viktige saker for Agder 
og å posisjonere Agder Arbeiderparti i partiet nasjonalt. Dette er et langsiktig arbeid som 
krever oppfølging, evaluering og eventuelt justering. Fylkesstyret skal som en av sine første 
oppgaver følge opp dette arbeidet. 
 
Vurdering 
Agder Arbeiderparti har fått gjennomslag for flere av sine prioriterte saker på landsmøtene og 
i statsbudsjettet etter at vi startet med et målrettet arbeid med å fremme våre viktigste saker. 
Vi har to statssekretærer i regjeringen og fortsatt medlem av sentralstyret. 
Det har vært jobbet godt og langsiktig med å fremme viktige saker for Agder opp mot 
stortingsgruppa og regjeringen. Selv om vi ikke enda har fått en statsråd fra Sørlandet, er 
Agder Arbeiderpartis leder og nestleder gitt posisjon som statssekretærer. Nasjonalt 
påvirkningsarbeid er et langsiktig arbeid, fylkesstyret må fortsette dette arbeidet i perioden. 
 

 
7. Kommune- og fylkestingsvalget 2023 
Skal vi vinne valget er det helt avgjørende at vi gjør et godt forberedende arbeid, både i 
kommunepartiene og i fylkespartiet. Fylkespartiet vil gi hjelp og støtte til de 
kommunepartiene som trenger det i sine lokale prosesser. 
 
Valgkampen er omtalt senere i beretningen, men den påvirker styrets arbeid i den forstand at 
det er færre saker som behandles i styret da valgkampen gjennomføres av et eget 
valgkamputvalg. Styrets ansvar er sørge for at det legges et strategisk grunnlag som 
valgkamputvalget skal jobbe etter, og å følge opp de økonomiske rammene om nødvendig. 



 

Andre saker styret har behandlet 
 
Fylkesstyret behandler flere administrative, organisatoriske og politiske saker i løpet av 
perioden. De politiske sakene er enten knyttet til dagsaktuelle saker, eller i forbindelse med 
at fylkesstyret gir sin innstilling til representantskapsmøter og årsmøtet. 
 
Fylkesstyret holder seg også orientert om arbeidet på Stortinget, i fylkestingsgruppa og AUF 
gjennom faste orienteringer. Det gis også orienteringer fra landsstyremøter og 
samarbeidskomiteen med LO etter slike møter.  
 
I tillegg til arbeidet med innspill til statsbudsjett og revidert, er det er fire saker som har fått 
ekstra oppmerksomhet i perioden. 
 
Energi 
Strømpriser har vært et tema som har fått stor oppmerksomhet i perioden. Særlig gjelder det 
knyttet til å sikre lave og stabile priser for næringsliv og industri i vårt prisområde, og den 
negative konkurransen vårt næringsliv opplever ifh til konkurrenter i andre prisområder med 
lavere pris. Vi har opplevd å være på defensiven i debatten og at de borgerlige partiene når 
frem med sin kritikk av regjeringen som lite handlekraftig. Dette på tross av at regjeringen har 
iverksatt en rekke tiltak og at mange av ønskene som fremmes er vanskelig eller umulig å 
gjennomføre. Det gjelder både ifh til utbygging av linjekapasitet, utvinning av mer kraft og å 
kutte kraftutveksling med utlandet.    
 
Dette har vært tema i møter i alle deler av organisasjonen. Agder Arbeiderparti har løftet 
saken på landsmøtet, i ordførermøter med ledelsen og i eget møte med næringsminister og 
olje- og energiminister, sammen med Rogaland Arbeiderparti. Vi opplever forståelse for at 
arbeidet med å forklare tiltakene og utfordringer må intensiveres, og at organisasjonen må 
skoleres for å møte debatten der den foregår i det daglige. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

NTP 
Nasjonal transportplan (NTP) legger føringer på bygging av infrastruktur for lang tid 
fremover. Derfor er det viktig at prosjekt i egen landsdel løftes frem og satses på i denne 
planen. Fylkesstyret har vedtatt at våre prioriteringer skal være E18, E39 og industriveiene til 

Under: Olje- og energiminister 
møter aktører innen havvind 

Over: Klima- og miljøminister Espen 
Barth Eide annonserer etablering av 
hydrogenfabrikk på Fiskaa i 
Kristiansand 



 

GE Healthcare og fra Morrow til havna, Rv9 og turistvei, Byvekstavtaler, sammenkobling av 
Sørlandsbanen og Vestfoldbanen, etterslep på vedlikehold av fylkesveier og ytre ringvei i 
Kristiansand. 
 
Av andre viktige saker innen samferdsel, har Agder Arbeiderparti vært tydelig på at Nye 
Veier AS må videreføres og at prosjektene i deres portefølje må gjennomføres. 
 
 
Oppløsing av Kristiansand kommune 
Regjeringens overraskende beslutning om å starte en prosess som kunne føre til en 
oppløsning av Kristiansand kommune, på tvers av Hurdalsplattformen og uten involvering av 
den lokale partiorganisasjonen har vært tema i hele perioden. Saken har gitt store negative 
utslag for Kristiansand Arbeiderparti både i valgoppslutning, medlemsutvikling og motivasjon. 
Det går også ut over fylkespartiet, og det har vært hyppig kontakt mellom Kristiansand Ap, 
fylkespartiet og partiet nasjonalt. 
 
Folkehøringen er nå ferdig, med stort flertall for å beholde storkommunen Kristiansand. Det 
er viktig å lære av prosessen for å sikre bedre kommunikasjon internt i Arbeiderpartiet. 
 

 
Partileder Jonas Gahr Støre møter pressen sammen med ordfører Jan Oddvar Skisland og 
kommunepartileder Helge Stapnes etter at det ble kjent at regjeringen satte i gang en prosess 
knyttet til en mulig oppløsning av Kristiansand kommune og opprettelsen av da gamle kommunene 
Søgne og Songdalen. Det var møtt opp over 20 journalister og fotografer på partikontoret i 
Kristiansand.  
 
 
Veien videre i Arbeiderpartiet  
Valgresultatet ved kommune- og fylkestingsvalget i 2023 var for dårlig. Arbeiderpartiet gjorde 
sitt dårligste valg nasjonalt på 100 år. Dette har partiets ledelse tatt på alvor og inviterte hele 
partiorganisasjonen med i et strategiarbeid frem mot valget i 2025. Her inngår både utvikling 
av politikk, organisasjon og prosesser. Fylkesstyret har diskutert våre innspill til prosessen 
grundig, og vi fremmet vårt syn i den nasjonale strategikonferansen i desember 2023. 
 
Agder Arbeiderparti satt noen prinsipper for våre innspill:   

• Hva kan Agder Arbeiderparti bidra med for å løfte partiet? 

• Konstruktive innspill som gjør dokumentet bedre 

• Når vi tar opp en utfordring eller problemstilling, skal vi samtidig peke på en mulig 

løsning 

 



 

Innspillene våre tok for seg viktigheten av å utvikle en organisasjon som tilbyr ulike 
møtearena og i ulike former slik at flere finner en interessant arena å delta i. Særlig gjelder 
det yngre sympatisører. I den samme diskusjonen må vi inkludere skolering av medlemmer 
og tillitsvalgte slik at vi utvikler ambassadører med selvtillit. I politikkutviklingen må vi fortsette 
det gode arbeidet vi har startet med å involvere organisasjoner og næringsliv, og vise at vi 
forstår utfordringene. Tilbakegangen er større på Sør-Vestlandet enn for øvrige deler av 
landet, og vi har også luftet muligheten for et eget prosjekt for denne regionen for å finne ut 
om det er noen fellesnevnere i årsak og tiltak. 
 
 

 

 
Stabssjef på statsministerens kontor, Kristine Nordenson Kallset, forteller om arbeidet i regjering for 
deltakerne på partiskolen i Arbeiderpartiets grupperom på Stortinget. (Kinosalen) 

 

Partiskolen 
Partiskolen var et nytt tilbud som vi startet opp med i 2020. Skoleringen skulle gå over fire 
trinn og bygger på Arbeiderpartiets grunnskolering. På grunn av korona ble partiskolen utsatt 
og restartet i 2021. Men, det kom nye runder med korona og det ble ytterligere utsettelser, 
noe som medførte at avslutningssamlingen på Stortinget ikke ble gjennomført før høsten 
2022. Over 80 deltakere var med på en eller flere samlinger og 38 av disse var med på siste 
samlingen på Stortinget 16.-17.september 2022 og fullførte dermed partiskolen. Det 
planlegges ny runde med partiskolen våren 2024.  
 

Valgkampskolering 
Vi gjennomførte 2 dagsamlinger i februar og mars 23 der de to første kandidatene, samt 
valgkampleder og kommunepartileder i alle kommunene var invitert. I tillegg deltok 
fylkestingsgruppa. Til sammen 65 deltok på disse samlingene på Dyreparken hotell.  
 
I april 23 arrangerte fylkespartiet fire regionale samlinger hvor alle listekandidatene var 
invitert. Disse ble avholdt i Lyngdal, Lillesand, Evje og Tvedestrand og til sammen 80 
kandidater deltok. Disse samlingene var ment som oppstart på lokal valgkampskolering, noe 
de fleste kommunepartiene gjennomførte i etterkant. 
 
Vi gjennomførte også 3 kveldssamlinger for de 20 første på fylkestingslista i vårhalvåret 23, 
og partiet sentralt arrangerte skoleringsfestival med digitale temamøter. I tillegg deltok 
valgkampledere på fylket og i de to prioriterte kommunepartiene, sammen med ansatte, på 
sentral lagbyggersamling i januar. 



 

 
Fra den ene av de to valgkampskoleringene for kommunepartiene og fylkestingskandidatene  
 

Folkevalgtskolering 
Etter valget hadde vi et teamsmøte med alle kommunepartilederne hvor vi gikk gjennom 
skoleringsopplegget for de nye gruppene i kommunestyrene. Alle ble oppfordret til å 
gjennomføre skoleringen i løpet av vinteren 23/24, og alle fikk tilbud om bistand fra 
fylkespartiet. De fleste kom ikke i gang med dette før jul, men forhåpentligvis så er dette godt 
i gang i de fleste kommunepartier nå. 
 
Vi planla en helgesamling med den nye fylkestingsgruppa i november 23 med 
budsjettjobbing og skolering. Denne ble endret til en dagsamling der skoleringsdelen ble noe 
redusert. Det ble bestemt å ha en ny helgesamling i begynnelsen mars 24 for videre 
skolering av fylkestingsgruppa. 
  
 
 

Kvinnenettverket i Agder har hatt noen teamsmøter med kvinnekontaktene i 
kommunepartiene for å planlegge arrangementer og utspill. Vi har hatt årlige møter under 
Arendalsuka. I 2022 var temaet på Arendalsuka Kvinnehelse og hvordan vi skal få kvinner til 
å stille til valg. Fra partiet sentralt deltok daværende helsepolitiske talsperson, Cecilie 
Myrseth. I 2023 var temaet under Arendalsuka «Kryss kvinner inn», hvor vi fikk besøk av 
nyslåtte likestillingsminister Lubna Jaffery.  

I løpet av perioden har vi jobbet mye med temaet «vold i nære relasjoner» på flere måter. 
Leder av kvinnenettverket hadde leserinnlegg om vold i nære relasjoner og Arbeiderpartiets 
satsning på dette området ti 8. mars 2023, som kom inn i flere aviser. I mai 2023 arrangerte 
vi et temamøte om vold i nære relasjoner hvor vi inviterte politimester Kjerstin Askholt som 
sammen med stortingsrepresentant Kamzy Gunaratnam gjorde møtet som også var åpent 
for andre enn Arbeiderpartimedlemmer til et godt møte, hvor vi ble oppdatert om arbeidet i 
Stortinget og hva politiet trenger for å kunne forebygge vold i nære relasjoner.  

Kvinnenettverket har også jobbet med nominasjoner til kommune- og fylkestingsvalget med å 
ha fokus på kampanjen for å få flere kvinner til å stille til valg. Leder av kvinnenettverket 
hadde både leserinnlegg og medieoppslag hvor vi oppfordret til å sende inn kandidater fra 
befolkningen til våre lister.  

Etter valget i 2023 så vi stor geografisk variasjon på likestilling i ulike kommuner og 
kontrasten mellom den Ap-styrte Arendal og den Høyre-styrte Kristiansand ble spesielt 



 

tydelig, ikke bare i antallet kvinnelige representanter, men også i fordelingen av verv. Dette 
resulterte i et stort oppslag i Fædrelandsvennen, hvor kvinnenettverkslederen påpekte 
forskjellen mellom de to byene.   

I tillegg til kvinnenettverkslederen i fylket og i kommunepartiene, har vi også fått en Agder-
representant inn i styringsgruppa i det nasjonale kvinnenettverket som er Mona Dia som 
også representerer Agder i landsstyret. Neda Blakstad er også i den nasjonale gruppen som 
jobber med #HunBørStille-kampanjen.  

 

 

 
Det har vært tre møter i representantskapet i perioden.  
 

26. november 2022 
I dette møtet ble fylkestingsprogrammet og valgkampstrategi for valget i 2023 vedtatt. 
Representantskapet vedtok også hvilke forslag Agder Arbeiderparti skulle sende som 
innkomne forslag på landsmøtet. I tillegg ble fylkestingsgruppas forslag til endringer i 
fylkeskommunens budsjett vedtatt.  
 

 
Den politiske innledningen ble holdt av Tonje Brenna. Hun ble lansert som kandidat til 
nestledervervet i Arbeiderpartiet av fylkespartiets leder Cecilie Knibe Kroglund, som første 
fylkesparti. 
 

25. mars 2023 
Dette møtet gjennomgikk sakene som skal opp på landsmøtet, blant annet ble innstillingen 
fra partiets energiutvalg grundig behandlet. Her holdt medlem av utvalget fra Agder, Astrid 
Hilde en orientering om utvalgets innstilling. Møtet bestemte hvilke saker Agder Arbeiderparti 
skulle prioritere å få gjennomslag for vårt syn i, og valgte landsmøtedelegatene. Den politiske 
innledningen ble holdt av Fiskeri- og havminister Bjørnar Skjæran. 
 



 

30. november 2023 
Tema på møtet var behandlet evaluering av valgkampen og fylkeskommunens budsjett. Den 
politiske innledningen ble holdt av næringsminister Jan Christian Vestre, og i debatten etter 
ble både folkehøringen i Søgne og Songdalen, strømpriser for næringslivet, valgresultatet og 
veien videre for partiet tema. 
 
 

 
Nominasjonsprosessen til fylkestingsvalget startet som vanlig på vinteren 2022. 
Nominasjonskomiteen ble valgt på årsmøtet i mars og startet sitt arbeid umiddelbart etterpå. 
Komiteen hadde til sammen 6 møter og ledelsen hadde i tillegg samtaler med flere 
kandidater. Alle kandidater ble presentert på fylkespartiets nettside.  
 
I første innspillsrunde kom det forslag fra 9 kommunepartier, 4 lokallag, 1 lokalt 
kvinnenettverk, AUFs fylkeslag og 2 innspill fra fagbevegelsen. Etter at foreløpig listeforslag 
ble sendt ut kom det inn innspill fra 14 kommunepartier og 2 lokallag. Etter dette samlet 
nominasjonskomiteen seg enstemmig om et endelig listeforslag. 
 
Nominasjonsmøtet ble avholdt på Dyreparken hotell i Kristiansand 26. november 2022. Det 
var en votering om 8. plassen, for øvrig var alle valg enstemmige i tråd med 
nominasjonskomiteens innstilling. 
 
 

 
 

Resultatet 
Arbeiderpartiet fikk en oppslutning på 17% i fylkestingsvalget. Dette er en tilbakegang på 
3.7% fra valget i 2019, men vi går kun tilbake med ett mandat og er fylkets nest største parti 
med 9 mandater i fylkestinget. 
 
Etter flere runder i forhandlinger med mål om å tiltrekke Krf til vår side, hvor vi tilbød Krf 
fylkesordføreren, valgte de likevel å bli i kompaniskap med Høyre, Frp og de øvrige partiene 
på den borgerlige siden. Etter at det var klart at vi fortsatte i opposisjon, valgte Senterpartiet 
å hoppe over til posisjonen. 
 
Gro Bråten er valgt til opposisjonsleder for konstellasjonen Ap, MDG, SV og Rødt, og er vår 
eneste heltidspolitiker i fylkespolitikken. 
 
Fylkestingsgruppa 2023 – 2027: 

• Gro Bråten, Lillesand 

• Kai Steffen Østensen, Kristiansand 

• Line Kysnes Vennesland, Evje- og Hornnes 

• Even Tronstad Sagebakken, Lindesnes (permisjon fra desember 23) 

• Solveig Helljesen, Arendal 

• William Wathne, AUF/Kristiansand 

• Karin Hodne, Vennesla 

• Fredrik Jensen, Kristiansand 

• Marit Grefstad, Grimstad 

• Jan Atle Toft (fast representant fra desember 23) 

 
Se egen beretning fra fylkestingsgruppa senere i denne beretningen. 



 

Valgkampen 
Fylkespartiet vedtok valgkampstrategien i november 2022, og valgkampen ble gjennomført i 
henhold til strategien på de fleste punkter. Det var godt engasjement fra kandidatene, både i 
forberedelse og gjennomføring. Alle de 15 første på lista deltok på stand i kommunene 
gjennom hele den intensive valgkampen. Kandidatene var også involvert i arbeidet med å 
velge hvilke saker vi skulle prioritere i valgkampen, og utforming av budskapet som skulle 
rettes mot våre målgrupper. 
 
Fylkespartiet økte aktiviteten i sosiale medier i forhold til tidligere, og leide inn hjelp fra 
Trøndelag Arbeiderparti til produksjon av filmer og plakater, og rigg av annonser på 
Facebook, Instagram og SnapChat. Kombinert med at 2. kandidaten ble frikjøpt i den 
intensive valgkampen, var dette en god anvendelse av penger.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Eksempler på annonsering i sosiale medier. Det ble annonsert med video og plakater. 
 
Vi inngikk også avtale med flere av kommunepartiene om å få en side i deres brosjyre til 
presentasjons av de viktigste sakene i fylkespolitikken mot at vi også tok noe av kostnaden 
for brosjyra. Det gav oss mulighet til å spisse budskapet mot den enkelte kommunen / 
regionen, og sikret oss bedre spredning av vårt budskap enn hva vi ville fått til gjennom en 
egen brosjyre. 
 
I planleggingsfasen gjennomførte fylkespartiet skolering for kommunepartiene gjennom to 
heldagssamlinger for 1. og 2. kandidater, ledere og valgkampledere i Kristiansand, samt 
regionale kveldssamlinger. Tilbakemeldingen var god på innhold og gjennomføring av disse 
samlingene.  
 

Kommunikasjonen med kommunepartiene skjedde 
gjennom direkte kontakt ved planlegging av felles 
aktivitet, og gjennom informasjonsmail fra 
fylkespartiet til alle tillitsvalgte og kandidater i 
kommunepartiene. Det var et bevisst valg å holde 
disse epostene på et minimum og kun sende ut 
når det var viktig informasjon. Tilbakemeldingen fra 
undersøkelsene viser at dette fungerte. 
 
Resultatet i kommunene i Agder varierer sterkt. I 
enkelte kommuner har vi gode resultat og gjør 
gode forhandlinger, mens i andre går vi tilbake og 
mister posisjon. I enkelte kommuner gjør vi gode 

Ahmed Lindov gikk på over tusen 
husbesøk i Kvinesdal. 



 

resultat, men mister ordfører – eller får ikke en ordfører som følge av at forhandlingene med 
særlig Sp ikke når frem. Vi er politiske motstandere med Sp i flere kommuner enn vi er i 
felles konstellasjon. 
 
Fylkesstyret har evaluert valgkampen ved å gjennomgå strategien for valgkampen og 
hvordan denne er fulgt opp av valgkamputvalget. Representantskapet sluttet seg til 
fylkesstyrets vurderinger i møtet 30. november 2023. 
 

 
 

 
Arbeiderpartiets 69. ordinære landsmøte ble avholdt i Oslo 4. – 6. mai 2023. Delegasjonen 
fra Agder Arbeiderparti bestod av: 
 
Navn Verv Kommuneparti 

Gro Bråten Fylkesordførerkandidat Lillesand 

Anders Christiansen Ordførerkandidat/kommunepartileder Birkenes 

Vidar Holmsen Engh Ordførerkandidat Tvedestrand 

Marit Grefstad Ordførerkandidat Grimstad 

Vanja Grut Leder av kvinnenettverket i Agder Arendal 

Mette Gundersen LO regionleder i Agder Kristiansand 

Ingrid Lillehei Ordførerkandidat Flekkefjord 

Ahmed Lindov Ordførerkandidat/kommunepartileder Kvinesdal 

Kenneth Mørk Ordførerkandidat Kristiansand 

Ramani Nordli Listekandidat Arendal 

Robert C. Nordli vant sin tredje periode som ordfører i Arendal, med en fremgang på 3,9% til 
30.7% oppslutning. Robert er nå ordfører i landets nest største Arbeiderpartistyrte by. Kun 
Tromsø er større. 
 



 

Ila D. Patel Kommunepartileder/listekandidat Lyngdal 

Jesper Thoresen Fylkesleder AUF i Agder Kristiansand 

William Wathne AUF/Ungdomskandidat fylkestinget Kristiansand 

Thor-Erling Engemyr Ordførerkandidat Lillesand 
 
Thor Erling Engemyr møtte som vara for Hans Blattmann. 
 
I tillegg deltok landsstyremedlemmene Cecilie Knibe Kroglund og Even Tronstad 
Sagebakken, Mona Dia og Reidar Saga, sentralstyremedlem Robert C. Nordli og 
stortingsrepresentantene Kari Henriksen og Tellef Inge Mørland fra stortingsgruppa. 
Fylkessekretærene Per Åge Nilsen og Audun Øvrebø.  
 

• Mette Gundersen var medlem av landsmøtets redaksjonskomite for energi, næring og 

beredskap. 

• Reidar Saga var medlem av landsmøtets redaksjonskomite for organisasjon og 

vedtekter 

 

 

 
 
 
 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

Prioriterte saker 
Agder Arbeiderparti reiste til landsmøtet med ei liste med viktige saker vi ønsket 
gjennomslag i. Blant annet en samordning av utbetalinger fra NAV og god infrastruktur rundt 
ny industrietablering. 
 
Industriveier 
En ny vei fra Morrows batterifabrikk til Arendal havn – Eydehavn - er en viktig brikke for å 
sikre en trykk og effektiv transport mellom fabrikken og havna. For Agder Arbeiderparti var 
det viktig å få en aksept for hvor viktig dette er og at en slik vei må sees i en større 
sammenheng. Dette fikk vi gjennomslag for. I uttalelsen fra landsmøtet står det bl.a følgende: 
«Næringsliv og industri, som trygger og skaper arbeidsplasser, er avhengig av gode veier og 
infrastruktur, for å frakte gods og last på vei og bane, til sjøs og i luft. Næringsutvikling og 
industri er knyttet tett opp til samferdselssektoren og må i mange tilfeller sees i en 
sammenheng.» 
 
 
 



 

Tydelige signaler innen arealpolitikken til ny grønn industri 
En av våre andre viktige saker var å løfte dilemmaet mellom krav til areal for nye, grønne 
arbeidsplasser og behovet for en god arealforvaltning. Ønsket var tydeligere signaler fra 
statlig hold om å prioritere arealer til ny industri som vil bidra til bedre klima. I en uttalelse 
landsmøtet vedtok står det blant annet: 
«Vi skal sørge for at staten og de statlige aktørene spiller på lag med kommunene og 
fylkeskommunene for å sikre lokal næringsutvikling. Dette oppnår vi gjennom å lytte til lokale 
aktører og sørge for at den statlige verktøykassen er i stand til å tilpasse seg de lokale 
utfordringene. Det innebærer at kommunene og fylkeskommunene må få en mer aktiv rolle i 
det statlige arbeidet med næringsutvikling. Arbeiderpartistyret kommuner og fylkeskommuner 
skal være gode vertskommuner som tilrettelegger aktivt for at nytt næringsliv får etablere og 
utvikle seg lokalt. Vi skal sørge for at bedrifter som vil investere og etablere seg i Norge får 
tilgang til et godt lokalt mottaksapparat, tilstrekkelig næringsareal, rimelig kraft, kompetent 
arbeidskraft og et lokalt virkemiddelapparat som er rustet til å bistå dem.» 
 
Energipolitikken 
For Agder Arbeiderparti var det også viktig å bidra til god energipolitikk, og vi hadde sendt 
inn konkrete endringsforslag til energiutvalgets innstilling – som vi i det store og hele synes 
var et godt dokument. Alle våre endringsforslag ble vedtatt. 
 
Men i tillegg ble det laget en uttalelse, som vil være innledning til energiutvalgets rapport, og 
som nå er Arbeiderpartiets energipolitikk. Agder Arbeiderparti ønsket at partiet var tydelig på 
en sterk offentlig styring, forutsigbar og rimelig strøm og satsning på utbygging av nettet. Vi 
ønsket også å gjøre landsmøtet oppmerksomme på Agder posisjon innen 
havvindsutbyggingen. Det mener vi at vi klarte. 
 
I uttalelsen om energipolitikken finner vi flere punkter helt i tråd med være ønsker: 
 
Sterk offentlig styring 
Arbeiderpartiets mål er at vi skal ha lavere energipriser enn Europa og at ren og rimelig 
energi fortsatt skal være et konkurransefortrinn for Norge. 
Det skal vi få til gjennom en aktiv energipolitikk og sterk politisk kontroll over våre felles 
energiressurser, ved å sikre et betydelige kraftoverskudd gjennom en historisk utbygging av 
fornybar energi og gjennomføring av en storstilt satsing på energieffektivisering. 
 
Energipolitikken skal være under sterk politisk styring og kontroll. Vannkraften, 
flerårsmagasinene og vår energirikdom, skal disponeres til det beste for norske forbrukere og 
norsk næringsliv. Vi skal ivareta og sikre norske interesser og aktivt påvirke regelverk som 
angår oss. Samtidig skal vi ha et sterkt energisamarbeid med landene rundt oss. 
Forutsetningen for dette er at vi fortsatt sikrer nasjonal kontroll og eierskap til våre felles 
energi- og naturressurser. 
 
Forutsigbar pris 
I uttalelsen definerer Arbeiderpartiet fem overordnede mål for å sikre rimelig, tilgjengelig 
strøm: 

1. Sikre tilstrekkelig mengder med rimelig energi slik at fornybar energi fortsatt blir et 
konkurransefortrinn for norsk industri og næringsliv og gir trygghet for norske 
husholdninger. 

2. Energiressursene skal eies av fellesskapet og komme hele landet til gode 
3. En storstilt satsning på energieffektivisering som sikrer en rettferdig omstilling der alle 

får delta 
4. Strømnettet må forsterkes over hele landet, og utbyggingen foregå så raskt at vi 

sikrer nett i tide. 
5. Sameksistens mellom natur, øvrige næring, folk og lokalsamfunn må ivaretas. 

 



 

Tilgjengelighet og nettutbygging 
For å møte energi- og klimakrisene vil Arbeiderpartiet sørge for at staten tar en mer aktiv 
rolle i energipolitikken, slik at strømmen og infrastrukturen vi har behov for kommer på plass 
raskere enn i dag. 
 
Samordne utbetalinger fra NAV 
Mottar du flere ytelser fra NAV, kan du risikere å få utbetalt flere mindre beløp gjennom 
måneden, fremfor alt på en gang. Det kan gjøre det vanskelig å betale store regninger, som 
f.eks husleien og samtidig ha penger igjen til andre utgifter. Agder Arbeiderparti foreslo 
derfor at utbetalingene burde samordnes slik at økonomien ble mer oversiktlig for de som 
mottar støtte. 
 
Dette fikk vi gjennomslag for. I uttalelsen om arbeid. Her står det at Arbeiderpartiet vil sikre at 
utbetaling av ulike ytelser skal samordnes bedre, med mål om å gi folk som mottar en bedre 
oversikt og mer forutsigbarhet. 
 

Innlegg på landsmøtet 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Antall talere fra hvert fylkeslag er regulert på forhånd, og fra Agder hadde følgende innlegg: 
 

• Gro Bråten om at Agder oppfyller alle syv punkter i regjeringens industriløft 

• Robert C. Nordli om at industriveier er en del av løsningen på det grønne industriløftet 

• Ahmed Lindov om forutsigbar pris på strøm til næringsliv og industri 

• Kenneth Mørk om Agders posisjon og utfordringer innen havvindssatsningen 

• Ingrid Lillehei om å sikre bedre samkjøring av utbetalinger fra NAV 

• Marit Grefstad om å styrke vernet av sørlandskysten  

• Jesper Thoresen om fraværsgrensa 

• Ramani Nordli om den digitale valgkampen og å vinne de unge 

 

Valg på landsmøtet 
Ahmed Lindov ble valgt som sentralstyremedlem etter Robert C. Nordli, og sikret at Agder 
fortsatt er representert i sentralstyret. 

Leder i AUF i Agder, Jesper Thoresen, gjorde seg bemerket med et godt 
innlegg om å droppe fraværsgrensa – og var kledd for anledningen. 



 

 
Det fagligpolitiske samarbeidet mellom Agder Arbeiderparti og LOs regionkontor og de 
største forbundene på fylkesnivå fungerer godt. Samarbeidet kanaliseres gjennom 
Samarbeidskomiteen, men også med egne møter med enkeltforbund ved behov. Felles 
kontorer med LO og mange av forbundene bidrar også til uformell kontakt og godt samarbeid 
om ulike arrangement og politiske saker.  
 
Målet er at samarbeidet skal bidra til godt gjennomslag for fagbevegelsens viktige saker i 
Arbeiderpartiet, både på fylket og i kommunene, og derigjennom økt oppslutning om 
Arbeiderpartiet i fagbevegelsen. 
 
Samarbeidskomiteen har i perioden vært ledet av Odd-Asle Abildsnes fra Fellesforbundet og 
LOs regionleder har vært sekretær. Komiteen har hatt fire møter i 2022 og åtte møter i 2023. 
Fagligpolitisk valgkamp har vært et sentralt tema på disse møtene og politiske saker, 
strategiske valg, skolering og felles tiltak har vært diskutert. Det har i perioden vært 
gjennomført en god del arbeidsplassbesøk, men dette kunne med fordel ha vært prioritert 
enda høyere, særlig utenom intensiv valgkamp. Det jobbes også med å få til et tettere 
fagligpolitisk samarbeid på lokalt nivå. 
 
Det er tatt initiativ i perioden til et tettere samarbeid mellom AUF og LO ungdom, og 
fylkessekretær i AUF og faglig ungdomssekretær i LO tiltrer nå samarbeidskomiteen. 
 
Det er også innledet et nærmere samarbeid med samarbeidskomiteen i Rogaland. Vi har 
vært på felles studietur til København, der tillitsreformen var hovedtema. Her er det avtalt 
videre oppfølging og samarbeid. I forlengelsen av dette arrangerte samarbeidskomiteen i 
Agder et seminar I MAI 23 om tillitsreformen, i samarbeid med Fagforbundet. Her ble alle 
våre ordfører- og varaordførerkandidater invitert, sammen med tillitsvalgte i Fagforbundet. 
Ca. 30 deltok på dette. 
 
I tillegg til møtene i samarbeidskomiteen har dialogmøtene mellom Arbeiderpartiet (og SV, 
Rødt) og LO – de såkalte «mandagsmøtene» blitt videreført i perioden. LOs regionleder 
tiltrer vårt fylkesstyre med tale- og forslagsrett, og vår fylkesleder, stortingsrepresentanter, 
gruppeleder i fylkestinget og fylkessekretærer inviteres til LOs regionmøter. Disse møtene er 
viktige arenaer for både formelle og uformelle innspill fra LOs tillitsvalgte.  
 
 

 
I løpet av perioden har Agder Arbeiderparti vært representert i følgende sentrale posisjoner: 
 

Landsstyret  
Antall landsstyrerepresentanter følger valgdistriktene, og Agder Arbeiderparti har derfor fire 
representanter. I perioden har disse vært Cecilie Knibe Kroglund og Reidar Saga fra Aust-
Agder valgdistrikt, og Even Tronstad Sagebakken og Mona Dia fra Vest-Agder valgdistrikt.  
Svein Arne Haugen møtte som vara for Reidar Sage på strategikonferansen og 
landsstyremøtet i desember 2023. 
 

Sentralstyret 
Robert C. Nordli har vært medlem av sentralstyret fra 2019 til 2023. 
Ahmed Lindov ble valgt som nytt medlem av sentralstyret på landsmøtet i 2023.   
 



 

Stortinget 
Kari Henriksen er stortingsrepresentant for Vest-Agder valgdistrikt. Hun er 4. visepresident i 
Stortinget og medlem av kontroll- og konstitusjonskomiteen. Hun er også medlem av 
Arbeiderpartiets gruppestyre.  

I løpet av perioden har Kai Steffen Østensen og Ahmed Lindov møtt som vara. 
 

Tellef Inge Mørland er stortingsrepresentant for Aust-Agder valgdistrikt. Han er medlem av 
finanskomiteen.  

I løpet av perioden har Cecilie Knibe Kroglund og Ramani C. Nordli møtt som vara. 
 

Regjeringen 
• Mette Gundersen var statssekretær for Samferdselsministeren fra 

regjeringsdannelsen og til desember 2022 

• Kai Steffen Østensen var politisk rådgiver for Helse- og omsorgsministeren fra 

regjeringsdannelsen og frem til juni 2023 

• Cecilie Knibe Kroglund er statssekretær for Samferdselsministeren fra 3. februar 

2023 

• Even Tronstad Sagebakken er statssekretær for Fiskeri- og havministeren fra 11. 

november 2023 

• Per Anders Torvik Langerød er politisk rådgiver for Helse- og omsorgsministeren fra 

15. juni 2023 

 

Kvinnenettverket 
Mona Dia er medlem av den nasjonale styringsgruppa for kvinnenettverket. 
 
 

Internasjonale verv 
• Kari Henriksen er medlem av Stortingets delegasjon til Osses 

parlamentarikerforsamling og Spesialrapportør for sør Kaukasus (Armenia, 

Azerbajdan og Georgia), utnevnt av presidenten av Osse PA. 

• Tellef Inge Mørland er leder for Stortingets delegasjon til IPU/internasjonal 

parlamentarisk union og møtende varamedlem til NATOs parlamentarikerforsamling. 

 

 
Det er 25 kommuneparti i Agder og alle stilte liste ved kommunevalget. Det er et viktig mål 
for Arbeiderpartiet nasjonalt. Aktiviteten i kommunepartiet varierer. Det er naturlig at det er 
variasjon mellom store og små kommuneparti, og det er viktig at kommunepartiene finner en 
arbeidsform som balanserer arbeidsmengde for de som påtar seg verv, og tilbud som 
aktiviserer medlemmene. Det er imidlertid flere kommuneparti som kan gjøre arbeidet 
enklere for seg selv ved å utarbeide handlingsplaner og fordele oppgavene bedre seg 
imellom i styrene. Det er også minimalt med søknader til fylkespartiet om midler fra 
aktivitetskontoen, eller forespørsler om foredragsholdere, skolering mv. for å øke tilbudet til 
medlemmer og å rekruttere nye. 
 
Kontakten mellom fylkespartiet og kommunepartiene foregår både gjennom de 
rutinemessige møtene med kommunepartiledere i fellesskap og den kontakten som skjer 
mellom kommunepartiene og partikontoret hver for seg ifb med bistand til ulike oppgaver. De 
jevnlige informasjonsmailene fra fylkespartiet sendes også samtlige styremedlemmer i 
kommunepartiene slik at de skal være orientert. 



 

 
Medlemstallene i Agder Arbeiderparti sett under ett har vært relativt stabile i 
årsmøteperioden. Ved utgangen av 2022 hadde vi 2.392 betalende medlemmer og ved 
utgangen av 2023 hadde vi 2.382 medlemmer. Dette er en tilbakegang på 10 medlemmer fra 
året før, men 20 flere enn i 2021. 16 av våre 25 kommunepartier har økning i medlemstallet 
de siste to årene. For de fleste som har nedgang er det få det er snakk om.  
Sett i lys av den politiske situasjonen med relativt lav oppslutning på meningsmålingene, kan 
vi være rimelig fornøyde med å ha holdt medlemstallet på et stabilt høyt nivå.  
 

Nye medlemmer 
Vi har fått til sammen 300 nye medlemmer i 2022 og 2023. Dette er veldig bra og er en 
verdifull tilvekst som bidrar til fornyelse og foryngelse i partiet og erstatter de som vi mister av 
naturlige årsaker. De fleste nye har meldt seg inn på egenhånd, uten å ha blitt vervet.  
Det er derfor sannsynlig at vi har et mye større potensial for rekruttering dersom vi klarer en 
mer systematisk verving. Dette bør være et klart mål i årene framover. 
 

Medlemsoppfølging gjennom året  
Det har i perioden vært gjennomført flere Teams-samlinger for medlemsansvarlige i 
kommunepartiene, både fra fylkespartiet og sentralt. Der har medlemssituasjonen blitt 
gjennomgått og det er gitt opplæring i oppgavene til medlemsansvarlige, bruk av 
medlemssystemet, medlemspleie og kontingentinnkreving mm. En stor svakhet er at kun 16 
av 25 kommunepartier har valgt medlemsansvarlig i styret. Dette er vedtektsfestet, så dette 
må følges bedre opp slik at alle velger dette. Da blir det også lettere å nå ut til alle. 
 
Våren 2022 hadde vi, sammen med kommunepartiene, et ekstra fokus på innkreving av 
kontingent fra medlemmene. Det resulterte i at hele 93,5% av medlemmene betalte 
kontingenten 1. halvår. Da ble også jobben med innkreving resten av året mye lettere. I 2023 
var vi mer tilbake til normalen da 75% betalte 1.halvår. Da hadde de fleste nok mer fokus på 
valgkamp, og mindre på kontingent. Men, dette viser at med rett fokus og god innsats lokalt, 
så er det mulig å oppnå gode resultater. 
 

Stort potensial for vekst 
Selv om medlemstallene viser en liten økning i perioden, så ligger vi fortsatt godt under 
medlemstallet vi hadde ved stiftelsen av Agder Arbeiderparti. Dette er en trend som har vært 
over hele landet, men der det kan se ut som den nå er i ferd med å snu og medlemstallene 
igjen peker oppover. 
 
Agder Arbeiderparti ligger omtrent midt på treet i landssammenheng når det gjelder 
medlemstall, både i absolutte tall, som andel av befolkning og som andel av velgerne. Når 
det gjelder det siste så er det i underkant av 10% av Arbeiderpartiets velgere i Agder som er 
medlem i partiet. Til sammenligning er 20% av velgerne medlemmer i Finnmark, 15% i 
Trøndelag og 6,5% i Oslo. Disse tallene viser først og fremst at vi har et enormt potensial for 
rekruttering og medlemsvekst i årene fremover.   
 
  



 

Detaljer oversikt over medlemsutviklingen: 

Kommuneparti 2021 2022 2023 Diff 21-23 
Nye 

22+23 
Ubetalt 

2023 

Arendal 348 354 360 12 36 13 

Birkenes 50 45 47 -3 5 2 

Bygland 31 35 35 4 7 2 

Bykle 13 20 25 12 9 0 

Evje & Hornnes 67 66 69 2 8 5 

Farsund 57 67 65 8 9 5 

Flekkefjord 54 52 51 -3 6 4 

Froland 57 63 66 9 9 1 

Gjerstad 42 44 43 1 5 3 

Grimstad 136 145 151 15 23 1 

Hægebostad 13 10 9 -4 2 1 

Iveland 19 15 20 1 4 1 

Kristiansand 559 559 520 -39 56 25 

Kvinesdal 95 91 101 6 14 1 

Lillesand 100 106 107 7 15 5 

Lindesnes 148 148 140 -8 10 4 

Lyngdal 68 69 65 -3 5 4 

Risør 79 81 88 9 17 3 

Sirdal 27 30 27 0 4 3 

Tvedestrand 69 72 73 4 12 4 

Valle 41 38 36 -5 7 4 

Vegårshei 55 58 61 6 11 0 

Vennesla 144 132 130 -14 13 8 

Åmli 62 65 66 4 11 2 

Åseral 28 27 27 -1 2 0 

SUM 2362 2392 2382 20 300 101 

             

Lokallag i Arendal 2021 2022 2023 Diff 21-23 Nye 2023 
Ubetalt 

2023 

Eydehavn og S 65 68 70 5 8 3 

Flosta og St 21 24 24 3 2 0 

Sentrum 142 132 138 -4 12 6 

Tromøy 32 39 40 8 5 2 

Vestre 88 91 88 0 9 2 

Sum Arendal 348 354 360 12 36 13 

 
 



 

 
I 2022 ble det igjen mulig å ha tradisjonelle 1.maimarkeringer rundt i hele fylket og i de fleste 
kommuner ble det arrangementer omtrent som det hadde vært før pandemien. I 2022 var 
hovedparolen Frihet, Demokrati, Solidaritet. Fagforbundets leder og sentralstyremedlem 
Mette Nord toppet laget av hovedtalere og hun talte på Eydehavn og i Risør. Miljø- og 
klimaminister Espen Barth Eide skulle holdt tale tre steder, men måtte melde avbud. 
Statssekretær Sigrid Hagerup Melhuus kom inn som en god erstatter og talte i Lyngdal, 
Kvinesdal og på Evje. Ellers var mange av våre fremste tillitsvalgte på talerstolene rundt om i 
fylket. 
 

I 2023 var Trygghet i fellesskap 
hovedparolen og det var igjen 
tradisjonelle arrangementer over hele 
fylket med tog, taler, appeller og 
kulturelle innslag. Utenriksminister 
Anniken Huitfeldt toppet laget av 
talere denne gangen og hun talte ikke 
mindre enn fem steder; Det var 
frokostmøte i Kristiansand og deretter 
taler i Mandal, Eydehavn, Grimstad 
og i Gjerstad. Mange av våre øvrige 
tillitsvalgte, og ikke minst mange 
ordførerkandidater holdt også taler 
denne dagen. 
 
 

Oversikt over hovedtalerne på de ulike arrangementene: 
 

Arrangement Hovedtalere 2022 Hovedtalere 2023 

Arendal - 
Eydehavn 

Mette Nord Anniken Huitfeldt 

Arendal sentrum   Robert Nordli 

Birkenes Venke Anny Nes Kari Henriksen 

Evje & Hornnes Sigrid H. Melhuus  Kari Henriksen 

Farsund Kai Steffen Østensen Gro Bråten 

Flekkefjord   Ingrid Lillehei 

Gjerstad   Anniken Huitfeldt 

Grimstad Mette Gundersen Anniken Huitfeldt 

Kristiansand   Anniken Huitfeldt 

Kvinesdal Sigrid H. Melhuus  Ahmed Lindov 

Lindesnes Mette Gundersen Anniken Huitfeldt 

Lillesand   Thor-Erling Engemyr 

Lyngdal Sør Sigrid H. Melhuus  Even T. Sagebakken 

Lyngdal Byremo Even T. Sagebakken Gro Bråten 

Risør Mette Nord Elen Regine Lauvhjell 

Tvedestrand Gro Bråten Mette Gundersen 

Valle Line K. Vennesland Cecilie Knibe Kroglund 

Vegårshei Gro Bråten Kai Steffen Østensen 

Vennesla Kari Henriksen Adelheid Frost Mykland 

Åmli Jon Rolf Næss Hans Fredrik Tangen 

 



 

 
 

Det fungerer fortsatt veldig bra etter tre år i nyrenoverte lokaler i Kristiansand, sammen med 
fagbevegelsen. Lokalene fungere veldig bra både som arbeidsplass og som arena for mye 
av fylkespartiets møtevirksomhet. Vi har fortsatt kontor i Arendal også, men det er med noe 
redusert areal som følge av mindre behov. 
 
Vi har også i denne perioden vært to fylkessekretærer som er ansatt i partiet sentralt. Vi har 
ingen ansatte i fylkespartiet, men frikjøpte 2. kandidaten til fylkestinget i 10 uker i intensiv 
valgkamp. Han fungerte da både som kandidat og valgmedarbeider. 
 
Også i 2022 og 2023 har vi kjøpt regnskapstjenester fra Arbeiderpartiet sentralt. 
 
 

 
 
 
 

 
Regnskapet for 2023 viser et overskudd på drøyt 75.000 mot et budsjettert underskudd på i 
underkant av 600.000. Resultatforbedringen skyldes i hovedsak at vi har fått ca. 200.000 i 
økte inntekter og brukt mindre penger på frikjøp av tillitsvalgte, administrasjon, 
møtevirksomhet og skolering i forhold til budsjett.  
 
Valgkampregnskapet viser at vi har brukt omtrent 1,13 mill. på valgkampen. Fratrukket 
bevilgning fra LO på 70.000, partiet sentralt på 100.000 og øvrige valgkampinntekter, så er 
nettoutgiften drøyt 800.000. Dette er i tråd med vedtatt budsjett. 
 
Fylkespartiet går inn i 2024 med en egenkapital på drøyt 3,3 mill., noe som må sies å være 
tilfredsstillende og gir en god buffer mot uforutsette hendelser og et godt grunnlag for de 
kommende valgkampene i 2025 og 2027.  
 
 

 

Fylkessekretærene Audun Øvrebø (t.v) 
og Per Åge Nilsen foran deltakerne på 
partiskolen i 2022. 



 

 
Agder Arbeiderparti sine representanter i fylkestinget frem til 10.10.23: 
 
Fylkesutvalg:       
Gro Bråten, gruppeleder     
 
Hovedutvalg for næring, klima og miljø:        
Venke Anny Nes, fraksjonsleder  
Nils Harald Rennestraum 
 
Hovedutvalg for utdanning og kompetanse: 
Fredrik Jensen, fraksjonsleder     
Nina Jentoft       
        
Hovedutvalg for samferdsel: 
Dag Eide, fraksjonsleder 
Neda Blakstad 
 
 
Kai Steffen Østensen var medlem i fylkesutvalget. Han ble innvilget permisjon fra politiske 
verv 13.12.2021 da han ble politisk rådgiver for statsråd Ingvil Kjerkhol.  
Karin Hodne rykket opp som fast medlem i fylkestinget. På grunn av felles varaliste med 
opposisjon i fylkesutvalg mistet vi representant der, og resten av perioden hadde vi kun 1 
repr i fylkesutvalget.  
 
Agder Arbeiderparti sine representanter i fylkestinget fra 10.10.23: 
 
Fylkesutvalg:       
Gro Bråten, gruppeleder     
Kai Steffen Østensen, nestleder  
Even Tronstad Sagebakken (permisjon fra 12.12.23) 
Line Kysnes Vennesland (fra 07.02.24) 
 
Hovedutvalg for samferdsel og mobilitet 
Fredrik Jensen, fraksjonsleder 
 
Hovedutvalg for utdanning og kompetanse   
Line Kysnes Vennesland, fraksjonsleder (til 07.02.24)  
Marit Grefstad, ny fraksjonsleder (fra 07.02.24)   
William Watne   
     
Hovedutvalg for næring, kultur og miljø:  
Solveig Helljesen, fraksjonsleder  
Marit Grefstad, (til 07.02.24) 
Jan Atle Toft (fra 07.02.24)   
 
Leder kontrollutvalget og fast medlem fylkestinget: Karin Hodne 
 
Varamedlemmer: Grete Stebekk Hommelsgård, Reidar Saga, Jorun Stallemo, Kim Pedersen 
 
Even Tronstad Sagebakken var medlem i fylkesutvalget. Han ble innvilget midlertidig 
permisjon fra politiske verv 12.12.23. Line Kysnes Vennesland ble nytt medlem i fylkesutvalg, 
Jan Atle Toft rykket opp som fast medlem i fylkesting og medlem i hovedutvalg for næring, 



 

kultur og miljø og Marit Grefstad flyttet fra hovedutvalg for næring, kultur og miljø til 
hovedutvalg for utdanning og kompetanse.  
 
 
Valgkamp og forhandlinger: 
Valgkamp pågår hele perioden, men den mest intensive valgkampen startet på vårparten. 
Det var stort engasjement, og spesielt topp 14 var aktive med arbeidsplassbesøk, 
leserinnlegg, budskapsplakater og på stand sammen med lokallagene. Etter valget mistet vi 
et mandat, og fikk 9 faste representanter i fylkestinget. Det vises til evalueringen av 
valgkampen for mer informasjon. 
 
Vi var godt forberedt til forhandlingene, og stod samlet med nesten hele opposisjonen fram til 
valgnatta. Vi har hatt kaffekopper og samtaler med nesten alle partier. Selv om vi tilbydde Krf 
fylkesordføreren, så var det ikke nok når det var tydelig at den borgerlige koalisjonen med 
H/Krf ,Frp V og PP ønsket å samle seg. Sp har også inngått samarbeid med posisjonen. 
Resultatet etter valget for fylket er en mer borgerlig og mørkeblå posisjon med 32 mandater.  
Opposisjonen består av Ap, Sv, Rødt og MDG med 14 mandater. Partiet INP (2 mandater) 
stemmer noe forskjellig og deler seg i enkelte saker, mens Konservativt (1 mandat) støtter 
borgerlig side.  
 
Viktige saker i perioden og framover:   
I dag står 6 435 unge mellom 15-29 år i Agder utenfor arbeid, utdanning eller aktivitet, og i 15 
av 25 kommuner jobber flertallet av kvinnene deltid. Dersom vi kommer på 
landsgjennomsnitt i yrkesdeltakelse, betyr det 6 600 flere egder i arbeid.  
Nøkkelen til å lykkes med å få flere i arbeid og sikre kompetansen er å satse på 
utdanningsfeltet. Vi må levere et godt utdanningstilbud til våre ungdommer og unge voksne, i 
samarbeid med lokalt arbeidsliv. Da må vi sikre videregående skoler nært der folk bor, med 
utdanningstilbud tilpassa arbeidslivet i de ulike regionene og en skolehverdag som gir 
mestring og motivasjon til ulike elever og med mer fokus på praktisk skole.  
 
Vi jobber hardt for å stå imot de borgerliges ønske om karakterbasert opptak i fylket. Vi vil 
fortsatt ha nærskoleprinsippet, og foreløpig sikrer Krf at det forblir slik. Utdanning er vårt 
viktigste virkemiddel for å sikre at alle som kan og vil får delta i arbeidslivet, sikre at de som i 
dag står utenfor får hjelp og tilrettelegging for å komme i aktivitet. Derfor er vi villige til å 
legge mer penger inn i sektoren enn de borgerlige. Vi mener det er spesielt viktig for 
yrkesfag med tilbud i alle regioner, og da betyr det også at vi er villige til å akseptere mindre 
fulle klasser i distriktet enn i de største byene.  
 
De borgerlige partiene har sørget for et utvidet tilbud for de private videregående skoler i 
fylket, og vårt fylke har en relativt stor andel elever i private skoler sammenlignet med andre 
fylker. Bare i 2022 mistet Agder fylkeskommune 92 millioner kroner som gikk til tilskudd til de 
private videregående skolene. Penger vi gjerne skulle lagt inn i driften av våre egne. Spesielt 
ille blir det når det skal spares 120 millioner i skolesektoren de neste 3 årene. 
Kampen om dimensjonering, opprettholdelse av alle våre videregående skoler, en skole for 
både læring og mestring og en skole for alle blir en av våre viktigste saker også framover. 
 
Den andre store saken vi har brukt mye tid på er tannhelse. Det har handlet om ny 
klinikkstruktur der det det ble foreslått å legge ned 6 klinikker. Vi har jobbet for etablering av 
legevakt i østre Agder, oppgradering av tannklinikker og lang ventetid for behandling i 
narkose. 
 
Innbyggere i flere kommuner har fått brev om at de ikke lenger får benytte seg av den lokale 
offentlige tannklinikken, der vi jobber for at våre offentlige klinikker i hele Agder skal kunne ta 
imot voksne betalende kunder. Administrasjonen kuttet i antall klinikkledere med 
argumentasjon om å likestille og rendyrke arbeidsoppgavene til lederne. De reduserte 



 

antallet fra 18 til 11, når det er mangel på tannleger kan det bli kritisk at dette grepet 
resulterte i 3 færre praktiserende tannleger. 
 
Tannbehandling i narkose har mellom 7-11 måneders ventetid og det er 2 års ventetid for 
behandling i TOO-team for pasienter med traumer – noe vi også har løftet opp. 
Takket være vår regjering kan unge opp til 24 år få 75 % rabatt dersom de går til den 
offentlige tannlegen. Vi mener fylkeskommunen ikke har gjort nok for å sikre at unge kjenner 
tilbudet, og har etterlyst tiltak flere ganger.  
 
Det siste området jeg vil nevne spesielt er ambisjonen og satsningen til Agder når det gjelder 
å redusere utslipp, og ambisjonen om å bli landets første heleelektriske samfunn på ren 
energi innen 2030. Posisjonen har redusert våre mål når det gjelder utslipp i trafikken og 
målet om et arealnøytralt fylke er tatt bort.  
 
Hovedutvalg for samferdsel:  
Viktige saker i denne perioden har vært endelig behandling av regional plan for mobilitet for 
Agder 2023 -2033, Regional plan for bolig, areal og transport i kristiansandsregionen (BAT-
planen), Ferjefritt Agder – fastlandsforbindelse for Hidra og Andabeløy, TT-ordning i fylket, 
AKT Svipp for hele Agder, oppfølging av budsjettvedtak for Fv 415 Åmli og Fv 42 
Gåsehellertunnelen og ny tunnel forbi Valevika i Sirdal og anbud om busstjenester i øst 
2024.  
 
Hovedutvalg for kultur, folkehelse og frivillighet: 
Utvalget har også jobbet med regional plan for aktive liv i Agder, Frivillighetsstrategi for 
Agder 2022 -2030, mandat for Oppvekstombudet i Agder. 
I tillegg til sakene nevnt ovenfor har våre folk også løftet behovet for å sette av en søkbar 
pott til kommunene for foreldreveiledningstiltak og kompetanseheving på dette og ønske om 
mer samarbeid med kommunene om universelle forebyggende tiltak som bedrer levekårene i 
Agder.  
 
Hovedutvalg for utdanning og kompetanse: 
Justering av tilbudsstruktur er en årlig sak. Vi har tatt til orde for at noe mer av strukturen 
burde ligge fast innenfor en fylkestingsperiode, og at ressursene burde brukes på å hente inn 
informasjon om arbeidslivets behov og sikre riktig dimensjonering i samarbeid med partene. 
Viktige rapporter for utvalget er tilstandsrapporten for videregående opplæring, oversikt over 
lærlingekontrakter og fullføring i videregående opplæring. Det er godkjent rom- og 
funksjonsprogram for byggeprosjekter ved Flekkefjord, Mandal og Vennesla videregående 
skole i denne perioden.  
 
Vi har løftet voksenopplæring og Fagskolen og ønsket mer ressurser til det uten å få 
gjennomslag. 
 
Hovedutvalget for næring, klima og miljø: 
Utvalget har behandlet saker om reetablering av Agder europakontor, handlingsplan for 
regionale forskningsfond, Landbruksstrategi for Agder 2022-24, reorganisering av 
Etablerersenter Vest-Agder, prosjekt matregion Agder og godkjent vannforvaltningsplanen 
2022-2027. 
 
Avslutning:  
Jeg vil takke fylkestingsgruppa (gammel og ny) for godt samarbeid, gode diskusjoner, 
engasjement og innsats. Jeg vil også takke for og håper på et fortsatt godt samarbeid med 
fylkesleder, stortingsrepresentantene, by/kommunestyrerepresentantene våre, Auf og 
fagbevegelsen.  
 
En spesiell takk går til Per Åge og Audun som alltid er tilgjengelig når vi lurer på noe.  



 

 
 
Beretningen gjelder for årsmøteperioden fra 26.3.2022 – 16.3.2024. 
 

1. Sammensetning, oppgave og arbeidsform 
Kontrollutvalget har bestått av Berit Kittelsen (Vennesla), Jarl Steinar Odinsen (Arendal) og 
Bjørn Egeli (Kristiansand) – alle med «fartstid» i ulike politiske og organisatoriske verv i 
Arbeiderpartiet. 
 
Vedtektenes §11.2-3 regulerer komiteens oppgaver;  

11.2. Årsmøtet velger en kontrollkomité bestående av leder, nestleder og ett medlem, 
samt to varamedlemmer som har som oppgave å kontrollere om de økonomiske 
disposisjoner er gjort i samsvar med gjeldende vedtekter og vedtak. Kontrollkomiteen 
skal avgi beretning til årsmøtet eller representantskapet om sitt arbeid. Medlemmer 
og tiltredende i fylkespartiets styre er ikke valgbare. 
 
11.3. Kontrollkomiteens leder har møte- og talerett i fylkesstyret. Komiteens 
medlemmer har møte- og talerett i fylkespartiets representantskap og årsmøte. 

 
Komiteens medlemmer har fulgt arbeidet i fylkesstyre/-partiet ved å følge 
styredokumentene/protokollene med vedlegg. 
 
Komiteen hadde et møte med fylkessekretærene mandag 26.10.23 på partikontoret i 
Kristiansand med følgende temaer; status økonomi, valgkampen, resultatet og 
medlemsutviklingen. 
 
Videre hadde komiteen møte 4.3 for å sluttføre arbeidet med beretningen.  
 
Ellers har komiteen deltatt med en eller flere av komiteens medlemmer på 
representantskapsmøtene i perioden.  
 

2. Noen vurderinger fra komiteen 
For å vurdere «om de økonomiske disposisjoner er gjort i samsvar med gjeldende vedtekter 
og vedtak» har komiteen målt aktiviteten opp mot årsmøtevedtak, handlingsplan og 
gjennomføring av valgkampen 2023. 
Komiteen vil innledningsvis berømme styret for en fyldig og god beretning for perioden 2022 
– 2024. Oppsummeringen av arbeidet opp mot handlingsplanen for perioden er informativ. 
 
Det var satt et mål om å kartlegge situasjonen i kommunepartiene i perioden – «for å kunne 
sette mål for utviklingen, og avklare hva fylkespartiet eventuelt kan bidra med overfor disse». 
Det er ikke gjort, men vi registrerer at styret poengterer at dette forholdet bør prioriteres i 
kommende perioden – noe komiteen slutter seg til. Vi hadde samlet sett dårlig oppslutning i 
valget, og har en krevende medlemsutvikling. I og med at «kommunepartiene er kjernen i 
partiets virksomhet» er det et riktig område å bruke ekstra ressurser på fremover.  
 
Forberedelsene til valgkamp, og valgkampen ble ifølge beretningen gjennomført i henhold til 
plan. Det er bra, men til tross for store variasjoner i kommunene var valgresultatet i Agder 
samlet dårlig.  Komiteen har notert seg på plussiden at partiet fortsatt har ordførervervet i 
kraftkommunene (Bykle, Åseral og Sirdal) og i Froland, og at Arendal hadde et svært godt 
resultat og dermed også fikk beholde ordføreren.  
 



 

Landsmøtet 2023 ble veldig bra for Agder da vi fikk gjennomslag i flere av våre prioriterte 
saker.  Noe av årsaken til dette synes å være gode forberedelser lokalt i forkant av 
landsmøtet. 

 

Medlemsutviklingen er fortsatt utfordrende, men også her er det store variasjoner i 
kommunepartiene. Det har vært brukt noe tid på å hjelpe medlemsansvarlige i 
kommunepartiene i dette arbeidet, men «en stor svakhet er at kun 16 av 25 kommunepartier 
har valgt medlemsansvarlig i styret». Ordningen med medlemsansvarlig er vedtektsfestet, så 
dette må fylkesstyret sørge for at blir gjennomført i alle kommunepartiene. 
 

3. Konklusjon; 
Kontrollkomiteen konkluderer med at de økonomiske disposisjonene er gjort i samsvar med 

gjeldende vedtekter og vedtak, og har ved dette avgitt sin beretning for perioden 26.3.2022 – 

16.3.2024. 

 

 
 

Kristiansand 10.3.2024 
 

Bjørn Egeli /s/, leder 
 

 
Berit Kittelsen /s/, nestleder     Jarl Steinar Odinsen /s/, medlem
  
 

 



 

 

Fylkesstyret:  
 

Verv Navn Kommuneparti 

Leder Abel Cecilie Knibe Kroglund Lillesand 

Nestleder Even Tronstad Sagebakken Lindesnes 

Medlemsansvarlig Marit Grefstad Grimstad 

Leder av Kvinnenettverket Vanja Grut Arendal 

Styremedlem Kenneth Mørk Kristiansand 

Styremedlem Ahmed Lindov Kvinesdal 

Styremedlem Svein Arne Haugen Evje og Hornnes 

Styremedlem Mona Dia Kristiansand 

Styremedlem Reidar Saga Åmli 

1.varamedlem (møter fast) Grethe Strand Vennesla 

2.varamedlem (møter fast) Johan Ekeland Lyngdal 

 
 

Landsstyret: 
 

Medlem Aust-Agder Abel Cecilie Knibe Kroglund Lillesand 

Personlig vara Vanja Grut Arendal 

Medlem Aust-Agder Reidar Saga Åmli 

Personlig vara Svein Arne Haugen Evje- og Hornnes 

Medlem Vest-Agder Mona Dia Kristiansand 

Personlig vara Grethe Strand Vennesla 

Medlem Vest-Agder Even Tronstad Sagebakken Lindesnes 

Personlig vara Kenneth Mørk Kristiansand 
 

  

   

 

Programkomite: 
 

Leder Gro Bråten Gruppeleder fylkestinget Lillesand 

Nestleder Dagfinn Homdal Svanøe Nestleder LO Agder Åmli 

 Fredrik Jensen Komite for utdanning og kompetanse Kristiansand 

 Line Kysnes Vennesland Komite for kultur, folkehelse og frivillighet Evje og Hornnes 

 Dag Eide Komite for samferdsel Tvedestrand 

 Venke Anny Nes Komite for næring, klima og miljø Vegårshei 

 Jan Rudy Kristensen Kommunepartileder Arendal 

 Åse Lill Kimestad Styremedlem kommuneparti Lindesnes 

 Ahmed Lindov Kommunepartileder Kvinesdal 

 Ila Patel Kommunepartileder Lyngdal 

 Inger Lise Lund Stulien Kommunepartileder-ordfører Åseral 

 Abdullahi M. Alason Kommunestyrerepresentant Kristiansand 

 Karin Hodne Kommunepartileder-fylkestingsrepr. Vennesla 

 William August Wathne  AUF 

 Alvine Forberg  AUF 

    



 

 

Nominasjonskomite: 
 

Leder Agnes Norgaard Regionleder LO Agder Risør 

Nestleder Kenneth Hjort Rafaelsen Kommunestyrerepresentant Lindesnes 

 Solveig Helljesen Lokallagsleder Arendal 

 Tore Mydland Sekretær i kommunepartiet Kristiansand 

 Trine Nilsen Klungland Kommunestyrerepresentant Kvinesdal 

 Solveig Robstad Gruppeleder – kasserer Vennesla 

 Sigbjørn Åge Fossdal Ordfører  Bygland 

 David Bergh Tharaldsen Kommunepartileder Grimstad 

 Frederick Birkenes  AUF 

    

Vara: Anja Mogensen Mølmen Kommunepartileder Åmli 

 Per Kristian Lunden Ordfører Risør 

 Anne Svendsvoll Kommunestyrerepresentant Farsund 

 Arne Jenssen Kommunestyrerepresentant Arendal 

 Sussann Marie Nilsen  AUF 

    

 

Kontrollkomite: 
 

Leder Bjørn Egeli Kristiansand  

Nestleder Berit Kittelsen Vennesla  

Medlem Jarl Steinar Odinsen Arendal   

1.varamedlem Gro Monsen Høiby Kristiansand  

2.varamedlem Liv Andersen Arendal  

 

Representanter til AOF Vestlandet-Agders representantskap: 
 

Marit Grefstad Medlemsansvarlig i fylkespartiet Grimstad 

Runo Nygård Medlemsansvarlig i kommunepartiet Arendal 

Marit B. Grimsrud Medlemsansvarlig i kommunepartiet Kristiansand 

Dagfinn H. Svanøe Nestleder i LO Agder Åmli 

   

Vara:   

Muhammad Baqi Medlemsansvarlig i kommunepartiet Flekkefjord 

Renate Tønnesen Medlemsansvarlig i kommunepartiet Lyngdal 

Erik Stølen Medlemsansvarlig i kommunepartiet Farsund 

Tone Barbro Loftesnes Medlemsansvarlig i kommunepartiet Vegårshei 

  



 

Valgkomite: 
 

Leder Trine Nilsen Klungland Kvinesdal  

Nestleder Jan Rudy Kristensen Arendal  

 May Brit Stenjor Bygland  

 Helge Stapnes Kristiansand  

 Gro Bråten Lillesand  

 Kai Henning Holum Tvedestrand  

 Grace Buch Farsund  

 Jan Øyvind Åvik Lindesnes  

 AUF   

    

1.varamedlem  Karin Hodne Vennesla  

2.varamedlem  Ole Henrik Grønn Risør  

3.varamedlem Inger Lene Håland Froland  

4.varamedlem Arnt Abrahamsen Farsund  

    

  



 

 
Regnskapet for 2023 er gjort opp med et overskudd på kr. 75.568 og legges med dette fram 
for godkjenning. Regnskapet er revidert av Agder Team revisjon og funnet i orden. 
Se for øvrig omtale under økonomi i beretningen fra styret, vedlagte revisjonsberetning og 
detaljregnskap. 
 
Fylkesstyrets innstilling: 
Regnskap for 2023 godkjennes. 
 

Resultatregnskap 2023     

     

Driftsinntekter Note 2023  2022 

Medlemskontingent  171 404  199 778 

Bevilgninger - valgkamp  170 000  0 

Statsstøtte  880 367  863 972 

Fylkesstøtte  764 792  780 000 

Partiskatt  85 432  73 304 

Refusjon utlegg, møter, kurs etc.  222 105  352 614 

Annen driftsinntekt    9 152 

Sum driftsinntekter  2 294 099  2 278 820 

     

Driftskostnader     

Lønn og sosiale kostnader 1 172 251  46 533 

Leie og kontorhold 2 351 621  469 428 

Kontordrift  190 548  175 401 

Bevilgning AUF  150 000  110 000 

Møter, kurs, valgkamp og annen aktivitet 1 452 444  881 095 

Sum driftskostnader  2 316 864  1 682 457 

     

Drifts over-/ underskudd  -22 765  596 363 

     

Finansinntekter og finanskostnader    

Annen renteinntekt  98 333  13 001 

Finanskostnader    0 

Sum  98 333  13 001 

     

Årets over-/underskudd  75 568  609 364 

     
  



 

Balanse pr. 31.12.2023     

     

Omløpsmidler Note 2023  2022 

Fordringer     

Andre fordringer  75 540  65 652 

     

Bankinnskudd, kontanter og lignende     

Bankinnskudd 3 3 346 051  3 265 095 

Sum bankinnskudd, kontanter og lignende 3 346 051  3 265 095 

     

Sum omløpsmidler  3 421 591  3 330 747 

     

Sum eiendeler  3 421 591  3 330 747 

     

Egenkapital     

Opptjent egenkapital     

Annen egenkapital 4 3 297 608  2 688 243 

Årsresultat  75 567  609 364 

Sum egenkapital  3 373 175  3 297 607 

     

Gjeld     

Kortsiktig gjeld     

Leverandørgjeld  47 015  28 539 

Skyldige offentlige avgifter  900  4 601 

Annen kortsiktig gjeld  501  0 

Sum kortsiktig gjeld  48 416  33 140 

     

Sum egenkapital og gjeld  3 421 591  3 330 747 

     
Regnskapsprinsipper 
Årsregnskapet er satt opp i samsvar med regnskapslovens bestemmelser og god 
regnskapsskikk for små foretak. 
 

Driftsinntekter og driftskostnader  
Inntektsføring skjer etter opptjeningsprinsippet, som normalt vil være leveringstidspunktet 
for varer og tjenester. Kostnader medtas etter sammenstillingsprinsippet, det vil si at 
kostnader medtas i samme periode som tilhørende inntekter. 

     

Noter til regnskapet for 2023    

     

Note 1 - Lønn, godtgjørelser m.v.  2023  2022 

Lønnskostnader     

Lønninger  113 066  18 214 

Folketrygdavgift       18 314  4 448 

Pensjonskostnader  0  0 

Andre ytelser / sosiale kostnader  40 871  23 871 

Refusjon sykepenger/arb.giv.avg.  0  0 

Sum lønn og sosiale kostnader  172 251  46 533 

Gjennomsnittlig antall ansatte (årsverk) 0  0 

     



 

     

Revisor/regnskapshonorar     

Kostnadsført revisjonshonorar for regnskapsåret 2023 utgjør kr. 22.875 

I tillegg kommer kr. 4.000 for revisjon av AUFs regnskap.    

Arbeiderpartiet sentralt har ført regnskapet for 2023 og kostnadsførte utgifter er kr. 40.000 

     

Note 2 - Leie og kontorhold - utgiftsdekning AUF   

Fylkespartiet dekker utgifter til leie og fellesutgifter for AUF i Agder.  
Dette kommer i tillegg til den budsjetterte bevilgningen og er kostnadsberegnet til 
følgende: 

  2023  2022 
Husleie Henrik Wergelandsgate 56, 
Kristiansand 72 609  66 928 

Andel av fellesutgifter HW 56, Kristiansand 3 766  2 875 

Husleie Torvet 10, Arendal  0  35 318 

Andel av fellesutgifter, Torvet 10, Arendal 0  3 352 

Sum   76 375   108 473 

     

Note 3 - Bankinnskudd  31.12.2023  31.12.2022 

Driftskonto 30003901056  110 918  70 156 

Sparekonto Agder 30003901064  730 967  3 188 415 

Fastrente konto 3000613307  2 000 000   

Fastrente konto 30006134315  500 000   

Skattetrekk 30003901021  4 166  6 524 

Sum   3 346 051   3 265 095 

     

Note 4 – Egenkapital  2023  2022 

Egenkapital pr. 01.01.  3 297 608  2 688 243 

Årets resultat  75 567  609 364 

Egenkapital pr. 31.12.   3 373 175   3 297 608 

     

Kristiansand, 15.02.2023     

     
  
      
Cecilie Knibe Kroglund/s/     
Leder     

     

      

Even Tronstad Sagebakken/s/ 
   Per Åge Nilsen/s/ 

Nestleder 
   Fylkessekretær  

 

 

 



 

 

 

 



 

 



 

 
Vi har gleden av å ønske Statsminister og partileder Jonas Gahr Støre velkommen som 
innleder om den politiske situasjonen. Det åpnes for debatt om den politiske situasjon og til 
de innkomne forslagene etter innledningen.  
 

 
I 25.-26. november 2023 ble det gjennomført et nasjonalt strategiseminar på Gardermoen, 
med representanter fra alle fylker. Seminaret ble avsluttet med et landsstyremøte som 
vedtok en uttalelse om veien videre mot valgene i 2025 og 2027.  
 
Saken skal følges opp på landsstyremøtet i april, hvor sentralstyret skal legge frem et forslag 
til strategi, etter en involvering av partiorganisasjonen. Det er gjennomført fylkesvise 
strategisamlinger med nestleder Jan Christian Vestre, og i Agder ble alle kommunepartiene 
invitert med leder, ordfører, varaordfører og gruppeledere til en samling 5. februar. 
 
I dette sakspapiret følger vedtaket fra landsstyremøtet i november. Diskusjonen med 
mulighet for innspill til strategidiskusjonen på landsstyremøtet i april legges til debatten etter 
Jonas sin innledning. 
 
 

Landsstyreuttalelse 26. november 2023 
 
Arbeiderpartiet skal være den ledende politiske kraften i Norge, og skal igjen bli største parti 
ved valgene i 2025 og 2027. Vi skal være en bred folkebevegelse med et sterkt politisk 
prosjekt. 
 
Vi skal beholde regjeringsmakten og vinn tilbake de tapte kommunene fra lokalvalget. Vi skal 
trekke lærdommer fra de dårlige valgene, og ta konsekvensene ved å gjøre endringer der det 
er nødvendig. 
 
Erkjennelsen og lærdommene fra valget på få betydning for hvordan partiets strategi 
framover utformes. Det skal ha betydning for politikken, for hvordan vi kommuniserer den og 
for organisasjonsarbeidet i partiet. Vi må også ta lærdom av at vi ikke lykkes med 
mobiliseringen i fagbevegelsen. Det fagligpolitiske samarbeidet er avgjørende for at 
Arbeiderpartiet skal vinne valg. 
 
Med bakgrunn i lærdommene fra de dårlige valgene, og der vi gjorde gode valg, gir 
landsstyret i oppdrag til sentralstyret å arbeide fram et forslag til strategi mot 2025 som kan 
behandles på landsstyremøte i april 2024. I dette arbeidet skal alle partiledd involveres. 
 
I denne strategien må sentrale strategiske valg avklares. Vi skal formulere en overordnet 
fortelling om hvor vi vil, hvem vi er til for og hva som er våre viktigste prioriteringer og 
samarbeidspartnere – å skape trygghet for folk og styrke tilliten til Arbeiderpartiet. Den må 
bygge på at følgende prinsipper skal være retningsgivende for partiet i tiden framover: 
 

• Trygghet: Arbeiderparti skal gi folk trygghet gjennom å gi løsninger på de 

utfordringene folk har i sin hverdag. I en urolig verden må politikken her hjemme for å 

skape trygghet forsterkes. Gjennom aktiv politisk styring skal vi komme gjennom 

krevende tider med fortsatt små forskjeller, rettferdig fordeling og fortsatt lav ledighet. 



 

 

• Arbeid: Arbeid til alle skal være jobb nummer en. Vi skal inkludere flere i arbeidslivet 

og skape gode og trygge jobber for alle med en inntekt som folk kan leve av. 

 

• Fellesskap: Velgerne skal kjenne igjen Arbeiderpartiets politikk ved at vi satser på 

fellesskapet, bygger ut velferden for alle og reduserer forskjellene. 

 

• Nærhet: Vi skal forstå folks problemer og løse dem gjennom konkrete politiske 

handlinger. Vi skal være mer oppsøkende, lytte og lære av folks utfordringer og, 

gjennom programprosessen, videreutvikle gode politiske løsninger. 

 

• Muligheter og framtidstro: Arbeiderpartiet skal skape trygghet for morgendagen og 

tro på fremtiden. Vi skal være utålmodige, og ha evne og vilje til å fornye, forsterke og 

forbedre Norge. 

 

• Samarbeid: Arbeiderpartiet vil bygge tillit og samarbeid med partier som står oss 

nær. Vi vil styrke det fagligpolitiske samarbeidet og bygge allianser med blant annet 

frivilligheten, kultur og idrett, næringsliv og organisasjoner. 

 
Politisk vil vi i det videre arbeidet prioritere: 

• Å få kontroll på prisveksten og føre en økonomisk politikk som bidrar til at renta etter 

hvert kan settes ned, samtidig som vi skal holde arbeidsledigheten lav og redusere 

forskjellene. 

• At privatøkonomien til folk blir bedre. 

• Å skape jobber og kutte utslipp. Klima- og naturmålene skal nås på en rettferdig 

måte, og regjeringen skal bidra til å omstille økonomien og utvikle nye, grønne jobber. 

• Fortsatt økt politisk kontroll over strømmarkedet, økt kraftproduksjon, bedre nett, mer 

ENØK og rimeligere strømpriser for folk og næringsliv. 

• Å gi gode og forutsigbare vilkår for at norsk næringsliv skal utvikle seg og vokse. 

• Å fornye offentlige tjenester i takt med de demografiske endringene og gjøre 

velferdstilbudet bedre og mer tilgjengelig for folk. 

• Å skape trygghet i urolige tider, både nasjonalt og internasjonalt. 

• Å sikre en bærekraftig velferdsstat også for framtidige generasjoner. 

• Å ta i bruk digitalisering og ny teknologi i alle deler av samfunnet. 

 

Organisatorisk vil vi i det videre arbeidet prioritere: 

• Å styrke partiet som et politisk verksted på alle nivåer. Vi vil trekke med hele 

organisasjonen og miljøer utenfra gjennom blant annet programarbeidet. 

• At partiorganisasjonen skal involveres bedre i regjeringsprosjektet. Gjennom tidlig 

involvering, tillitsbasert kommunikasjon, god informasjonsflyt og forankring, skal vi 

bygge et sterkere og mer samlet lag. Arbeidet i regjering skal bidra til å rekruttere 

flere medlemmer, øke oppslutningen og at vi vinner flertall for en fortsatt 

Arbeiderpartiledet regjering i 2025. 

• Å rekruttere nye medlemmer, særlig unge og med minoritetsbakgrunn, og ta godt 

vare på de medlemmene vi har. De skal være i tett kontakt og dialog med partiet, få 



 

muligheten til å påta seg verv og oppleve at de får noe igjen for å være medlem i 

Arbeiderpartiet. 

• Gode møteplasser for det samepolitiske arbeidet 

• Igangsetting av et opposisjonsprosjekt som skal viser frem skillelinjene i norsk 

politikk, og styrke oss organisatorisk. Vi skal også systematisk innhente lærdom fra 

de kommunepartier som gjorde gode valg. 

• Styrke skoleringsarbeidet og kampanjearbeidet, og integrere digitale verktøy i dette. 

• Styrke kommunikasjonen vår på sosiale medier for å nå ut til nye grupper. 

• Styrke det fagligpolitiske samarbeidet med særlig fokus på partiet og LOs arbeid 

lokalt, og oppfordre til at flere medlemmer påtar seg ansvar og verv i fagbevegelsen. 

• Å skape økt politisk engasjement i samfunnet som kan bidra til høyere valgdeltakelse. 

 

 



 

 

Orientering om hvordan behandling av de innkomne forslag legges opp: 

De innkomne forslag er sortert i to kategorier: Dagsaktuelle saker og forslag som er innspill til 

nytt partiprogram for 2025 – 2029. 

Det er valgt en redaksjonskomite for hver av de to kategoriene, men disse arbeider på litt 

forskjellig måte: 

Redaksjonskomiteen for dagsaktuelle saker: 

Denne komiteen har som oppdrag å innstille på skjebnen til de ulike forslagene som er sendt 

inn – om forslagene skal vedtas eller ikke. Men komiteen kan også utarbeide nye forslag 

som ivaretar intensjonen i forslagene som er sendt inn, og sy sammen flere likelydende 

forslag.  

Redaksjonskomiteen for programsaker 

Alle forslagene til det nye partiprogrammet bør være sendt til den nasjonale 

programkomiteen fra kommunepartiene eller AUF. (Om ikke så bør de sendes innen fristen 

31. mars) Redaksjonskomiteen for programsaker vil gi en innstilling til årsmøtet om Agder 

Arbeiderparti støtter det enkelte forslaget, eller ikke. 

Men i tillegg er denne redaksjonskomiteen gitt i oppdrag å utarbeide et eget dokument med 

arbeidstittelen: Agder Arbeiderpartis prioriterte saker i arbeidet med nytt partiprogram for 

stortingsperioden 2025 – 2029. I dette dokumentet vil det bli gjort rede for de sakene Agder 

Arbeiderparti skal prioritere å få gjennomslag for i programarbeidet. Det kan være saker av 

nasjonal karakter og saker som er særskilt for Agder. 

 

Førstegangsbehandling av de innkomne forslag 

Siste punkt på dagsorden på lørdag er å vedta om det enkelte forslag skal sendes til 

redaksjonskomiteen for videre behandling, eller om forslaget skal vedtas som det foreligger 

eller ikke vedtas (avvises). 

Alle forslagene knyttet til programmet foreslås oversendt redaksjonskomiteen, som kommer 

tilbake på søndag med sin innstilling til om Agder Arbeiderparti støtter forslagene eller ikke. 

 

Tidspunktet for debatten om de innkomne forslagene 

• Debatten om de dagsaktuelle forslagene legges til etter Jonas sin innledning lørdag. 

• Debatten om programforslagene legges til søndag. (Sak 8).  Saken vil åpne med at  

vil redaksjonskomiteen begrunner sitt forslag til prioriterte forslag. (Selve forslaget fra 

redaksjonskomiteen skal sendes ut i forkant av møtet, eller senest foreligge ved 

møtestart). 
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 Bedre samhandling mellom lokallag, kommunepartiet, fylkespartiet og 
partiet sentralt. 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 
Det er behov for å styrke samhandlingen og kommunikasjonen mellom de ulike leddene i 
partiorganisasjonen: Arbeiderpartiet må lokalt, regionalt og sentralt snarest utvikle og innføre 
et system/bedre rutiner for bedre oppfølging og tilbakemelding av forslag og politiske saker 
som fremmes og vedtas lokalt. Det må legges opp til en standardisert prosess der forslag og 
vedtak journalføres, systematisk følges opp og status løpende tilbakemeldes til forslagstiller.  
 
Begrunnelse: 
Arendal Arbeiderparti opplever gjennomgående en mangel på oppfølging av politiske saker 
som fremmes lokalt – både fra kommuneparti, fylkesparti og partiet sentralt. Bare unntaksvis 
får vi oppfølging/tilbakemelding på våre saker som er vedtatt på årsmøte i lokallaget, 
kommunepartiet og fylkespartiet. Mangel på systematisk tilbakemelding og oppfølging gjør 
det vanskelig å jobbe videre med viktige politiske saker. Vi må derfor innføre et nytt og 
forbedret system/rutiner for å rette på dette. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Organisatorisk sak 
Fylkesstyret støtter intensjonen om bedre internkommunikasjon og samhandling, selv om vi 
er skeptiske til selve prosessen som foreslås. Oversendes det nasjonale 
organisasjonsutvalget. 
 
 

 Bedre samhandling mellom lokallag, kommunepartiet, fylkespartiet og 
partiet sentralt. 

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
Det er behov for å styrke samhandlingen og kommunikasjonen mellom de ulike leddene i 
partiorganisasjonen: Arbeiderpartiet må lokalt, regionalt og sentralt snarest utvikle og innføre 
et system/bedre rutiner for bedre oppfølging og tilbakemelding av forslag og politiske saker 
som fremmes og vedtas lokalt. Det må legges opp til en standardisert prosess der forslag og 
vedtak journalføres, systematisk følges opp og status løpende tilbakemeldes til forslagstiller.  
 
Begrunnelse: 
Eydehavn og Saltrød lokallag opplever gjennomgående en mangel på oppfølging av politiske 
saker som fremmes lokalt – både fra kommuneparti, fylkesparti og partiet sentralt. Bare 
unntaksvis får vi oppfølging/tilbakemelding på våre saker som er vedtatt på årsmøte i 
lokallaget, kommunepartiet og fylkespartiet. Mangel på systematisk tilbakemelding og 
oppfølging gjør det vanskelig å jobbe videre med viktige politiske saker. Vi må derfor innføre 
et nytt og forbedret system/rutiner for å rette på dette. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Som forslag 1 
 



 

 

 En sosialdemokratisk og solidarisk rusreform. 

Fra Agder AUF 
 
Rusavhengighet er et helseproblem, og må behandles som det. Ruspolitikken må sette den 
enkeltes rett til et verdig helsetilbud i sentrum. Ingen bør straffes for å være syk, og 
ruspolitikken bør legges opp slik at alle som bruker ulovlige rusmidler, reelt sett har samme 
tilgang til offentlige helsetjenester og velferdstilbud som andre. Levealderen for personer 
med rusavhengighet anslås å være 20 år kortere for menn og 15 år kortere for kvinner. For 6 
av 10 skyldes dødeligheten somatisk sykdom. Rusavhengighet må anerkjennes som et 
helseproblem og sees i sammenheng med pasientens fysiske og psykiske helse, og 
behandles deretter. 
 
Straff og frykt for straff har vist seg å stå i veien for hjelpesøkende atferd, slik at 
enkeltmennesker ikke får den hjelpen de har behov for før rusavhengigheten har fått 
vokse/utvikle seg/blitt større/mer alvorlig. Kriminalisering har ført til at personer med 
rusproblemer behandles dårligere enn andre pasientgrupper. Avkriminalisering av bruk 
ogbesittelse og kjøp av mindre mengder ulovlige rusmidler til eget bruk er derfor 
enforutsetning for å kunne yte den enkelte best mulig helsehjelp. Avkriminalisering støttes av 
Helsedirektoratet, Barneombudet, Advokatforeningen, Riksadvokaten, Psykologforeningen, 
Norges institusjon for menneskerettigheter og anbefales av et samlet FN-apparat, inkludert 
FNs høykommisær for menneskerettigheter og Verdens Helseorganisasjon. 
 
Som enhver politisk sak er det viktig å evaluere hvorvidt politikken virker etter sin hensikt. 
Derfor bør det gjennomføres en utredning om hvorvidt politiets avdekkende rolle ved bruk og 
besittelse av doser til eget bruk har vært rusforebyggende. 
Samtidig er det viktig at samfunnet fortsatt sender et tydelig signal på at ulovlig 
rusmiddelbruk er uakseptabelt, og at politiet er sikret mulighet til å avdekke rusmiddelbruk og 
distribusjon og etterforske selgere 
 
Arbeiderpartiet ønsker at kommunene skal settes i stand til å gjennomføre en god oppfølging 
og rehabilitering av rusavhengige, samt et oppsøkende forebyggende arbeid. Derfor er det 
ønskelig å støtte opp under de kommunene som har innført brukerrom i kommunen, og 
videreutvikle det tilbudet i hele landet. Vi ser også et behov for å styrke den kommunale 
rusforebyggende innsatsen. Særlig er det viktig å løfte frem de sosialfaglige oppfølgende 
tjenestene, de kommunale enhetene for russaker og gjennomgå arbeidet med de 
kommunale rådgivningsorganene- med mål om en mer rettferdig fordelingsnøkkel, flere 
møter og øke finansieringen. 
 
Samtidig bør man øke innsatsen for at folk kan komme seg ut av et rusproblem. Det må 
sikres mer midler til behandling av rusavhengighet og ettervern. Flere må få tilgang til LAR-
behandling, og R-en i LAR må styrkes, slik at vi sikrer at folk er i stand til å skaffe seg bolig 
og komme seg ut i arbeid. Arbeiderpartiet ønsker også å gjøre Nalokson som en del av 
rehabiliteringsprogrammet, og gi politiet mulighet til å distribuere dette. Alle alvorlige 
avhengigheter bør få tilbud om substitusjon, også alkohol. Et godt eksempel på tiltak som gir 
mange mulighet til å komme seg ut av avhengighet, har vært Heroinassistert behandling. 
Denne ordningen bør gjøres permanent og tilgjengelig i flere kommuner. 
 
Man bør særlig øke satsingen på behandling av ungdom med rusproblemer, med 
konstruktive tiltak som tar sikte på å øke inkludering og sosial deltagelse. 
 
 



 

Agder Arbeiderparti vil: 

• At personer som blir tatt for ulovlige rusmidler eller med mindre mengder narkotika til 

eget bruk, ikke skal møtes med straff, men få tilbud om hjelp og behandling. 

• At det ikke åpnes for mer bruk av tvang overfor personer som blir tatt for bruk av 

ulovlige rusmidler enn det som følger av gjeldende helselovgivning. 

• Gjennomføre en utredning om hvorvidt politiets avdekkende rolle ved bruk og 

besittelse av eget bruk er rusforebyggende 

• Øke finansieringen til de kommunale rådgivende enhetene 

• Se på andre alternative fordelingsnøkkel til finansiering av de kommunale rådgivende 

enhetene slik at mindre kommuner også får tilstrekkelig med økonomisk støtte. 

• At det tilrettelegges for flere møter mellom hver enkelt bruker og den kommunale 

rådgivende enheten, som en erstatning for ruskontrakter 

• At de kommunale enhetene for russaker også kan omfatte tung og gjentatt bruk av 

alkohol 

• Tilrettelegge for at flere kommuner tar i bruk brukerrom der det både kan røykes og 

injiseres ulovlige rusmidler og sikre at denne tjenesten utvides til flere regioner. 

• Lovfeste retten til sosialfaglige oppfølgende tjenester i kommunene og utrede det 

oppsøkende arbeidet 

• Tilrettelegge for at flere kommuner får muligheten til å ansette en SLT-koordinator 

• Utvide distribusjonen av Nalokson for rusavhengige, og gjøre dette permanent gratis 

• Sikre at LAR blir tilgjengelig for flere, og det legges mer vekt på rehabiliterende tiltak 

som gjør at flere skaffer seg bolig og kommer seg ut i arbeid, og ha som mål med 

substitusjon av alle alvorlige avhengigheter. 

• Gjennomføre en mer målrettet innsats for forebygging av rus rettet mot grupper med 

dårlig sosioøkonomiske kår. 

• Opprette flere krisesentre for kvinner og menn i rus 

• Gjøre heroinassistert behandling permanent i Norge og utvide ordningen til å omfatte 

flere byer 

• Innlemme rusmiddelanalyse sentre som en del av det offentlige helsevesenet 

• Øke satsingen på tiltak for å øke inkludering og sosial deltagelse for ungdom med 

rusproblemer. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
 
Det vises til landsmøtevedtaket fra 2021 og den forestående forebyggings- og 
behandlingsreformen. Forslaget oversendes redaksjonskomiteen. 
 

 En sosialdemokratisk og solidarisk rusreform 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Rusavhengighet er et helseproblem, og må behandles som det. Ruspolitikken må sette den 
enkeltes rett til et verdig helsetilbud i sentrum. Ingen bør straffes for å være syk, og 
ruspolitikken bør legges opp slik at alle som bruker ulovlige rusmidler, reelt sett har samme 
tilgang til offentlige helsetjenester og velferdstilbud som andre. Levealderen for personer 
med rusavhengighet anslås å være 20 år kortere for menn og 15 år kortere for kvinner. For 6 
av 10 skyldes dødeligheten somatisk sykdom. Rusavhengighet må anerkjennes som et 
helseproblem og sees i sammenheng med pasientens fysiske og psykiske helse, og 
behandles deretter. 



 

 
Straff og frykt for straff har vist seg å stå i veien for hjelpesøkende atferd, slik at 
enkeltmennesker ikke får den hjelpen de har behov for før rusavhengigheten har fått 
vokse/utvikle seg/blitt større/mer alvorlig. Kriminalisering har ført til at personer med 
rusproblemer behandles dårligere enn andre pasientgrupper. Avkriminalisering av bruk og 
besittelse og kjøp av mindre mengder ulovlige rusmidler til eget bruk er derfor en forutsetning 
for å kunne yte den enkelte best mulig helsehjelp. Avkriminalisering støttes av 
Helsedirektoratet, Barneombudet, Advokatforeningen, Riksadvokaten, Psykologforeningen, 
Norges institusjon for menneskerettigheter og anbefales av et samlet FN-apparat, inkludert 
FNs høykommisær for menneskerettigheter og Verdens Helseorganisasjon. 
 
Som enhver politisk sak er det viktig å evaluere hvorvidt politikken virker etter sin hensikt. 
Derfor bør det gjennomføres en utredning om hvorvidt politiets avdekkende rolle ved bruk og 
besittelse av doser til eget bruk har vært rusforebyggende. Samtidig er det viktig at 
samfunnet fortsatt sender et tydelig signal på at ulovlig rusmiddelbruk er uakseptabelt, og at 
politiet er sikret mulighet til å avdekke rusmiddelbruk og distribusjon og etterforske selgere 
Arbeiderpartiet ønsker at kommunene skal settes i stand til å gjennomføre en god oppfølging 
og rehabilitering av rusavhengige, samt et oppsøkende forebyggende arbeid. Derfor er det 
ønskelig å støtte opp under de kommunene som har innført brukerrom i kommunen, og 
videreutvikle det tilbudet i hele landet. Vi ser også et behov for å styrke den kommunale 
rusforebyggende innsatsen. Særlig er det viktig å løfte frem de sosialfaglige oppfølgende 
tjenestene, de kommunale enhetene for russaker og gjennomgå arbeidet med de 
kommunale rådgivningsorganene- med mål om en mer rettferdig fordelingsnøkkel, flere 
møter og øke finansieringen. 
 
Samtidig bør man øke innsatsen for at folk kan komme seg ut av et rusproblem. Det må 
sikres mer midler til behandling av rusavhengighet og ettervern. Flere må få tilgang til LAR-
behandling, og R-en i LAR må styrkes, slik at vi sikrer at folk er i stand til å skaffe seg bolig 
og komme seg ut i arbeid. Arbeiderpartiet ønsker også å gjøre Nalokson som en del av 
rehabiliteringsprogrammet, og gi politiet mulighet til å distribuere dette. Alle alvorlige 
avhengigheter bør få tilbud om substitusjon, også alkohol. Et godt eksempel på tiltak som gir 
mange mulighet til å komme seg ut av avhengighet, har vært Heroinassistert behandling. 
Denne ordningen bør gjøres permanent og tilgjengelig i flere kommuner. 
Man bør særlig øke satsingen på behandling av ungdom med rusproblemer, med 
konstruktive tiltak som tar sikte på å øke inkludering og sosial deltagelse. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 
a) At personer som blir tatt for ulovlige rusmidler eller med mindre mengder narkotika til 

eget bruk, ikke skal møtes med straff, men få tilbud om hjelp og behandling 

b) At det ikke åpnes for mer bruk av tvang overfor personer som blir tatt for bruk av ulovlige 

rusmidler enn det som følger av gjeldende helselovgivning 

c) Gjennomføre en utredning om hvorvidt politiets avdekkende rolle ved bruk og besittelse 

av eget bruk er rusforebyggende 

d) Øke finansieringen til de kommunale rådgivende enhetene 

e) Se på andre alternative fordelingsnøkkel til finansiering av de kommunale rådgivende 

enhetene slik at mindre kommuner også får tilstrekkelig med økonomisk støtte 

f) At det tilrettelegges for flere møter mellom hver enkelt bruker og den kommunale 

rådgivende enheten, som en erstatning for ruskontrakter 

g) At de kommunale enhetene for russaker også kan omfatte tung og gjentatt bruk av 

alkohol 

h) Tilrettelegge for at flere kommuner tar i bruk brukerrom der det både kan røykes og 

injiseres ulovlige rusmidler og sikre at denne tjenesten utvides til flere regioner 

i) Lovfeste retten til sosialfaglige oppfølgende tjenester i kommunene og utrede det 

oppsøkende arbeidet 



 

j) Tilrettelegge for at flere kommuner får muligheten til å ansette en SLT-koordinator 

k) Utvide distribusjonen av Nalokson for rusavhengige, og gjøre dette permanent gratis 

l) Sikre at LAR blir tilgjengelig for flere, og det legges mer vekt på rehabiliterende tiltak som 

gjør at flere skaffer seg bolig og kommer seg ut i arbeid, og ha som mål med substitusjon 

av alle alvorlige avhengigheter 

m) Gjennomføre en mer målrettet innsats for forebygging av rus rettet mot grupper med 

dårlig sosioøkonomiske kår 

n) Opprette flere krisesentre for kvinner og menn i rus 

o) Gjøre heroinassistert behandling permanent i Norge og utvide ordningen til å omfatte 

flere byer 

p) Innlemme rusmiddelanalyse sentre som en del av det offentlige helsevesenet 

q) Øke satsingen på tiltak for å øke inkludering og sosial deltagelse for ungdom med 

rusproblemer 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Som forslag 3 
 
 

 Styrke forebygging av avhengighet 

Fra Agder AUF 
 
Forbudslinjen fører med seg en stigmatisering av mange av dem som opplever problemer 
med avhengighet og forskjellsbehandling av brukerne. Agder Arbeiderparti erkjenner at det 
først og fremst er de av oss med få ressurser som rammes hardest. Både av avhengigheten, 
men også straffeforfølgelsen. For Agder Arbeiderparti er det uakseptabelt at de av oss som 
trenger samfunnet mest er de som havner på sidelinjen. Avhengighet er avhengighet, 
uansett rusmiddel. Vi må øke midlene til behandling og forebygging av rusavhengighet, samt 
øke kunnskapen rundt avhengighet samt hvordan dette påvirker pårørende. Dette vil vi delvis 
finansiere med inntektene fra salget av rusmidler. 

Forbudslinjen er utdatert og urettferdig mot de av oss som har aller minst. Fremfor å straffe 
dem som har et problem, må vi hjelpe dem som trenger det, uavhengig av hvilket rusmiddel 
som er tatt i bruk. Da må vi også anerkjenne at aksept og toleranse er et preventivt 
virkemiddel mot misbruk i seg selv. Derfor må vi styrke behandlingen og forebyggingen av 
avhengighet. Transparens om rusens mulige konsekvenser og psykisk helsehjelp må 
styrkes. 

Agder Arbeiderparti vil: 

• Øke midlene til forebyggingsarbeid mot misbruk og avhengighet av rusmidler 

• Styrke rammene rundt rusavhengige og deres pårørende gjennom bedre psykisk 

helsevern og oppfølging 

• Innføre opplæring av rusmidlers påvirkning i skolen 

  

Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Støtter intensjonen i forslaget.  
Sees i sammenheng med innstillingen fra styret i sak 3 og 4. Oversendes 
redaksjonskomiteen 



 

 Økt bistand til utdanning  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti vil øke bistand til utdanning i fattige land, med særlig fokus på jenter og 
marginaliserte grupper. 
 
Begrunnelse: 
Utdanning er en grunnleggende faktor for å sikre utvikling og vekst i fattige land og et sentralt 
virkemiddel for å bekjempe fattigdom og ulikhet og sikre likestilling. 
 
For den enkelte kan utdanning gi muligheter for en bedre jobb, høyere produktivitet og bedre 
inntekt. 
 
For hvert år ekstra med skolegang øker den private inntekten med rundt 9 prosent. 
Viktigheten av utdanningen er størst for jenter, som tjener omtrent 2 prosent mer enn gutter 
hvert år ekstra med skolegang. En ny studie fra NTNU (2023) viser at 12 år me4d utdanning 
reduserer i gjennomsnitt dødsrisikoen med 24 prosent. Utdanning har med andre ord en 
sterk beskyttende effekt. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Forslaget vedtas. 
 
 

 Sett fart på tannhelsereformen! 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti forventer at regjeringen i budsjettarbeidet for 2025 følger opp 
Hurdalsplattformen og Tannhelseutvalgets arbeid, gjennom viktige forbedringer av den 
offentlig dekkede tannhelsebehandlingen. 
 
Utover å se til de faglige anbefalingene fra Tannhelseutvalget, vil det for Agder Arbeiderparti 
være avgjørende at man starter opptrappingen med å sørge for at de som i dag ikke har råd 
til nødvendig tannhelsebehandling får mulighet til det. 
 
I tillegg bør man også se på om man kan fjerne egenbetalingen for barn som trenger 
nødvendig tannregulering, da det er særlig utfordrende når foreldrenes økonomi avgjør barns 
tilgang på helsetjenester. 
 
 
Begrunnelse 
Dyre tannhelsetjenester medfører store sosiale forskjeller mellom de som har råd til å ta vare 
på munnhelsen sin, og de som på grunn av manglende helseoppfølging ikke tør smile til 
naboen på gata. 
 
Regjeringen satte i 2022 ned et tannhelseutvalg, som blant annet skal se på 
gjennomføringen av en trinnvis utvidelse av det offentlige ansvaret innen tannhelse. Utvalget 
skal levere sin rapport juni 2024. https://nettsteder.regjeringen.no/tannhelseutvalget/  
 
I Hurdalsplattformen slås det fast at «Regjeringen ønsker en gradvis utvidelse av den 
offentlige tannhelsetjenesten med mål om å likestille den med andre helsetjenester.» 

https://nettsteder.regjeringen.no/tannhelseutvalget/


 

Gjennom budsjettforhandlingene med SV har vi fått til en vesentlig forbedring av 
tannhelsetilbudet for unge voksne (opp til og med 24 år), tortur- og overgrepsofre, 
rusavhengige og mennesker med sterkt nedsatt evne til egenomsorg for tannhelsen sin. I 
tillegg har den fylkeskommunale tannhelsetjenesten blitt vesentlig styrket økonomisk. 
 
Agder Arbeiderparti ønsker at Arbeiderpartiet i større grad selv setter seg i førersetet for 
innføringen av en offentlig tannhelsereform, slik vi har lovet. Vi mener tiden er inne for dette i 
forbindelse med statsbudsjettet for 2025, ettersom man da kan bygge den trinnvise 
utvidelsen av den offentlig dekkede tannhelsetjenesten, bl.a. på Tannhelseutvalgets 
anbefalinger. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsatuell sak.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen 
 
 

 En gradvis utvidelse av den offentlige tannhelsen 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Arbeiderpartiet vil prioritere en gradvis utvidelse av den offentlige tannhelsetjenesten med 
mål om å likestille den med andre helsetjenester.   
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen 
 
 

 Nasjonal råderett 

Fra Bygland Arbeiderparti 
 
Vi ber om at regjeringa sikrar nasjonal råderett i alle avtalar med ACER og EU forøvrig. Det 
nasjonale eigarskapet skal ligge fast, og det er Noreg som sjølv har full råderett over 
kraftnett, kraftproduksjon og marknad. Mistar vi den nasjonale råderetten må regjeringa seie 
nei til den fjerde energipakka.  
 
 
Arbeidsutvalgets innstilling 
Dagsaktuell sak. Oversendes redaksjonskomiteen og sees i sammenheng med forslag 10 
Støtter intensjonen om at det nasjonale eierskapet skal ligge fast, men det må sees på 
formulering om styring av marked og om internasjonale avtaler. 
 
 

 Norsk styring av energimarkedet 

Arendal Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti krever at Norge må øke produksjonen av energi, slik at vi er selvforsynte 
selv på de dagene hvor etterspørselen er størst.  
 



 

Inntil Norge er selvforsynte og vi har sikret et norsk marked som kan levere etter behov, må 
vi sikre stabile forutsigbare priser. Regjeringen må derfor videreføre den økonomiske 
støtteordningen for norske husholdninger og eventuelt forbedre den for vår kraftkrevende 
industri og andre næringsdrivende.  
 
Begrunnelse 
Agder Arbeiderparti vil ha norsk styring med energimarkedet og forutsigbare lave priser til 
både næringsliv og husholdningene. Samtidig må vi ha forsyningssikkerhet og vi selger 
gjerne vår overskuddskraft. 
 
Disse interessene synes nå å stå i motstrid til hverandre. Vi vet at vi selger mye kraft, men vi 
vet også at vi importerer mye kraft. Spørsmålet er derfor om Norge er tjent med å stå tilsluttet 
EUs felles energimarked.  
 
Inntil de landene som står tilsluttet fellesmarkedet har bygd opp en større produksjon av 
energi, vil etterspørselen i perioder være større enn tilbudet, og dermed vil prisene svinge, 
særlig for de delene av Norge som er direkte knyttet til fellesmarkedet. Dette gjør oss 
sårbare mht prisfastsetting.  
 
Kraftlinjene og all infrastruktur i det norske kraftmarkedet er bygd opp over norske 
statsbudsjett.  
 
Arbeiderpartiet må derfor ta innover seg at alle nordmenn reagerer sterkt på at deler av både 
den kraftkrevende industrien og norske husholdninger tidvis må betale en svært høy pris for 
strømmen.  
 
Inntil Norge er selvforsynte med energi er vi til en viss grad avhengig av et marked hvor vi 
har muligheter og rettigheter til å kjøpe energi ved behov.    
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Støtter intensjonen. Sees i sammenheng med forslag 9. Oversendes redaksjonskomiteen  
 
 

 Regjeringen må sikre avtale om forutsigbar og effektiv CO2-kompensasjon 

Fra Lyngdal Arbeiderparti 
 
Årsmøtet i Agder Arbeiderparti ber regjeringen følge opp det viktige arbeidet som har blitt 
påbegynt i budsjettenigheten i høst om rammevilkårene for industriutvikling i Norge, og sikre 
at det nå kommer på plass en enighet om CO2-kompensasjonsordningen, som gir industrien 
forutsigbare rammevilkår og effektiv beskyttelse mot CO2-prissmitte i kraftprisen.   
 
Flere fagforbund i LO bad i høst regjeringen snu og tilbakeføre midlene som ble foreslått 
kuttet i CO2-kompensasjonsordningen. CO2-kompensasjonsordningen er avgjørende for å 
sikre like konkurransevilkår for norsk industri. Til tross for at norske industribedrifter bruker 
100 % fornybar kraft, påvirkes kraftprisen industrien må betale av CO2-prissmitte fra Europa.  
CO2-prissmitten gjør at industri som bruker helt utslippsfri kraft, i realiteten må betale en 
svært høy CO2-pris. I praksis betaler industrien i Norge for utslippene tyske og polske gass- 
og kullkraftverk har. Ulikt fossile kraftprodusenter i Europa, kan ikke industrien sende denne 
kostnaden videre til kundene. Agder Arbeiderparti er derfor glad for at budsjettavtalen delvis 
kom industrien i møte, ved at 500 millioner kroner av det foreslåtte kuttet skal tilbakeføres i 
CO2-kompensasjonsordningen i revidert budsjett, forutsatt enighet mellom industrien og 
regjeringen om innretningen på ordningen. 



 

 
Samtidig som statsbudsjettet ble behandlet i Stortinget, vedtok blant annet den tyske og 
spanske regjeringen å utvide sine CO2-kompensasjonsordningen som fra før av er vesentlig 
mer omfattende enn den norske. Det vil være et stort paradoks om fornybarlandet Norge, 
som eksporterer store mengder fornybar kraft, ikke har råd til å opprettholde en ordning som 
skal sikre industrien like konkurransevilkår, mens energiimportører som Tyskland utvider sin 
CO2-kompensasjonsordning for industrien.  
 
Agder Arbeiderparti viser til at IndustriEnergi, Fellesforbundet og Norsk Industri har lansert et 
forslag som innebærer at deler av CO2-kompensasjonsordningen knyttes til klima- og 
energitiltak i industrien, slik Stortinget har bedt om. Når fagbevegelsen og industrien har 
kommet myndighetene i møte i dette spørsmålet, er det avgjørende at regjeringen nå bidrar 
til å skape varig ro om denne svært grunnleggende rammebetingelsen for industrien.  
Agder Arbeiderparti minner om at ordningen er selvfinansierende, ved at den samme CO2-
prissmitten som skaper behovet for å kompensere industrien for høyere kraftpriser, gir staten 
store ekstrainntekter gjennom CO2-prissmittens positive påvirkning på inntektene fra 
grunnrenteskatt fra vannkraft. 
 
Agder Arbeiderparti legger til grunn at regjeringen bidrar til en konstruktiv utforming av klima- 
og energikoblingen i tråd med forslaget lansert av fagbevegelsen og industrien, og en avtale 
som gir industrien forutsigbarhet for at CO2-kompensasjonsordningen videreføres med den 
innretningen som lå før kuttforslaget i statsbudsjett for 2024. Agder Arbeiderparti mener 
utviklingen i kraftmarkedet, og de ekstraordinære inntektene staten har hatt og får som følge 
av CO2-prissmitte fra Europa, taler for at ordningen bør vurderes styrket i årene som 
kommer. Ytterligere kutt i ordningen bør ikke forekomme. 
 
Budsjettenigheten gjør det mulig å skape langsiktig forutsigbarhet om CO2-
kompensasjonsordningen, samtidig som midler i ordningen brukes til å øke tempoet og 
omfanget av klima- og energitiltak i industrien. Denne muligheten må regjeringen benytte.  
 
Begrunnelse: 
Mange av de største industribedriftene i Agder blir kraftig berørt av kuttene i CO2 
kompensasjonen som regjeringen har vedtatt. For bedriftene innenfor prosessindustrien vil 
kuttene være av et så stort omfang at mange arbeidsplasser står i fare for å forsvinne. En 
forutsigbar CO2 kompensasjon på et nivå tilsvarende det den lå på før kuttforslaget i 
statsbudsjettet for 2024 vil være av stor betydning for store deler av prosessindustrien i 
Agder, bl.a. Alcoa Lista, Eramet Kvinesdal, Elkem Carbon, Glencore Nikkelverk, Fiven i 
Lillesand og Arendal m.m. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Forslaget støttes. Oversendes redaksjonskomiteen for samkjøring med forslag 12 om 
samme sak. 
 
 

 Regjeringen må sikre avtale om forutsigbar og effektiv CO2-kompensasjon 

Fra Kristiansand Arbeiderparti 
 
Årsmøtet i Agder Arbeiderparti ber regjeringen følge opp det viktige arbeidet som har blitt 
påbegynt i budsjettenigheten i høst om rammevilkårene for industriutvikling i Norge, og sikre 
at det nå kommer på plass en enighet om CO2-kompensasjonsordningen, som gir industrien 
forutsigbare rammevilkår og effektiv beskyttelse mot CO2-prissmitte i kraftprisen.  



 

Agder Arbeiderparti ba i høst, sammen med fagbevegelsen, regjeringen snu og tilbakeføre 
midlene som ble foreslått kuttet i CO2-kompensasjonsordningen. CO2-
kompensasjonsordningen er avgjørende for å sikre like konkurransevilkår for norsk industri. 
Til tross for at norske industribedrifter bruker 100 % fornybar kraft, påvirkes kraftprisen 
industrien må betale av CO2-prissmitte fra Europa. Det gjør kraften vesentlig dyrere enn den 
ellers ville vært. Ifølge Statnett vil europeiske CO2-priser om få år utgjøre 40 % av norsk 
kraftpris. NVE sier europeiske CO2-priser, sammen med et svekket norsk kraftoverskudd, er 
den viktigste årsaken til at kraftprisen vil øke i Norge fram mot 2030.  
 
CO2-prissmitten gjør at industri som bruker helt utslippsfri kraft, i realiteten må betale en 
svært høy CO2-pris. I praksis betaler industrien i Norge for utslippene tyske og polske gass- 
og kullkraftverk har. Ulikt fossile kraftprodusenter i Europa, kan ikke industrien sende denne 
kostnaden videre til kundene sine, fordi industrien konkurrerer i et globalt marked, med 
produsenter i land uten CO2-prissystem. Industrien kan heller ikke redusere denne utgiften 
ved å kutte i egne utslipp, fordi kostnaden er knyttet til bruken av allerede helt utslippsfri 
fornybar kraft. Det vil være både dårlig industripolitikk og klimapolitikk, om CO2-priser bakt 
inn i prisen på fornybar kraft gjør at verdens grønneste industribedrifter må stanse 
investeringer eller legge ned.  
 
Agder Arbeiderparti er glade for at budsjettavtalen delvis kom industrien i møte, ved at 500 
millioner kroner av det foreslåtte kuttet skal tilbakeføres i CO2-kompensasjonsordningen i 
revidert budsjett, forutsatt enighet mellom industrien og regjeringen om innretningen på 
ordningen. 
 
Samtidig som statsbudsjettet ble behandlet i Stortinget, vedtok blant annet den tyske og 
spanske regjeringen å utvide sine CO2-kompensasjonsordningen som fra før av er vesentlig 
mer omfattende enn den norske. Det vil være et stort paradoks om fornybarlandet Norge, 
som eksporterer store mengder fornybar kraft, ikke har råd til å opprettholde en ordning som 
skal sikre industrien like konkurransevilkår, mens energiimportører som Tyskland utvider sin 
CO2-kompensasjonsordning for industrien.  
 
Agder Arbeiderparti viser til at IndustriEnergi, Fellesforbundet og Norsk Industri har lansert et 
forslag som innebærer at deler av CO2-kompensasjonsordningen knyttes til klima- og 
energitiltak i industrien, slik Stortinget har bedt om. Når fagbevegelsen og industrien har 
kommet myndighetene i møte i dette spørsmålet, er det avgjørende at regjeringen nå bidrar 
til å skape varig ro om denne svært grunnleggende rammebetingelsen for industrien.  
Agder Arbeiderparti minner om at ordningen er selvfinansierende, ved at den samme CO2-
prissmitten som skaper behovet for å kompensere industrien for høyere kraftpriser, gir staten 
store ekstrainntekter gjennom CO2-prissmittens positive påvirkning på inntektene fra 
grunnrenteskatt fra vannkraft. 
 
Agder Arbeiderparti legger til grunn at regjeringen bidrar til en konstruktiv utforming av klima- 
og energikoblingen i tråd med forslaget lansert av fagbevegelsen og industrien, og en avtale 
som gir industrien forutsigbarhet for at CO2-kompensasjonsordningen videreføres med den 
innretningen som lå før kuttforslaget i statsbudsjett for 2024. Agder Arbeiderparti mener 
utviklingen i kraftmarkedet, og de ekstraordinære inntektene staten har hatt og får som følge 
av CO2-prissmitte fra Europa, taler for at ordningen bør vurderes styrket i årene som 
kommer. Ytterligere kutt i ordningen kan ikke komme på tale.  
 
Budsjettenigheten gjør det mulig å skape langsiktig forutsigbarhet om CO2-
kompensasjonsordningen, samtidig som midler i ordningen brukes til å øke tempoet og 
omfanget av klima- og energitiltak i industrien. Denne muligheten må regjeringen benytte.  
 
 
 



 

Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Forslaget støttes. Oversendes redaksjonskomiteen for samkjøring med forslag 11 om 
samme sak. 
 
 

 Inntektsutjevning 

Fra Bykle Arbeiderparti 
 
I NOU 2022:12 er det foreslått å inkludere konsesjonskraftinntekter og eiendomsskatt i 
inntektsutmaning systemet. En slik endring er noe vi vil protestere mot på det sterkeste! 
Dette vil rokke ved en mer enn 100 år lang samfunnkontrakt, det vil medføre en økonomisk 
omfordeling fra distriktene til byregionene, og det vil fjerne insentivene for at kommuner skal 
si ja til nye kraftutbygginger. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Fylkesstyret er negativ til å frata kommuner som stiller areal til disposisjon for felleskapet en 
kompensasjon for dette. Vi mener samtidig det er et behov for en større omfordeling i 
inntektssystemet mellom skattesterke og skattesvake kommuner. En uttalelse bør balansere 
dette og oversendes redaksjonskomiteen for aktuelle saker. 
 
 

 Naturen er avgjørende for vår fremtid 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Vi er alle opptatt av å ta vare på naturen og dyre- og plantelivet der. Naturen har egenverdi i 
kraft av seg selv, men livskraftige økosystemer er også avgjørende viktig for alt menneskelig 
liv.  
 
Den største trusselen mot det biologiske mangfoldet er endringen i hvordan vi forvalter 
naturen og endrer arealbruken der. Vi bygger ned norsk natur i urovekkende høyt tempo. 
Uberørt natur og natur i nærmiljøet der folk bor, blir ødelagt av ulike former for nedbygging i 
et omfang på rundt 8750 fotballbaner i året. Bit for bit blir store og små naturområder stykket 
opp og bygget ned. Bare 1,7 prosent av all skog i Norge er opprinnelig selvregulert skog, 
med alt hva det innebærer av tapt artsmangfold. I våre fjellområder bygges det store 
hyttebyer og vindkraftanlegg. Naturområder i urbane strøk blir stadig utsatt for en bit- for bit-
utbygging. Strandlinjen og skjærgården blir mer og mer nedbygd og utilgjengelig. En rekke 
av våre dyre- og plantearter er også kritisk utrydningstruet. Planer for ytterligere nedbygging 
av natur i Norge utgjør mer areal enn det som er bygd ned fra istiden og frem til i dag. Denne 
utviklingen er ikke bærekraftig. 
 
Noe av utfordringen er en manglende og helhetlig nasjonal arealforvaltning av våre 
naturområder. Hver kommune har ansvar innenfor sine grenser, men ikke for helheten. 
Driveren i dette fører til at kommunene kjemper mot hverandre for å trekke til seg næring, 
bosetting og infrastruktur. Det å si nei til nedbygging av natur i en kommune, åpner for at en 
annen kommune sier ja, og da er man like langt. Uberørt natur og natur i nærmiljøet blir 
taperen. Det å ødelegge naturen fremstår som en investering i fremtiden, mens det å verne 
om den gir tap av økonomiske verdier og utvikling. 
 



 

Agder Arbeiderparti erkjenner at dagens praksis med nedbygging av natur ikke er 
bærekraftig. Både nasjonalt og lokalt må det politisk kursendring til om vi skal sikre en 
forsvarlig forvaltning av naturen, samt innfri våre forpliktelser i Naturavtalen.  
 
Vi vil derfor: 

• oppfordre regjeringen og vår stortingsgruppe til fortgang i arbeidet med en samlet 

nasjonal plan for en bærekraftig arealforvaltning av naturen i Norge 

• arbeide for at Kristiansand blir en arealnøytral kommune 

• samarbeide med andre partier, frivillige organisasjoner og grunneiere for å få vedtatt en 

markaplan i Kristiansand, og på sikt et lovfestet vern av utsatte naturområder i 

kommunen 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Fylkesstyret støtter forslaget, med unntak av punkt 3 som ikke er relevant for Agder 
Arbeiderparti. Punkt 2 foreslås endret til å arbeide for at Agder blir et arealnøytralt fylke. 
Punkt tre er ikke relevant for fylkespartiet.. 
 
 

 Et samfunn hvor alle kan lykkes 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Økende forskjeller i samfunnet vårt svekker fellesskapet vårt. Den evige 
formuesakkumuleringen svekker vår kjøpekraft, mens den samtidig gjør vår økonomi mer 
avhengig av enkeltpersoner, og svekker dermed også den norske økonomiens fleksibilitet. 
Større forskjeller bryter ned tilliten til samfunnet og gir makt til de få fremfor de mange. 
Arbeiderpartiets rolle må være å sikre et inkluderende samfunn med plass til alle.  
 
Agder Arbeiderparti er positive til at regjeringen har gjennom flere statsbudsjett senket 
maksprisen i barnehagene, men det er fremdeles en vei å gå. Den neste store sosiale 
reformen må være å sikre alle barn en gratis barnehageplass. Sett i sammenheng med en 
avvikling av kontantstøtte er det viktig at alle får ta del i fellesskapet i barnehagen. Samtidig 
må barnetrygden økes, og forbli en ordning alle får uansett inntekt. Samtidig vet vi at flere 
elever også går sultne på vår fellesskole, og slik skal vi ikke ha det. Dette vil koste penger, 
og avviklingen av kontantstøtten vil ikke være nok alene. Derfor trengs det en 
generasjonsskatt, en modernisert arveavgift med ny innretning.  
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At det gjennomføres en oppvekstreform som sikrer: 

o god pedagogtetthet og bemanning i barnehagen 

o gratis barnehage til alle 

• At barnetrygden fortsatt skal være universell, ikke skattlegges, men indeksreguleres 

• At det innføres en moderat generasjonsskatt, etter inspirasjon fra den gamle arveavgiften 

• At det innføres gratis skolemat i grunnskolen og videregående 

 
For Arbeiderpartiet vil alltid det viktigste være å sikre et samfunn med like muligheter for alle. 
Uavhengig av hvem du er og hvilken familie du kommer fra, skal du ha de samme 
mulighetene til å lykkes. Arbeiderpartiets mål må være at ingen i Norge skal vokse opp i 
fattigdom, og vi kan aldri akseptere at fattigdommen stiger på vår vakt. De som har minst 
skal vite at en Arbeiderparti- ledet regjering alltid vil kjempe deres sak, og være deres 
stemme. Det blir derfor en av arbeiderpartiets hovedoppgaver at vi ikke kommer ut av denne 



 

dyrtiden med permanent økt fattigdom og økte forskjeller. Vi må drive en aktiv 
omfordelingspolitikk slik at forskjellene ikke bare stopper og øker, men også går ned. Dette 
innebærer at vi må ha en reell økning i de laveste sosialsatsene, og den må følge de faktiske 
økningene i inflasjonen og levekostnadene. Det skal også fortsette å lønne seg å være 
fagorganisert, og da er det et virkemiddel å heve fagforeningsfradraget.  
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Heve de laveste sosialhjelpssatsene   

• Øke fagforeningsfradraget   

• At økningen i trygden skal følge inflasjon og faktiske levekostnader i samfunnet.  

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Støtter intensjonen. Sendes redaksjonskomiteen. 
 
 

 Øke barnetrygda og gjøre den skattepliktig 

Fra Bygland Arbeiderparti 
 
Regjeringa prøver å finne tiltak for å motarbeide den aukande barnefattigdommen.   Men 
mange er redde for å auke sosialhjelpa så mykje at folk kan bli mindre stimulerte til å søkje 
arbeid. 
 
Dette vil ikkje vere problem om ein aukar barnetrygda,  som alle uansett vil ha rett på.  Men 
av den grunn er også somme skeptiske til å auke barnetrygda  -  fordi ho  gir like mykje til 
velståande som til  fattige familiar.   
 
Men ved å auke barnetrygda  ein stad mellom 70 og 100 prosent og samtidig gjere trygda 
skattepliktig, vil ein kunne støtte låginntektsfamiliane spesielt, medan dei med høgast inntekt 
lyt betale ein stor del tilbake i skatt. 
 
Ein annan positiv verknad av dette vil vere å gje kvinner fleire pensjonspoeng og dermed 
høgare pensjon. 
 
Agder Arbeidarparti vil derfor auke barnetrygda monaleg og samtidig gjere trygda 
skattepliktig.  
Barnetrygden må fortsatt være unntatt beregning av bostøtte og sosialstønad slik det er i 
dag.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Forslaget avvises til fordel for forslag 15 fra Kristiansand Ap: Et samfunn hvor alle kan 
lykkes.  
 
 
 
 
 
 



 

 Refusjonsordning for sterkt ressurskrevende brukere innen helse- og 
omsorgstjenesten i kommunene 

Fra Froland Arbeiderparti 
 
Mange kommuner har får stadig flere sterkt ressurskrevende brukere innenfor helse- og 
omsorgstjenestene. Dette er kostbart, og krever store ressurser i kommunen. Per nå er 
ordningen slik at man ikke får refundert kostnadene før man når innslagspunktet på litt over 
1,6 millioner. 
 
Dette tallet har økt drastisk de siste årene, og det blir en stadig større budsjettpost i mange 
kommuner. Det blir også en skjev fordeling, når enkelte kommuner har en større andel 
brukere som trenger den type hjelp, kontra de som har få. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Senke innslagspunktet for ressurskrevende brukere 

• Sørge for en jevnere fordeling i forhold til folketall. 

 
 
Arbeidsutvalgets Innstilling 
Dagsaktuell.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen. 
 
 

 Nye barnehagepriser fra høsten 2024 

Fra Lyngdal Arbeiderparti 
 
Barnehageprisen for barn i Konsmo og Byremo barnehager i tidligere Audnedal kommune 
må følge prisene som i utsatte utkantkommuner (sentralitetssone 5 og 6.) 
 
Begrunnelse 
I Statsbudsjettet for 2024, er det vedtatt nye makspriser for barnehagene i Norge. 
Statsminister Støre omtalte dette som et «velferdsløft» for hele landet.» 
 
Maksprisen senkes nå fra 3.000 kr til 2.000 kr per måned for alle barnehagebarn. 
I utsatte utkantkommuner (sentralitetssone 5 og 6), reduseres maksprisen ytterligere til 1.500 
kr måned. 
 
Tidligere Audnedal kommune (med sine ca 1800 innbyggere og to kommunale barnehager) 
var med sin beliggenhet og avstand til by, katalogisert som en utsatt distriktskommune på lik 
linje med sine nabokommuner. Hægebostad og Åseral har nå fått en makspris på 1.500 kr 
måned.  
 
Kampen om å få ungdommer til å bosette seg i Audnedal og stifte bo der, blir nå svekket da 
våre to barnehager er 500 kr dyrere enn i nabokommunene. 
 
En kan vanskelig tro at denne uheldige konkurransevridningen som nå er oppstått i Audnedal 
som følge av en frivillig kommunesammenslåing var tiltenkt og nå kan oppfattes som et 
«velferdsløft» for utkanten Audnedal i Lyngdal kommune. 
 
Agder Arbeiderparti oppfordrer regjeringen om at barn fra Audnedal i Lyngdal kommune skal 
ha en makspris på 1.500 kr måned fra høsten 2024. 
 



 

Partiet viser for øvrig til at Staten tidligere har behandlet og vedtatt at arbeidsgiveravgiften i 
Nye Lyngdal kommune skal være differensiert. Når prosentsatsen i Lyngdal kommune er satt 
til 14,1, så fikk gamle Audnedal kommune beholde sine 10,6 for å styrke sine arbeidsplasser. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Forslaget støttes ikke. 
 
Begrunnelse: Audnedal er sammenslått med Lyngdal og bør etter sammenslåing av 
kommunen bli behandlet som en kommune på feltene. Det er bra at det er delt 
arbeidsgiveravgift, etter gamle kommunegrenser, men det er et unntak.  
 
 

 Kollektivtrafikk.  

Fra Lindesnes Arbeiderparti 
 
Et godt og fleksibelt kollektivtilbud er viktig for at folk skal kunne bo i hele kommunen. 
Spesielt viktig er det at vi har et godt utviklet tilbud for både unge og eldre. Agder 
Arbeiderparti vil derfor at Agder fylkeskommune må ta en større ansvar med å utvikle 
fleksible løsninger i hele fylket, slik at det blir lettere for folk å komme seg frem og delta på 
sosiale møtearenaer.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Støtter intensjonen. Oversendes fylkestingsgruppa. 
 
 

 Bedre Kollektivtilbudet i Lillesand by  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Busstilbudet mellom Lillesand og Høvåg er altfor dårlig! Bussene går lite i løpet av en dag. 
Det gjør ungdom i Høvåg avhengig av sertifikat eller at foreldre stiller opp for ungdommen. 
Agder Arbeiderparti ønsker en forbedring i buss tilbudene i Lillesand. Busser mellom 
Lillesand og Høvåg.  På skoledagene går det 8 busser til Høvåg daglig og i helgene er det 
ingen. Når skolebussene kuttes på sommeren, er busstilbudet enda verre. 
 
Det gjør det vanskeligere for ungdom fra Lillesand og Høvåg å danne tilknytninger og kan 
skape en eksluderingskultur i skolen. 
 
Agder Arbeiderparti stiller seg spørsmålet ved at det ikke finnes et bedre kollektivtilbud i 
Lillesand by. Det finnes ingen ruter mellom Kaldvell/Engelshei området og til sentrum eller 
Borkedalen, utenom skolebussene.  
 
I følge kommuneplanens samfunnsdel siteres det ”kollektivtransport og byutvikling skal være 
i fokus”. Engelshei og de andre østlige områdene i Lillesand er i stadig større vekst og 
behovet for et kollektivtilbud blir enda større. Behovet for et kollektivtilbud i østlige deler av 
Lillesand har blitt saksbehandle smått i flere omganger, vi kan vel ikke akseptere et slikt 
dårlig kollektivtilbud. Det er nødvendig å vise handlekraft for å etablere både kortsiktige og 
langsiktige fungerende ordninger. 
 



 

Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Sendes redaksjonskomiteen og sees i sammenheng med de andre kollektivsakene. 
 
 

 Togstopp på Storekvina stasjon 

Fra Kvinesdal Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti krever at antall stopp på Storekvina Stasjon ikke reduseres fra det 
antallet som var før Covid-19 pandemien. Før pandemien så var det tilnærmet 2- timers 
frekvens begge veier på morgen, dag og kveld. 
 
Nylig kunne vi lese at Storekvina stasjon er den mest brukte stasjonen mellom Kristiansand 
og Egersund. Dette viser at Kvindøler bruker togtilbudet på sørlandsbanen, derfor er det 
viktig at Go-Ahead og eventuelle andre som i fremtiden drifter sørlandsbanen ikke reduserer 
antall stopp. Storekvina som grend er bygd rundt stasjonen. Kvinesdal kommune har 
sammen med fylkeskommunen satt i gang en mulighetsstudie på Storekvina. Stasjonen har 
en avgjørende rolle for utvikling av Storekvina.  
 
Agder Ap ønsker å styrke og utvikle Storekvina. For å få det til så er vi avhengige av et godt 
togtilbud på Storekvina Stasjon.   
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen. 
 
 

 Vei. 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 
 
For å kunne sikre gode tjenester til folk, sikre rekruttering og at folk kan bo i hele Agder, er 
det helt nødvendig å fortsette arbeidet som er i gang med å bygge ny 4 felts motorvei til 
Stavanger og realisere FV 460.  
 
Agder Arbeiderparti vil at staten sikrer midler til videre veiutbyggingen av 4- felts  E39 mot 
Stavanger og ringveien i Kristiansand, og at stat og fylkeskommune sikrer midler til 
realisering av ny FV 460 til Spangereid.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak. 
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen. 
Mot 1 stemme 
 
 

 Privatisteksamen må bli billigere 

Fra Agder AUF 
 
Mange elever er idag tvungen til å ta opp igjen eksamen i fag, enten fordi de stryker eller de 
trenger en bedre karakter for å komme inn på studiet sitt. Frem til vi får en endring i 



 

opptakssystemet som kan fjerne deler av karakterpresset, er det viktig at prisen på 
privatisteksamen er overkommelig. Ellers vil privatisteksamen kun bli for de med de større 
formuene. 
 
Dersom du skal ta opp et fag du ikke har bestått eller gjennomført før, koster det 1305 kr. 
Skal du ta opp et fag du trenger bedre karakterer er prisen på 2611. Dette bryter til de grader 
med gratisprinsippet i den norske skolen. Merk at dette er kun eksamensavgift, dvs at det 
ikke følger med noen form for undervisning. Norge som samfunn trenger at flere studerer 
eller er i arbeid, ikke bruker tid på å fikse karakterene sine i det uendelige. Men dersom noen 
må fikse på karakterene må det være en rettferdig pris 
 
Agder Arbeiderparti mener at privatisteksamene må ha en rettferdig, billigere pris 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Forslaget vedtas. 

 
 

 Opprettelse av nasjonalt kompetansesenter mot mobbing 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Agder Arbeiderparti skal intensivere arbeidet med nasjonalt kompetansesenter med ansvar 
for veiledning og likebehandling i forhold til mobbeproblematikken i skolene mv. 
 
De siste statistikker og oversikter viser at mobbing blant elever er økende. Mobbing er en av 
årsakene til bl.a voldsutøvelse og radikalisering av unge mennesker og det haster med å 
iverksette tiltak som kan stoppe denne negative utviklingen. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Forslaget vedtas 
 
 

 Risør videregående skole må bevares og styrkes. Ta hele Agder i bruk! 

Fra Risør Arbeiderparti 
 
Det er stor uro blant Risørs innbyggere rundt Risør videregående skole. Skolen er under 
stadig press, der Agder fylkeskommune gjennom flere tiår har foreslått – og fått gjennomslag 
for – nedbygging av skolens utdanningstilbud. Flytting av kompetansearbeidsplasser og 
færre elever er konsekvenser av dette.  
 
Det er nå kommet til et punkt der vi må kjempe for skolens eksistens, og Agder Arbeiderparti 
mener det ikke er holdbart at en skole, ansatte, elever og lokalsamfunn må leve under en slik 
vedvarende usikkerhet.  
 
Det er som kjent utarbeidet en mulighetsstudie omkring skolen videre eksistens, med tre 
mulige alternativer. Det eneste aktuelle alternativet for Risør, er alternativ 1: «Risør vgs. 
består som selvstendig organisasjon, med en positiv videreutvikling av studietilbud.» 



 

Agder Arbeiderparti er klare på at Risør videregående skole er en svært viktig institusjon for 
Risør og omegn, som lokalsamfunn og som en flanke i Agder. Vi jobber hardt for at skolen 
må bevares og styrkes.  
 
Dette ønsker vi å befeste gjennom et vedtak, med følgende forslag: 

 
Agder Arbeiderparti arbeider aktivt for å opprettholde og videreutvikle Risør 
videregående skole, og støtter forslag 1 i «Mulighetsstudie for Risør videregående 
skole – Rapport 2023». Dette underbygges blant annet med målene i Regionplan 
Agder 2030, som har «attraktive og livskraftige byer, tettsteder og distrikter» som ett 
av hovedmålene. 

 
Begrunnelse: 
Regionplan Agder 2030 har fem tema som skal være hovedsatsingsområder frem mot 2030:  

• Attraktive og livskraftige byer, tettsteder og distrikter  

• Verdiskaping og bærekraft  

• Utdanning og kompetanse  

• Transport og kommunikasjon  

• Kultur 

Alle disse punktene er viktige satsninger for flankene i fylket, der utkantkommuner må 
kjempe mot stadig økende sentralisering, tap av arbeidsplasser, kollektivtransport, likestilling, 
levende sentrum, og fraflytting.  
 
Risør videregående skole har historisk bakgrunn tilbake til 1879. Skolen har lange 
tradisjoner, med et variert linjetilbud, både studiespesialiserende fag og yrkesfag. Skolen er 
en viktig institusjon i lokalsamfunnet, både som en arena for læring og som en 
kompetansearbeidsplass som Risør har få av. 
 
Dette understrekes også i Regionplanen: 
«Deler av innlandet på Agder, distriktene og rand-kommunene opplever levekårsutfordringer 
og tap av arbeidsplasser. Flere kommuner har et ensidig arbeidsmarked med få 
kompetansearbeidsplasser, og lang reisetid til steder med variert arbeidsmarked.» 
Dette står uthevet som et konkret mål i regionplanen, og er et viktig punkt å følge opp: 

• Styrke regionale sentre og tettsteder, blant annet gjennom en god fordeling av 
offentlige arbeidsplasser. 

 
Skolen – elevenes arbeidsplass 
Det samme prinsippet gjelder for elever i videregående skole, unge mellom 15-19 år. Denne 
aldersgruppen har krav på et utdanningstilbud, og for Risør som kommune er det helt 
essensielt at dette tilbudet opprettholdes og styrkes med et tilbud i Risør kommune.  
 
Lokalt utdanningstilbud skaper attraktive og livskraftige sentrum, og vil bidra til å øke 
mulighetene for å gjennomføre og ikke minst fullføre videregående utdanning. Det bidrar til at 
flere kan skaffe seg lærlingplass i lokal bedrift, og videre utdanning og jobb i distriktene.  
Regionplan Agder legger vekt på at «Barn, elever og studenter opplever god sammenheng i 
hele utdanningsløpet, med utdannings-miljø som fremmer læring, helse og trivsel.». Når 
elever kan fullføre utdanning i eget nærmiljø, vil det bidra til å styrke hele Agder. Det utjevner 
forskjeller, skaper mer likestilling, bedre trivsel, og mer bærekraftige lokalsamfunn, med 
høyere verdiskaping og attraktivitet.  
 
 
 



 

Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuelt.  
Støtter forslaget. Oversendes fylkestingsgruppa. 
 
 

 Få unge inn på boligmarkedet 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 

 
Med økende boligpriser og høye krav til egenkapital er det nærmest blitt umulig for unge å 
komme inn på boligmarkedet. Dem som får kjøpt bolig i ung alder, er dem som har 
pengesterke foreldre eller som har høy inntekt. Arbeiderpartiet mener det er grunnleggende 
urettferdig at det kun er de mest velstående av oss som kan klare å komme seg inn på 
boligmarkedet som ung. Arbeiderpartiet vil at det skal bli lettere å komme inn på 
boligmarkedet for alle, uavhengig av inntekten din eller av inntekten til foreldrene dine: 
 
Agder Arbeiderpartiet vil: 

• Doble bevilgningene til Husbanken i dagens statsbudsjett og styrke dem som en 

boligsosial aktør. 

• Styrke startlånsordningen fra Husbanken slik at flere kan få startlån fra kommune 

• Styrke ordningen med kommunale boligtilskudd for privatpersoner. 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen 
 
 

 Lik muligheter på boligmarkedet 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 

 
Retten til et sted å bo er en grunnleggende menneskerettighet. For sosialdemokratiet er 
tryggheten til bolig en fundamental rettighet. Den kan ikke overlates til markedet å styre 
alene - det er fellesskapets oppgave å sikre at alle har like muligheter til å komme seg inn på 
boligmarkedet og rett på et anstendig sted å bo. 

 
Når forskjellene i samfunnet øker, øker de ikke bare mellom fattig og rik. Forskjellene øker 
også mellom by og land, og innad i byene eller lokalsamfunnene våre. Det er forskjeller som 
Arbeiderpartiet aldri kan akseptere. Vaktmesterdattera og direktørsønnen kan ikke møtes i 
den samme fellesskolen, dersom de ikke bor i det samme nabolaget. Boligpolitikken må 
sikre frihet og like muligheter til alle – uansett hvor mye de tjener, eller hvilken adresse de 
vokser opp på. 

 
Arbeiderpartiets boligpolitikk må gjøre det mulig å bo og flytte i hele landet, enten man 
ønsker å flytte hjemmefra for første gang, bosette seg i etableringsfasen, eller bli gammel i 
en tilpassa bolig. Det er vår oppgave som sosialdemokrater å kjempe for en boligpolitikk 
som sikrer retten til et anstendig sted å bo gjennom hele livet og for hele landet. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 



 

Støtter intensjonen i forslaget, og oversendes redaksjonskomiteen. Sees i sammenheng med 
de to neste forslagene om lik mulighet på boligmarkedet. 

 
 

 Lik mulighet på boligmarkedet  

Fra Agder AUF 
 
Retten til et sted å bo er en grunnleggende menneskerettighet. For sosialdemokratiet er 
tryggheten til bolig en fundamental rettighet. Den kan ikke overlates til markedet å styre 
alene - det er fellesskapets oppgave å sikre at alle har like muligheter til å komme seg inn på 
boligmarkedet og rett på et anstendig sted å bo. 
 
Når forskjellene i samfunnet øker, øker de ikke bare mellom fattig og rik. Forskjellene øker 
også mellom by og land, og innad i byene eller lokalsamfunnene våre. Det er forskjeller som 
Arbeiderpartiet aldri kan akseptere. Vaktmesterdattera og direktørsønnen kan ikke møtes i 
den samme fellesskolen, dersom de ikke bor i det samme nabolaget. Boligpolitikken må sikre 
frihet og like muligheter til alle – uansett hvor mye de tjener, eller hvilken adresse de vokser 
opp på. 
 
Arbeiderpartiets boligpolitikk må gjøre det mulig å bo og flytte i hele landet, enten man 
ønsker å flytte hjemmefra for første gang, bosette seg i etableringsfasen, eller bli gammel i 
en tilpassa bolig. Det er vår oppgave som sosialdemokrater å kjempe for en boligpolitikk som 
sikrer retten til et anstendig sted å bo gjennom hele livet og for hele landet. Få unge inn på 
boligmarkedet 
 
Med økende boligpriser og høye krav til egenkapital er det nærmest blitt umulig for unge å 
komme inn på boligmarkedet. Dem som får kjøpt bolig i ung alder, er dem som har 
pengesterke foreldre eller som har høy inntekt. Arbeiderpartiet mener det er grunnleggende 
urettferdig at det kun er de mest velstående av oss som kan klare å komme seg inn på 
boligmarkedet som ung. Agder Arbeiderparti vil at det skal bli lettere å komme inn på 
boligmarkedet for alle, uavhengig av inntekten din eller av inntekten til foreldrene dine. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Doble bevilgningene til Husbanken i dagens statsbudsjett og styrke dem som en 

boligsosial aktør. 

• Styrke startlånsordningen fra Husbanken slik at flere kan få startlån fra kommune 

• Styrke ordningen med kommunale boligtilskudd for privatpersoner. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Støtter intensjonen i forslaget, og oversendes redaksjonskomiteen. Sees i sammenheng med 
de to neste forslagene om lik mulighet på boligmarkedet. 

 
 

 Like muligheter på boligmarkedet 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Retten til et sted å bo er en grunnleggende menneskerettighet. For sosialdemokratiet er 
tryggheten til bolig en fundamental rettighet. Den kan ikke overlates til markedet å styre 



 

alene - det er fellesskapets oppgave å sikre at alle har like muligheter til å komme seg inn på 
boligmarkedet og rett på et anstendig sted å bo. 
 
Når forskjellene i samfunnet øker, øker de ikke bare mellom fattig og rik. Forskjellene øker 
også mellom by og land, og innad i byene eller lokalsamfunnene våre. Det er forskjeller som 
Arbeiderpartiet aldri kan akseptere. Vaktmesterdattera og direktørsønnen kan ikke møtes i 
den samme fellesskolen, dersom de ikke bor i det samme nabolaget. Boligpolitikken må sikre 
frihet og like muligheter til alle – uansett hvor mye de tjener, eller hvilken adresse de vokser 
opp på. 
 
Arbeiderpartiets boligpolitikk må gjøre det mulig å bo og flytte i hele landet, enten man 
ønsker å flytte hjemmefra for første gang, bosette seg i etableringsfasen, eller bli gammel i 
en tilpasset bolig. Det er vår oppgave som sosialdemokrater å kjempe for en boligpolitikk 
som sikrer retten til et anstendig sted å bo gjennom hele livet og for hele landet. Få unge inn 
på boligmarkedet! 
 
Med økende boligpriser og høye krav til egenkapital er det nærmest blitt umulig for unge å 
komme inn på boligmarkedet. Dem som får kjøpt bolig i ung alder, er dem som har 
pengesterke foreldre eller som har høy inntekt. Arbeiderpartiet mener det er grunnleggende 
urettferdig at det kun er de mest velstående av oss som kan klare å komme seg inn på 
boligmarkedet som ung. Agder Arbeiderparti vil at det skal bli lettere å komme inn på 
boligmarkedet for alle, uavhengig av inntekten din eller av inntekten til foreldrene dine. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Doble bevilgningene til Husbanken i dagens statsbudsjett og styrke dem som en 

boligsosial aktør 

• Styrke startlånsordningen fra Husbanken slik at flere kan få startlån fra kommune 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak 
Støtter intensjonen i forslaget, og oversendes redaksjonskomiteen. Sees i sammenheng med 
de to neste forslagene om lik mulighet på boligmarkedet. 
 
 

 Behov for å øke takten i boligbyggingen. 

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
Takten i boligbyggingen må økes betraktelig for at Arendal skal kunne nå målet om 500 nye 
boliger i året i komme planperiode. Skal kommunen lykkes i dette, må det iverksettes flere 
målrettede boligtiltak slik at det blir bygd nok boliger både for de som bor her og vil inn på 
boligmarkedet og ikke minst for de mange flyktningene som etter hvert kommer til Arendal. 
Det må derfor gjennomføres en rekke strakstiltak både når det gjelder boligbygging og utleie: 
 
Forslag til vedtak: 
a) Arendal Eiendom og Arendal Næringsselskap AS må ta en mer aktiv rolle i den fremtidige 
boligbyggingen – bla for å sikre at det bygges nok utleieboliger og flyktningeboliger. I dag 
mangler vi et statlig virkemiddelapparat til å kunne realisere dette. Dette må på plass.  
 
b) Arendal kommune må gi en garanti for at kommunen investerer i minimum ti prosent av 
boligmassen i private regulerte felt. Dette kan skje gjennom kommunalt kjøp av boliger 
og/eller infrastrukturtiltak.   
Arendal Eiendom må ta opp lån for å få til dette. Dette vil kunne redusere salgsrisikoen for 



 

private utbyggere slik at de kommer i gang med utbygging noe som vil bidra til å løse krisen i 
boligmarkedet. I tillegg må det legges opp til et tettere samarbeid med Arendal 
Boligbyggelag. 
 
c) Det haster med å få nye felt regulert for boligbygging. Ønsket om fortetting vil ikke kunne 
gi ønsket volum, dette oppleves i dag mer som en flaskehals: Vi har 
gryteklare/ferdigregulerte boligprosjekter som vil gi økte inntekster til kommunen, disse må 
igangsettes snarest. 
  
d) Kapasiteten på byggesaksavdelingen oppleves som en flaskehals, avdelingen må styrkes 
med flere ansatte for å kunne klargjøre flere områder for boligbygging og gi bedre løpende 
service i byggesaker. 
 
e) Det er stort behov for å styrke den sosiale boligbyggingen bla i form av tilrettelagte boliger.  
Kommunen må sette av flere penger til Startlån, et tiltak som vil kunne treffe de med 
spesielle behov som trenger hjelp til å fullfinansiere egen bolig og betjene eget lån. 
Forslaget oversendes årsmøtet i Arendal Arbeiderparti, Agder Arbeiderparti og partiet 
sentralt 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Forslaget avvises pga forslagets lokale karakter 
 
 

 Behov for økt statlig støtte til Arendal som vekstkommune  

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
Arendal som vekstkommune må søke om støtte i form av statlige pilotprosjekter og 
virkemidler som vil kunne gi støtte industrietableringer og en forsert boligbygging for 
eksempel via Husbanken. Dette vil kunne bidra til å løse utfordringene vi står overfor knyttet 
opp mot kommende industrietableringer og et forventet høyt antall innflyttere og flyktninger. 
 
Alle deler av vår organisasjon (lokallag, kommuneparti, fylkesparti, stortingsrepresentanter 
og partiet sentralt) må jobbe aktivt inn mot regjering og Storting for å synliggjøre at Arendal 
har et særskilt behov for slik økt statlig økonomisk støtte som en aktiv vekstkommune.   
 
Begrunnelse 
Arendal er i særstilling en kommune i kraftig vekst som på nasjonalt nivå leder an i det 
grønne skiftet. For å holde tritt med utviklingen, har kommunen måttet gjennomføre store 
investeringer i infrastruktur, boliger og tilrettelegging for ny industri.  
 
Arendal har bare i begrenset grad en økonomi som tillater dette, kommunen er derfor 
avhengig av hjelp fra statlig hold. Utfordringen er at det i dag ikke finnes gode statlige 
økonomiske virkemidler for en vekstkommune som Arendal. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Forslaget avvises pga forslagets lokale karakter 
 
 
 
 
 



 

 DiscGolf 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 
 
Turismenæringen er viktig for Agder. Vi må hele tiden lete etter nye muligheter for å styrke 
denne viktige næringen her på Agder. Et raskt voksende marked og mulighet her er 
DiscGolf. Ser vi f.eks til Sverige, Finlang og Estland, ser vi at det er stor vekst i antall 
besøkende som kommer pga av denne idretten. Her i Agder har vi flere flotte anlegg, som gir 
store muligheter for å tiltrekke oss flere besøkende. Men vi trenger at regionen står samlet. 
Derfor vil Agder Arbeiderparti at Agder skal ta en viktig posisjon som Norges fremste 
DiscGolf destinasjon.  
 
Agder Arbeiderparti skal arbeide aktivt for å styrke Agder som en sentral destinasjon for 
DiscGolf turisme.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Støtter intensjonen, men det bør ha et tillegg om å ta naturhensyn. Oversendes 
redaksjonskomiteen 
 
 

 Arbeiderpartiet ønsker ikke å skape et A- og B-lag blant flyktninger 

Fra Agder AUF 
 
I dag tar Arbeiderpartiet til ordet for å skille mellom flyktninger som har fått 
beskyttelsesbehov etter FNs flyktningkonvensjon og EUs menneskerettighetskonvensjon. 
Dette skaper et A- og B-lag blant flyktninger, selv om beskyttelsesbehovene deres er akkurat 
de samme. I Sverige og Danmark, som i senere tid har formalisert dette skillet, har 
krigsflyktninger fått betydelig færre rettigheter. Begge landene har enten blitt dømt i den 
europeiske menneskerettighetsdomstolen eller har en dom gående. 
 
Arbeiderpartiet har vært blant de sterkeste forkjemperne for å gi flyktninger som har 
beskyttelsesbehov, de samme rettighetene og mulighetene når de får opphold i Norge. I 
2016 dannet vi et flertall for å overkjøre Høyre- og FrP-regjeringen som prøvde å skille 
flyktningene i A- og B-lag.  
 
Å forskjellsbehandle flyktningene og gi, blant annet, krigsflyktninger færre muligheter til 
opphold og familiegjenforening bryter med våre menneskerettslige forpliktelser. Blant annet 
retten til familieliv i henhold til Den europeiske menneskerettighetskonvensjonen artikkel 8. 
 
FN er tydelige på at begge grupper flyktninger har likt beskyttelsesbehov, og skal ha de 
samme rettighetene for familiegjenforening. Det store flertallet av landene i Europa følger 
FNs linje. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Sidestille beskyttelsesbehovet for flyktninger som oppfyller vilkårene i EUs 

flyktningkonvensjon med flyktninger som oppfyller vilkårene i FNs 

flyktningkonvensjon. 

• Flyktninger med beskyttelsesbehov skal ha like rettigheter og muligheter. 

• Retten til familieliv og tilgang til familiegjenforening skal stå sterkt i 

familiegjenforeningspolitikken i Norge i henhold til Den europeiske 

menneskerettskonvensjon artikkel 8. 



 

• Særlig beskytte barns rett til familieliv i henhold til FNs barnekonvensjon 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 Arbeiderpartiet ønsker ikke å skape et A- og B-lag blant flyktninger.  

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
I dag tar Arbeiderpartiet til ordet for å skille mellom flyktninger som har fått 
beskyttelsesbehov etter FNs flyktningkonvensjon og EUs menneskerettighetskonvensjon. 
Dette skaper et A- og B-lag blant flyktninger, selv om beskyttelsesbehovene deres er akkurat 
de samme. I Sverige og Danmark, som i senere tid har formalisert dette skillet, har 
krigsflyktninger fått betydelig færre rettigheter. Begge landene har enten blitt dømt i den 
europeiske menneskerettighetsdomstolen eller har en dom gående. 
 
Arbeiderpartiet har vært blant de sterkeste forkjemperne for å gi flyktninger som har 
beskyttelsesbehov, de samme rettighetene og mulighetene når de får opphold i Norge. I 
2016 dannet vi et flertall for å overkjøre Høyre- og FrP-regjeringen som prøvde å skille 
flyktningene i A- og B-lag.  
 
Å forskjellsbehandle flyktningene og gi, blant annet, krigsflyktninger færre muligheter til 
opphold og familiegjenforening bryter med våre menneskerettslige forpliktelser. Blant annet 
retten til familieliv i henhold til Den europeiske menneskerettighetskonvensjonen artikkel 8. 
FN er tydelige på at begge grupper flyktninger har likt beskyttelsesbehov, og skal ha de 
samme rettighetene for familiegjenforening. Det store flertallet av landene i Europa følger 
FNs linje. 
 
Kristiansand Arbeiderparti vil: 

• Sidestille beskyttelsesbehovet for flyktninger som oppfyller vilkårene i EUs 

flyktningkonvensjon med flyktninger som oppfyller vilkårene i FNs flyktningkonvensjon 

• Flyktninger med beskyttelsesbehov skal ha like rettigheter og muligheter 

• Retten til familieliv og tilgang til familiegjenforening skal stå sterkt i 

familiegjenforeningspolitikken i Norge i henhold til Den europeiske 

menneskerettskonvensjon, artikkel 8 

• Særlig beskytte barns rett til familieliv i henhold til FNs barnekonvensjon 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 
 
 
 
 
 



 

 EUs flyktning- og asylpolitikk 

Fra Agder AUF 
 
Samtidig som EU på den ene siden tilrettelegger for økt reisevirksomhet over grensene, 
samarbeider de samme landene om en strengere grensekontroll over for flyktninger og 
asylsøkere. Det er problematisk. 
 
Alle land som har forpliktet seg til flyktningkonvensjonen plikter å ta stilling til om en 
asylsøker som befinner seg på landets territorium har et reelt beskyttelsesbehov. 
Dersom Dublin-samarbeidet skal overleve, er det en forutsetning at det kommer på plass en 
mekanisme for ansvarsfordeling. Norge må være en pådriver for dette. I tillegg må avtalen 
EU har gjort med Tyrkia opphøre, og etablering av mottak i tredjeland bør ikke kunne godtas. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At Norge skal bidra til at det etableres en rettferdig ansvarsfordeling for asylsøkere og 

flyktninger i Europa. 

• At Norge skal fordømme land som inngår avtaler om å gi asylprosesser til tredjeland 

• At deltakelse i pushback-aksjoner skal straffeforfølges som brudd på folkeretten. 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 EUs flyktning- og asylpolitikk 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Samtidig som EU på den ene siden tilrettelegger for økt reisevirksomhet over grensene, 
samarbeider de samme landene om en strengere grensekontroll over for flyktninger og 
asylsøkere. Det er problematisk. 
 
Alle land som har forpliktet seg til flyktningkonvensjonen plikter å ta stilling til om en 
asylsøker som befinner seg på landets territorium har et reelt beskyttelsesbehov. Dersom 
Dublin-samarbeidet skal overleve, er det en forutsetning at det kommer på plass en 
mekanisme for ansvarsfordeling. Norge må være en pådriver for dette. I tillegg må avtalen 
EU har gjort med Tyrkia opphøre, og etablering av mottak i tredjeland bør ikke kunne godtas. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At Norge skal bidra til at det etableres en rettferdig ansvarsfordeling for asylsøkere og 

flyktninger i Europa. 

• At Norge skal fordømme land som inngår avtaler om å gi asylprosesser til tredjeland 

• At deltakelse i pushback-aksjoner skal straffeforfølges som brudd på folkeretten. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 
 



 

 En sosialdemokratisk flyktningpolitikk.   

Fra Agder AUF 
 
Verden står overfor den største flyktningkrisen i historien. Ved inngangen til 2023 var 108 
millioner mennesker verden rundt drevet på flukt på grunn av konflikt, vold eller forfølgelse – 
det høyeste tallet noen gang registrert. Krig, naturkatastrofer, politisk forfølgelse og fattigdom 
er noen av mange årsaker til hvorfor rekordmange mennesker blir tvunget til å flykte fra sine 
hjem. 
 
De siste årene har flere land i verden, også på vårt eget kontinent, gjennomført en inhuman 
asyl-, innvandrings- og flyktningpolitikk. Dette inkluderer også Norge. Mennesker i stor nød 
har blitt møtt med murer, piggtråd, soldater og krigsskip. Land etter land har stengt grensene, 
redusert bosetting av asylsøkere og kvoteflyktninger og kjempet for internasjonale avtaler 
som har frarøvet flyktninger deres menneskerettigheter. Hvert eneste år dør det flere tusen 
mennesker i forsøk på å komme seg til frihet. Antallet mennesker på flukt blir aldri mindre av 
en strengere flyktningpolitikk, hverken i verden, Europa eller Norge. 
 
Det er i dag et altfor stort press på de landene som opplever den største tilstrømningen av 
mennesker på flukt. Dette er som oftest sårbare land med svake stater og institusjoner. Flere 
av nabolandene er i dag på randen av kollaps. At Norge bidrar til å ta mot flere 
kvoteflyktninger vil også lette trykket på de landene som i dag bærer det største ansvaret. 
Antall mennesker på flukt blir aldri mindre av en strengere flyktningpolitikk, hverken i Norge, 
Europa eller verden. 
 
Siden 2017 har FNs høykommissær for flyktninger anmodet Norge til å ta mot 5000 
kvoteflyktninger. Slik situasjonen har vært de siste årene med lave asylankomster på grunn 
av politiske vedtak i Norge og Europa, er det på tide å innfri høykommissærens anmodning. 
 
Agder Arbeiderparti vil øke antallet kvoteflyktninger til 10.000 årlig, i henhold til FNs 
høykommissær for flyktningers anmodning. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 En sosialdemokratisk flyktningpolitikk – øke antall kvoteflyktninger 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Verden står overfor den største flyktningkrisen i historien. Ved inngangen til 2023 var 108 
millioner mennesker verden rundt drevet på flukt på grunn av konflikt, vold eller forfølgelse – 
det høyeste tallet noen gang registrert. Krig, naturkatastrofer, politisk forfølgelse og fattigdom 
er noen av mange årsaker til hvorfor rekordmange mennesker blir tvunget til å flykte fra sine 
hjem. 
 
De siste årene har flere land i verden, også på vårt eget kontinent, gjennomført en inhuman 
asyl-, innvandrings- og flyktningpolitikk. Dette inkluderer også Norge. Mennesker i stor nød 
har blitt møtt med murer, piggtråd, soldater og krigsskip. Land etter land har stengt grensene, 
redusert bosetting av asylsøkere og kvoteflyktninger og kjempet for internasjonale avtaler 
som har frarøvet flyktninger deres menneskerettigheter. Hvert eneste år dør det flere tusen 
mennesker i forsøk på å komme seg til frihet. Antallet mennesker på flukt blir aldri mindre av 
en strengere flyktningpolitikk, hverken i verden, Europa eller Norge. 



 

Det er i dag et altfor stort press på de landene som opplever den største tilstrømningen av 
mennesker på flukt. Dette er som oftest sårbare land med svake stater og institusjoner. Flere 
av nabolandene er i dag på randen av kollaps. At Norge bidrar til å ta mot flere 
kvoteflyktninger vil også lette trykket på de landene som i dag bærer det største ansvaret. 
Antall mennesker på flukt blir aldri mindre av en strengere flyktningpolitikk, hverken i Norge, 
Europa eller verden. 
 
Siden 2017 har FNs høykommissær for flyktninger anmodet Norge til å ta mot 5.000 
kvoteflyktninger. Slik situasjonen har vært de siste årene med lave asylankomster på grunn 
av politiske vedtak i Norge og Europa, er det på tide å innfri høykommissærens anmodning. 
 
Forslag: Agder Arbeiderparti vil øke antallet kvoteflyktninger til 10.000 årlig, i henhold til FNs 
høykommissær for flyktningers anmodning. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 Avskaff arvesynden i norsk asylpolitikk! 

Fra Agder AUF 
 
De siste årene har vi sett en rekke eksempler på arvesynd i norsk asylpolitikk. Barn og 
barnebarn blir straffet for feil gjort av deres foreldre og besteforeldre, og generasjoner blir 
utvist etter å ha bodd i Norge i flere tiår. 
 
Enkeltsakene som har vært synlig i media, blant annet om 18-år gamle Mustafa Hasan, 
bioingeniøren Mahad Abib Mahamud, småbarnsmoren Mahsa Aghabararian, Abassi-
søsknene og jesidiske Amat Nasser Atman og hennes tre barn, symboliserer kun toppen av 
isfjellet. 
 
Arbeiderpartiet skal ikke gå inn i enkeltsaker, men vi kan justere systemet for å gjøre det mer 
rettferdig. Foreldelsesfrister er vanlig i norsk rett. Det er eksempelvis foreldelsesfrister for 
straffansvar, også for alvorlige straffbare handlinger. Et bærende hensyn er 
innrettelseshensynet: At man ikke for alltid skal bli hjemsøkt av tidligere feilsteg. Det samme 
hensynet tilsier at det åpenbart må innføres en frist for når tilbakekallssaker kan opprettes. 
På et tidspunkt må det settes strek. Dette må også gjelde for tilbakekall av statsborgerskap.  
 
I 2018 fikk Arbeiderpartiet flertall på Stortinget for at regjeringen skulle vurdere alternative 
sanksjonsmuligheter av barn enn utvisning i tilfeller der det foreligger uriktige opplysninger 
fra foreldre. Dette ble aldri fulgt opp av Solberg-regjeringen. Nå ligger stafettpinnen hos 
Arbeiderpartiregjeringen. Det finnes ingen andre områder i lovgivningen der barn blir straffet 
for feil gjort av noen andre enn dem selv, bortsett fra i asylpolitikken. Arbeiderpartiet har 
gjentakende ganger vedtatt at barns beste skal tas større hensyn til i asyl- og 
flyktningpolitikken. Det kan vi gjøre gjennom å avskaffe arvesyndpolitikken Norge fører, og 
som vi har blitt kritisert av internasjonale domstoler for. 
 
Agder Arbeiderparti vil derfor: 

• Hindre at barn blir straffet for sine foreldres synder. Barns beste skal gis avgjørende 

vekt i vurderingen av barnets rett til opphold. Arbeiderpartiet vil vurdere alternative 

sanksjonsmuligheter i tilfeller der det foreligger uriktige opplysninger fra foreldre, og 

samtidig et fastlagt beskyttelsesbehov. 



 

• Innføre foreldelsesfrist for tilbakekallelse av statsborgerskap. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 Avskaff arvesynden i norsk asylpolitikk! 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
De siste årene har vi sett en rekke eksempler på arvesynd i norsk asylpolitikk. Barn og 
barnebarn blir straffet for feil gjort av deres foreldre og besteforeldre, og generasjoner blir 
utvist etter å ha bodd i Norge i flere tiår. Enkeltsakene som har vært synlig i media, blant 
annet om 18-år gamle Mustafa Hasan, bioingeniøren Mahad Abib Mahamud, 
småbarnsmoren Mahsa Aghabararian, Abassi-søsknene og jesidiske Amat Nasser Atman og 
hennes tre barn, symboliserer kun toppen av isfjellet. 
 
Arbeiderpartiet skal ikke gå inn i enkeltsaker, men vi kan justere systemet for å gjøre det mer 
rettferdig. Foreldelsesfrister er vanlig i norsk rett. Det er eksempelvis foreldelsesfrister for 
straffansvar, også for alvorlige straffbare handlinger. Et bærende hensyn er 
innrettelseshensynet: At man ikke for alltid skal bli hjemsøkt av tidligere feilsteg. Det samme 
hensynet tilsier at det åpenbart må innføres en frist for når tilbakekallssaker kan opprettes. 
På et tidspunkt må det settes strek. Dette må også gjelde for tilbakekall av statsborgerskap.  
I 2018 fikk Arbeiderpartiet flertall på Stortinget for at regjeringen skulle vurdere alternative 
sanksjonsmuligheter av barn enn utvisning i tilfeller der det foreligger uriktige opplysninger 
fra foreldre. Dette ble aldri fulgt opp av Solberg-regjeringen. Nå ligger stafettpinnen hos 
Arbeiderpartiregjeringen. Det finnes ingen andre områder i lovgivningen der barn blir straffet 
for feil gjort av noen andre enn dem selv, bortsett fra i asylpolitikken.  
 
Arbeiderpartiet har gjentakende ganger vedtatt at barns beste skal tas større hensyn til i 
asyl- og flyktningpolitikken. Det kan vi gjøre gjennom å avskaffe arvesyndpolitikken Norge 
fører, og som vi har blitt kritisert av internasjonale domstoler for. 
 
Agder Arbeiderparti vil derfor: 

• Hindre at barn blir straffet for sine foreldres synder. Barns beste skal gis avgjørende vekt 

i vurderingen av barnets rett til opphold. Arbeiderpartiet vil vurdere alternative 

sanksjonsmuligheter i tilfeller der det foreligger uriktige opplysninger fra foreldre, og 

samtidig et fastlagt beskyttelsesbehov. 

• Innføre foreldelsesfrist for tilbakekallelse av statsborgerskap. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 
 
 
 
 
 



 

 Klimaflyktninger 

Fra Agder AUF 
 
Tallet for mennesker som er på flukt i verden på grunn av klimaendringer stiger stadig og i 
2050 er det spådd at det vil være 140 millioner klimaflyktninger i verden. Med den alt 
krevende flyktningsituasjonen i verden bør dette være et godt insentiv for å få fart på den 
grønne omstillingen. Likevel er det viktig at man også er forberedt på disse nye 
flyktningstrømmene som vi vet det er stor sannsynlighet for at vil komme og sikrer gode 
ordninger for disse. 
 
I dag er ikke klimaflyktninger en betegnelse som er anerkjent i flyktningkonvensjonen. Noe 
som byr på flere utfordringer, først og fremst at det er flyktningkonvensjonen som definerer 
hvem som kan defineres som flyktninger og dermed når klimaflyktninger ikke er nevnt regnes 
ikke de offisielt i denne gruppen. Dette gjør at de menneskene som er drevet på flukt på 
grunn av klimaendringer ikke har de samme rettighetene på arbeid, utdanning, til å 
organisere seg og til tilgang til landets domstoler. De vil heller ikke være beskyttet mot å bli 
returnert til hjemlandet eller andre utrygge områder. 
 
Det er viktig at også disse menneskene får krav på de samme rettighetene som andre 
flyktninger har under flyktningkonvensjonen, da de også er mennesker som er drevet på flukt 
av ytre faktorer som gjør deres hjemsteder ubeboelige. Arbeiderpartiet mener derfor Norge 
bør arbeide for at klimaflyktninger tas inn i flyktningkonvensjonen. 
 
Vi vet at Norge sammen med andre vestlige land har en større del av ansvaret for 
klimaendringene som skjer i verden, med mengden utslipp man står for globalt. På 
klimatoppmøtene de siste årene har det vært større og større enighet rundt hvordan landene 
som står for mye av utslippene, også bør ha større ansvar for å hjelpe landene som blir 
sterkest rammet av klimaendringene. Dette er et prinsipp som Norge også har stilt seg bak. 
Dette er et prinsipp som også bør være aktuelt når det kommer til klimaflyktninger. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At Norge skal arbeide aktivt for at klimaflyktninger skal inkluderes i 

flyktningkonvensjonen. 

• Frem til klimaflyktninger blir inkludert i flyktningkonvensjonen skal Norge arbeide 

aktivt for å hjelpe mennesker som flykter på grunn av klimakrisen 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 Klimaflyktninger 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Tallet for mennesker som er på flukt i verden på grunn av klimaendringer stiger stadig og i 
2050 er det spådd at det vil være 140 millioner klimaflyktninger i verden. Med den alt 
krevende flyktningsituasjonen i verden bør dette være et godt insentiv for å få fart på den 
grønne omstillingen. Likevel er det viktig at man også er forberedt på disse nye 
flyktningstrømmene som vi vet det er stor sannsynlighet for at vil komme og sikrer gode 
ordninger for disse. 
 



 

I dag er ikke klimaflyktninger en betegnelse som er anerkjent i flyktningkonvensjonen. Noe 
som byr på flere utfordringer, først og fremst at det er flyktningkonvensjonen som definerer 
hvem som kan defineres som flyktninger og dermed når klimaflyktninger ikke er nevnt regnes 
ikke de offisielt i denne gruppen. Dette gjør at de menneskene som er drevet på flukt på 
grunn av klimaendringer ikke har de samme rettighetene på arbeid, utdanning, til å 
organisere seg og til tilgang til landets domstoler. De vil heller ikke være beskyttet mot å bli 
returnert til hjemlandet eller andre utrygge områder. 
 
Det er viktig at også disse menneskene får krav på de samme rettighetene som andre 
flyktninger har under flyktningkonvensjonen, da de også er mennesker som er drevet på flukt 
av ytre faktorer som gjør deres hjemsteder ubeboelige. Arbeiderpartiet mener derfor Norge 
bør arbeide for at klimaflyktninger tas inn i flyktningkonvensjonen. 
 
Vi vet at Norge sammen med andre vestlige land har en større del av ansvaret for 
klimaendringene som skjer i verden, med mengden utslipp man står for globalt. På 
klimatoppmøtene de siste årene har det vært større og større enighet rundt hvordan landene 
som står for mye av utslippene, også bør ha større ansvar for å hjelpe landene som blir 
sterkest rammet av klimaendringene. Dette er et prinsipp som Norge også har stilt seg bak. 
Dette er et prinsipp som også bør være aktuelt når det kommer til klimaflyktninger. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At Norge skal arbeide aktivt for at klimaflyktninger skal inkluderes i flyktningkonvensjonen 

• Frem til klimaflyktninger blir inkludert i flyktningkonvensjonen skal Norge arbeide aktivt for 

å hjelpe mennesker som flykter på grunn av klimakrisen 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Oversendes redaksjonskomite for utarbeidelse av en egen flyktninguttalelse. 
 
 

 Anerkjennelse av Palestina 

Fra Vennesla Arbeiderparti 
 
Ved utbrytningen av den brutale krigen i Israel og Palestina har alt for mange blitt drept og 
skadet. Krigingen må stoppe og fred må komme. Det er umulig å få til fred uten å oppfordre 
til den. Og det som må skje, er at Palestina må anerkjennes fullt ut. Det er for at 
forhandlinger kan skje. Forhandlinger som må skje. Agder Arbeiderparti må anerkjenne 
Palestina. Vi må gjøre dette for å legge ekstra vekt og press på at partiet nasjonalt, 
Regjeringen og Stortinget gjør det også. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 
 
 
 
 



 

 Kampen for et fritt Palestina 

Fra Agder AUF 
 
Konflikten mellom Israel og Palestina er en av verdens lengstvarende konflikter, og har sin 
opprinnelse i FNs delingsplan fra 1947. Siden den gang har Israel gjennom krig, økonomiske 
sanksjoner, blokader og ulovlige bosettinger stadig okkupert mer og mer av palestinsk jord. 
Gjentatte forsøk på fredsforhandlinger har ikke ført frem og har i de fleste tilfeller bar styrket 
Israels posisjon. 30 år etter at Oslo-avtalen ble undertegnet har situasjonen for palestinerne 
forverret seg og de ulovlige bosettingene har blitt flere. Okkupasjonen, blokaden av Gaza og 
den folkerettsstridige muren gjennom Vestbredden frarøver palestinerne friheten 
over egne liv, men fører også til en oppsplitting av Palestina som gjør etableringen av en 
selvstendig palestinsk stat stadig vanskeligere. Agder Arbeiderparti mener både israelere og 
palestinere har rett til å leve frie liv i trygghet for krig og terror. Det må derfor tas et kollektivt 
internasjonalt ansvar for å sikre en våpenhvile og arbeidet med å sikre en varig fredsløsning 
må intensiveres. Palestinerne må få frihet, og dette må skje gjennom ikke-vold. Den 
palestinske frihetskampen har i flere tiår vært preget av ikke-voldelig motstand mot det 
israelske apartheid-regimet. Agder Arbeiderparti støtter palestinernes rett til sitt eget land, og 
står i solidaritet med den ikke-voldelige frihetsbevegelsen i Palestina. 
 
Agder Arbeiderparti mener at: 

• At den norske regjeringen umiddelbart skal anerkjenne Palestina som en selvstendig 

stat 

• Norge skal gjennomføre økonomisk, akademisk, politisk og kulturell boikott av Israel 

inntil en reell fredsavtale legger til grunn en tostatsløsning med et fritt, 

sammenhengende og selvstendig Palestina forekommer 

• Øke kjernestøtten til FNs hjelpeorganisasjon for palestinske flyktninger (UNWRA) 

• Norge må ta ansvar og styrke sin internasjonale innsats mot den folkerettsstridige 

okkupasjonen av Palestina. 

• Norge skal øke bistanden til Palestina med tre milliarder, og Norge må være en 

garantist dersom andre land kutter i sin støtte. Norge må fortsette å øke den 

humanitære støtten til Gaza. 

• Norge skal ta imot minst 3000 flyktninger fra Palestina 

 
Samtidig som flere land diskuterer for og mot disse overordnede standpunktene og tiltakene, 
rettes blikket vekk fra de ulike delene av okkupasjonspolitikken Israel fører. Mens vi 
diskuterer ja eller nei til anerkjennelse, går vi glipp av mulighetene til å kjempe mot 
okkupasjonen som pågår. Agder Arbeiderparti må derfor løfte frem satsingsområder Norge 
må bruke sin innflytelse til å gjøre noe med. 
 
Gaza 
Siden terrorangrepene utført av Hamas mot Israel 7. oktober har situasjonen på Gaza blitt 
ulevelig. I tillegg til luftangrep mot Gaza har Israel gjennomført full blokade av Gaza, og har 
stengt all tilgang på strøm, mat, vann, livsnødvendige medisiner og drivstoff. Israel har 
angrepet sivile palestinere på Gaza. Flere tusen er drept, halvparten av dem er barn.Israel 
utfører nå folkerettsbrudd, krigsforbrytelser og et mulig folkemord mot palestinerne på Gaza. 
En kollektiv avstraffelse av sivilbefolkningen på Gaza er ulovlig og strider mot folkeretten og 
illustrerer i all sin tydelighet hvilken makt Israel har over okkuperte palestinere på 
Gazastripen. Agder Arbeiderparti krever at blokaden oppheves, og at hjelpen til palestinerne 
slipper frem. Norge må ta en lederrolle internasjonalt for å sikre en varig fredsløsning som 
sikrer israelere og palestinere rett til å leve frie liv i trygghet. Dette må skje gjennom en 
tostatsløsning, og denne må finne sted etter prinsippet om ikke-vold. 
 



 

Samtidig fortsetter kampen for et fritt Palestina. Norge bør derfor umiddelbart anerkjenne 
Palestina som egen stat, og fortsette mobiliseringsarbeidet for at også flere skal gjøre dette. 
Kampen for et fritt Palestina fortsetter. 
 
Agder Arbeiderparti mener at: 

• Norske myndigheter må etablere langsiktige og store prosjekter for vannrensing og 

tilgang på vann i Gaza 

• Norge må jobbe for at fiskesonen for palestinere på Gaza utvides og mot 

voldsbruken, truslene og ødeleggelsen av garn fra den israelske marinen 

• Norge skal sende fiskegarn til Gaza 

• Norge skal ta konkret initiativ overfor Israel om å frakte inn nødvendige materialer for 

å bygge opp igjen skoler og sykehus, samt forhandle frem adgang til at 

byggematerialer til andre bygninger også kan fraktes inn 

• Norge skal opprette et gjenreisningsfond for å bidra til gjenoppbyggingen av Gaza 

etter Israels massive bombing av hele Gazastripen 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Boikott Israel 

Fra Agder AUF 
 
Ingen skal kunne tjene på folkerettsstridig okkupasjon. Norge fordømmer utbyggingen av 
bosettinger uten at det har tilstrekkelig effekt. Norge må sende tydelige signaler om at ulovlig 
og folkerettsstridig okkupasjon ikke skal lønnes ved at Norge ikke skal kjøpe varer og 
tjenester fra okkuperte områder. Norge kan ikke støtte folkerettsbrudd ved å importere varer 
fra okkupert palestinsk område. 
 

• Norge skal gjennomføre økonomisk, akademisk, politisk og kulturell boikott av Israel 

inntil en reell fredsavtale legger til grunn en tostatsløsning med et fritt, 

sammenhengende og selvstendig Palestina forekommer 

• Norge skal ikke handle varer eller tjenester produsert på ulovlig okkupert område 

• Norge skal ikke handle varer eller tjenester fra selskaper som direkte eller indirekte 

medvirker til å opprettholde ulovlig okkupasjon 

 
Barn i fengsel 
Israel fengsler palestinske barn for forhold som i Norge ville resultert i en prat med foreldre 
eller med en lærer. Det er en rekke kritikkverdige forhold både ved arrestasjonene, 
rettsbehandlingen og fengslingen av disse barna. Israelske myndigheter har en 
myndighetsalder for palestinere og en annen for israelere, henholdsvis 16 og 18 år. Alderen 
for å kunne settes i fengsel er også ulik. Israelske myndigheter kan fengsle palestinske barn 
fra de er 12 år, men israelske barn ikke før de er 14 år. Avhørsteknikkene er ofte tøffe og 
skremmende. Mange barn som har vært i fengsel forteller om svært dårlig behandling av 
vaktene, i flere tilfeller vold og tortur. Fengslingen av palestinske barn har eskalert ytterligere 
etter terrorangrepene 7. oktober. 
 
Agder Arbeiderparti mener at: 



 

• Norge skal kreve at alle barn i israelske fengsler løslates 

• Norge skal kreve at ingen barn blir utsatt for avhør uten foreldrene tilstede, eller avhør 

der det brukes skremselstaktikker, trusler eller vold, uansett alder 

• Norge skal ta opp fengslingen av barn med israelske myndigheter og legge vekt på 

den diskriminerende praksisen ved ulik myndighetsalder og alder for tillatt fengsling 

• Norge skal ta rapportene om mangelfull og urettferdig domstolsbehandling av barns 

saker i det israelske rettssystemet på alvor og kritisere denne praksisen internasjonalt 

• Norge skal kreve at palestinere og israelere skal stå like for den israelske loven 

• Norge skal gi økonomisk støtte til rehabiliteringsprogrammer for palestinske barn som 

har sonet i israelske fengsler 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Politiske fanger 

Fra Agder AUF 
 
Mange palestinske fanger i israelske fengsler soner dommer for legitim politisk motstand mot 
okkupasjonen. Agder Arbeiderparti mener det er uholdbart at Israel holder politiske fanger og 
at det rimer dårlig med Israels egne påstander om at de er et demokrati som respekterer 
menneskerettighetene. 
 
Derfor mener Agder Arbeiderparti at: 

• Norge må kreve at alle politiske fanger settes fri umiddelbart 

• Norge må ta opp rettsikkerhet med israelske myndigheter og påpeke viktigheten av 

upartiske og rettferdige domstolsbehandlinger, uavhengig av hudfarge, religion eller 

nasjonalitet 

• Norge må kritisere de strenge og lange straffene politiske fanger er idømt for legitim 

politisk motstand og opposisjon mot okkupasjonen 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Bygging av nye og utvidelse av eksisterende bosetninger 

Fra Agder AUF 
 
I dag bor mellom 650 000 og 800 000 israelske bosettere i palestinske områder på 
Vestbredden. Byggingen av nye bosetninger og utvidelsen av eksisterende er den største 
trusselen mot en fredelig tostatsløsning. Den stadige ekspansjonen av israelske bosettinger 
truer tostatsløsningen. Til tross for at FN har erklært bosettingene for å være i strid med 



 

folkeretten bygges det nye bosettinger i stadig større tempo, finansiert av den israelske 
regjeringen. 
 
Derfor mener Agder Arbeiderparti at: 

• Norge må kreve full stans i byggingen av nye bosetninger 

• Norge må kreve full stans i utvidelsen av eksisterende bosetninger 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Muren, checkpoints og palestinernes eiendomsrett 

Fra Agder AUF 
 
En sentral del av Israels okkupasjonspolitikk er å bygge murer på tvers av palestinsk jord 
som gjør hverdagslivet vanskelig for palestinerne. Murene skiller familier fra hverandre, 
bønder fra jorda si og palestinere fra hjemmene sine. For å passere gjennom muren må 
palestinerne reise gjennom checkpoints, som kontrolleres av tungt bevæpnet israelsk 
militære. Behandlingen palestinere opplever på checkpoints er alt fra plutselige endringer i 
åpningstider, til å få bilen sin konfiskert i 24 timer, til vold og brutal behandling. 
 
Derfor mener Agder Arbeiderparti at: 

• Norge skal ta opp behandlingen israelske soldater gir palestinere som passerer 

checkpoints 

• Norge skal kritisere voldsbruken, maktovergrepene og diskrimineringen som er 

dokumentert at foregår på checkpoints 

• Norge må stå opp for palestinernes eiendomsrett og stille spørsmål til israelske 

myndigheter om hvorfor de krever at hele palestinske nabolag tømmes for mennesker 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Mangel på møter mellom vanlige palestinere og israelere 

Fra Agder AUF 
 
Bosetterne bor tett på palestinerne, men med høye gjerder rundt seg og våpenmunninger 
rettet ut mot sine palestinske naboer. Møtene mellom palestinere og israelske bosettere er 
sjeldne, og når de skjer er de ikke gode. Agder Arbeiderparti mener det er et problem at 
vanlige israelere og vanlige palestinere ikke kan møte hverandre og lære om hverandre. 
Israel forbyr svært mange palestinere innreise til Jerusalem og til Israel generelt. Israel forbyr 
også egen befolkning å reise inn på Vestbredden eller Gaza. 
 



 

Derfor mener Agder Arbeiderparti at innreiseforbudet som gjør det umulig for israelere å 
besøke Vestbredden må oppheves 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Diskriminerende lovgivning 

Det finnes over 65 israelske lover som diskriminerer palestinere, samt andre 
befolkningsgrupper som for eksempel drusere. Den nyeste loven er Israels nye National 
Law, som definerer jøder som førsterangsborgere i Israel. Dette har alvorlige konsekvenser 
for den allerede undertrykkede palestinske befolkningen i Israel. 
 
Derfor mener Agder Arbeiderparti at Norge skal jobbe for at FNs generalforsamling skal be 
den internasjonale domstolen i Haag komme med en rådgivende uttalelse om Israels 
National Law 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Dagsaktuell sak.  
Se eget forslag nr 51 fra fylkesstyret til erstatning for dette, og de øvrige forslagene om 
konflikten. 
 
 

 Krigen i Gaza - Veien til fred og sikkerhet for begge parter og en 
tostatsløsning 

Forslag fra fylkesstyret   
 
Hamas sitt terrorangrep mot Israel 7. oktober og Israels påfølgende krig mot Hans i Gaza 
markerer et vannskille i Israels okkupasjon av Palestina 
 
1200 mennesker ble derpt i Israel, og over 230 personer er tatt som gisler. I Gaza er  
totalt 28.576 mennesker er drept, mens 68.291 er skadet. En stor andel av disse er barn. 
Storbarten av Gazas befolkning er internt fordrevet. De menneskelige lidelsene er enorme og 
ufattelige 
 
Situasjonen i Gaza er katastrofal for sivilbefolkningen. Store områder er nå helt ubeboelige, 
befolkningen sulter og mangler det meste. Kombinasjonen av matmangel og elendige 
hygieneforhold gir grobunn for spredning av smittsomme sykdommer.  
 
Agder Arbeiderparti støtter Norges ønske om en umiddelbar stans i kamphandlingene og at 
den israelsk-palestinske konflikten kommer over i et politisk spor. Israel må umiddelbart 
stanse angrepene mot Gaza. Hamas må øyeblikkelig slutte å skyte raketter mot Israel. Vi 
anerkjenner palestinernes rett til en egen stat og Regjeringen må formelt anerkjenne 
Palestina som egen stat så snart det vil ha positiv innvirkning på fredsprosessen 
 
De 129 gislene som holdes fanget i Gaza må umiddelbart og uten forbehold settes fri. I 
mellomtiden må gislene få humanitære assistanse og medisinsk hjelp. Hamas må også gi 
ICRC tilgang til gislene. 



 

   
Norge må fortsette å være tydelige på at angrep mot internasjonal skipsfart, slik vi har sett i 
Rødehavet, er helt uakseptabel.  
 
Regjeringen må videreføre og styrke sitt arbeid for at dialog, samarbeid og forhandlinger kan 
føre til en løsning på konflikten. Palestinerne på bakken, er også avhengig av dialog med 
Israel. Norge har en rolle i dialogen mellom Israel og palestinerne. 
 
Norge må videreføre arbeidet som leder giverlandgruppa til Palestina (AHLC), som har som 
mål om å legge grunnlaget for en palestinsk stat.  
 
Norge må bistå de palestinske myndighetene på Vestbredden i deres svært vanskelige 
økonomiske situasjon.  
 
Agder Arbeiderparti støtter regjeringens overordnede linje med å ikke innføre sanksjoner 
eller boikott alene. Globale sanksjoner vedtatt av FNs Sikkerhetsrådet, eller andre tiltak som 
det er bred internasjonal oppslutning om, har størst legitimitet og effekt for å få et land til å 
endre atferd.  

 
Dagens merkeordning til næringslivet som sier at varer fra ulovlig israelske bosettinger skal 
merkes må tas et steg videre mot at næringsmidler med opprinnelse i områder okkupert av 
Israel forbys. Agder Arbeiderparti mener også at regjeringen skal fraråder handel, 
ressursutnyttelse og annen næringsvirksomhet i områder okkupert av Israel. 
 
Norge skal fortsette å være en av de sterkeste stemmene som krever en våpenhvile.  
 
Norge skal være klar i sin støtte til FN hjelpeorganisasjon for palestinske flyktninger 
(UNRWA og mobilisere også andre land til å støtte dem.  
 
Norge skal være blant de største finansielle bidragsyterne med bistand og humanitær 
nødhjelp til palestinerne.  
 
Norge skal drive aktivt diplomati for å få til en våpenhvile, og frigivelse av gislene, samt på 
lengre sikt: deltar i diskusjoner om varige løsninger. 
 
Norge skal alltid vurdere ytterligere tiltak og løsninger som bidrar til tostatsløsning, 
våpenhvile og styrket humanitært arbeid. 
 
 

Regjeringen har siden tidlig i konflikten vært tydelige utad, herunder behov for en våpenhvile, 

fordømmelse av blokaden, fordømmelse av terrorangrepet, m.m.  

Regjeringen kan bli enda tydeligere, ved å: 

a) Omtale den totale blokaden av Gaza som en krigsforbrytelse, slik eksempelvis FNs 

høykommissær for menneskerettigheter, Volker Turk, har gjort.   

b) Ta enda tydeligere avstand fra hatsk ordbruk fra partene i konflikten, eksempelvis 

forsvarsminister Gallants omtale av palestinere som «menneskelige dyr», president 

Herzog påstand om at samtlige individer på Gaza var ansvarlige for Hamas sitt 

terrorangrep 7. oktober, osv. – utsagn som dette bør reageres på, da de brukes for å 

dehumanisere motparten.  

c) Understreke behovet for å etterforske krigs- og terrorhandlingene, og at dette må få 

et juridisk etterspill. Vi bør løfte frem at vi vil stille relevante kapasiteter til disposisjon 

for etterforskning av krigsforbrytelser i Israel og Palestina. 



 

d) Omtale den såkalte «evakueringen» fra nord-Gaza som «evakuering under trussel», 

«fordrivelse», e.l.  

 

Agder Arbeiderparti står sammen med regjeringen i arbeidet med å stanse hatretorikk, 

spesielt rettet mot jøder og muslimer. Det er viktig at regjeringen fortsetter sitt arbeid med 

dialog og kontakt med jødiske, muslimske og religiøse institusjoner. 

 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Sendes redaksjonskomiteen for dagsaktuelle saker. 
Vedtatt med 6 mot 3 stemmer. Mindretallet støtter de forslagene som fylkesstyrets forslag 
erstatter. 
 
 

 Forsvarets tilstedeværelse på Sørlandet 

Forslag fra fylkesstyret 
 
Gjennom behandling av LTP i 2016, besluttet forrige regjering, med støtte fra Arbeiderpartiet 
å legge ned Luftforsvarets skolesenter på Kjevik. Konsekvensen av forliket er at militære 
aktiviteter på Kjevik avvikles.  
HV 07, som var Agders Heimevernsdistrikt, ble nedlagt i 2009. Etter nedleggelsen inngår 
Agder i HV 08, lokalisert i Rogaland. 
 
HV 08 ble ikke styrket etter nedleggelsen av 07. Distriktet har blitt kraftig redusert og i sum 
utgjør dette en sterk svekkelse av landsdelens motstandskraft og totalforsvar. Dette har 
Agder Arbeiderparti påpekt i flere omganger, uten at våre innspill er blitt tatt hensyn til. 
 
Verden har forandret seg, og blitt betydelig destabilisert. Det nye internasjonale trusselbilde 
må få konsekvenser også for forsvarets tilstedeværelse i Agder. Agder Arbeiderparti er 
bekymret for manglende militær tilstedeværelse, og mangelen på operative styrker i vårt 
nærområde som kan sikre kritisk infrastruktur samt innbyggernes trygghet.   
  
Vi forventer at tilstedeværelsen styrkes og at vedtak om nedleggelse av Kjevik omgjøres, når 
Regjeringen nå varsler et tosifret antall ekstra milliarder til å styrke Norges forsvar i 
forbindelse med fremlegg av ny forsvarsplan som legges frem rett etter påske. 
 
Det varsles en opptrapping av luftforsvaret, sjøforsvaret og hæren, samt heimevernet. Denne 
opptrappingen må komme hele landet til gode. Befolkningen i Agder har like stor rett til å føle 
seg sett og ivaretatt hva angår trygghet og sikkerhet. Da rimer det dårlig å stadig bygge ned 
militær tilstedeværelse i regionen.      
 
Med Agders strategiske plassering mot Skagerrak og utløpet av Østersjøen, er det behov for 
styrket norsk forsvar i vår region. Agder representerer det nærmeste innfallspunktet for 
allierte forsterkninger fra kontinentet til Norge. Økt militær tilstedeværelse i Agder vil bidra til 
å sikre kontroll over det nære sjøterritoriet i Skagerrak og Østersjøen, og vil være en viktig 
del av totalforsvaret i Norge.   
  
Agder er det nærmeste fysiske punktet mot kontinentet. Havnene har stor kapasitet til å ta 
imot mannskaper. Strømnettet er også av avgjørende betydning for forsvarsevnen. 
Strømkablene på Sørlandet som binder Norge sammen med kontinentet vil være viktige for 
Norge, men også for våre allierte i en krisesituasjon. Olje- og gassanlegg, samt utbygging av 
havvind, tilsier at forsvarskapasitet og evne i Agder og Rogaland er viktig for å sikre 
energiforsyning under en truende sikkerhetsmessig krise; ikke bare i Norge, men også 



 

overfor sterke allierte støttespillere. Forsvaret må planlegge for å ha kapasitet til å forsvare 
den kritiske infrastrukturen som ligger i regionen.   
  
Agder Arbeiderparti krever at landsdelen får et tilstedeværende forsvar, som en viktig del av 
Norges totalforsvar.  
  
 
Fylkesstyrets innstilling 
Sendes redaksjonskomiteen for dagsaktuelle saker. 
 
 
 
 

 
Alle sakene til programmet foreslås oversendt redaksjonskomiteen for programsaker. 
Redaksjonskomiteen legger frem forslag til om Agder Arbeiderparti støtter forslagene eller 
ikke. 
 

 Flere kvinnelige politikere i posisjoner  

Fra Kvinnenettverket 
 
Sørge for at forhandlingsutvalg i forkant av og etter valg, har like høye krav til fordeling av 
verv på kjønn, som vi har i nominasjonsprosessen.  
 
Begrunnelse 
I 2024 er det flere mannlige Ap-politikere som har politikk som sin fulltidsjobb enn kvinnelige 
politikere. Kvinner som er aktive i politikken i kommuner i Agder jobber fulltid på siden av sitt 
politiske engasjement i tillegg til det tredje skiftet hjemme. I tradisjonelle medier blir menn 
oftere fremmet enn kvinner, noe som også fører til at mannlige politikere blir mer kjent i 
befolkningen, noe som også kan påvirke stemmetall under kommunale valg og nominasjon til 
Stortinget. Arbeiderpartiet er et likestillingsparti, og ønsker at kvinner og menn har like 
muligheter til å delta i politikk. Vi har også retningslinjer som bidrar til likestilte lister i 
nominasjoner til valg, både til kommunevalg, fylkesvalg, og til Stortingsvalget. For at det skal 
i realiteten være like muligheter for at kvinner kan bygge opp politisk kompetanse og profil, 
må Arbeiderpartiet også satse på kvinner, og bidra til at like mange kvinner som menn er 
frikjøpte eller er fulltids betalt politikere.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Oversendes redaksjonskomiteen for programmet. 
Fylkesstyret støtter intensjonen om å ha en balanse i frikjøpte verv mellom kvinner og menn i 
kommuner og fylker og at lovverket må endres slik at dette ivaretas.   
 
 

 Et løft for sakprosa er nødvendig for et leseløft  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Sakprosa likestilles med skjønnlitterær litteratur i innkjøpsordningen 
 
Begrunnelse 



 

Skolen må fungere som en utjevnende arena. Den offentlige skolen må sørge for lik tilgang 
til leseferdigheter og til litteratur. Elevene utgjør fremtidens borgere, og for at Norge i 
fremtiden skal ha et utviklet kunnskapssamfunn er det vesentlig at elever i grunnskolen lærer 
seg å lese på et høyt nivå. PIRLS- undersøkelsen 2021, som ble offentligjort 16.mai, viser at 
omtrent en femtedel av elevene på femte trinn hadde svake leseprestasjoner i 2021. Det 
utgjør nær en fordobling siden 2016.  
 
I tillegg viser tallene at det er færre sterke elever i 2021 enn i 2016. Et arbeid med 
leseferdigheter og lesekultur må derfor i første rekke være rettet mot elevene, og ha som mål 
at de tilegner seg lesing som ferdighet og utfra dette utvikler en kultur for lesing. Dette 
handler om å gi elevene tilgang til en bredde av litteratur i alle sjangre tilpasset deres behov 
og forutsetninger, men særlig at litteraturen elevene må lese, lærebøkene, er av god kvalitet, 
og stimulerer til ytterligere lesing og læring. Da må tilgang til variert litteratur være god. I dag 
er innkjøpsordningen til faglitteratur underfinansiert. Den må styrkes. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling.  
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget. 
 
 

 Kvinnehelse og arbeidslivet 

Fra Kvinnenettverket 
 
For å bidra til et mer likestilt arbeidsliv som også passer kvinnekroppen ønsker 
Arbeiderpartiet å tilrettelegge for at flere ledere i bedrifter får mer kunnskap om kvinnehelse.  
 
Begrunnelse 
For å bygge opp et bærekraftig samfunn trenger Norge all arbeidskraft den kan få. Dette 
inkluderer både kvinner og menn. Og Arbeiderpartiet ønsker et likestilt arbeidsliv og 
samfunnsliv for alle innbyggere uansett kjønn. Pr dags dato har kvinner høyere sykefravær 
og høyere uføregrad enn menn, noe som koster samfunnet mye. Halvparten av kvinner har 
plager i forbindelse med menstruasjon og 10 prosent i den grad at det kan gi nedsatt 
arbeidsevne. Ti prosent av sykemeldte kvinner har endometriose. 10–15 prosent trenger 
hjelp til å bli gravide, der hormonbehandling fører til store plager. Kvinner i overgangsalder 
kan oppleve hetetokter, søvnproblemer og nedsatt konsentrasjonsevne. 
Forskning viser at kvinner trolig har stort fravær fra arbeidslivet pga utfordringer med 
overgangsalder.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen.  
Støtter forslaget. 
 
 

 Kvinnehelse og arbeidslivet 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
For å bidra til et mer likestilt arbeidsliv som også passer kvinnekroppen ønsker 
Arbeiderpartiet å tilrettelegge for at flere ledere i bedrifter får mer kunnskap om kvinnehelse. 



 

Det arbeides for at det ikke skal være tabu å snakke og lære om kvinnehelse både i skolen 
og på arbeidsplassen. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen.  
Støtter forslaget. 
 
 

 Kulturpolitikk med sosial bærekraft gjennom arbeidet mellom 
fritidskulturlivet og kulturskoler 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 

1. Arbeiderpartiet vil at samarbeidet med fritidskulturlivet og kulturskoler skal styrkes og 
utvikles.  

2. I fremtidige statsbudsjetter må det bevilges midler som gjør kommunene i stand til å 
realisere fritidserklæringen.  

 
Begrunnelse 
Kulturskole og fritidskulturlivet kan – med felles innsats – bidra til å nå Fritidserklæringens 
mål om «at alle barn og ungdom skal få delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet 
sammen med andre». 
 
Fritidserkæringen bygger på FNs konvensjon om barnets rettigheter hvor det står under 
artikkel 31: 
 
«Partene anerkjenner barnets rett til hvile og fritid og til å delta i lek og fritidsaktiviteter som 
passer for barnets alder og til fritt å delta i kulturliv og kunstnerisk virksomhet. Partene skal 
respektere og fremme barnets rett til fullt ut å delta i det kulturelle og kunstneriske liv og skal 
oppmuntre tilgangen til egnede og like muligheter for kulturelle, kunstneriske, rekreasjons- og 
fritidsaktiviteter. For å realisere dette må alle barn, uavhengig av foreldrenes sosiale og 
økonomiske situasjon, ha mulighet til å delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet 
sammen med andre». 
 
Arbeiderpartiet må, i det kommende arbeidet med nytt partiprogram, ta inn formuleringer 
om en kulturpolitikk med sosial bærekraft med mål om at «at alle barn og ungdom skal få 
delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet sammen med andre uavhengig av 
foreldrenes sosiale og økonomiske situasjon». 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak. 
Oversendes redaksjonskomiteen.  
Støtter intensjonen. 
 
 
 
 
 
 



 

 Kulturpolitikk med sosial bærekraft gjennom arbeidet mellom  
fritidskulturlivet og kulturskoler. 

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
 
Kulturskole og fritidskulturlivet kan – med felles innsats – bidra til å nå Fritidserklæringens 
mål om «at alle barn og ungdom skal få delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet 
sammen med andre». 
 
Fritidserkæringen bygger på FNs konvensjon om barnets rettigheter hvor det står under 
artikkel 31: 
 
«Partene anerkjenner barnets rett til hvile og fritid og til å delta i lek og fritidsaktiviteter som 
passer for barnets alder og til fritt å delta i kulturliv og kunstnerisk virksomhet. Partene skal 
respektere og fremme barnets rett til fullt ut å delta i det kulturelle og kunstneriske liv og skal 
oppmuntre tilgangen til egnede og like muligheter for kulturelle, kunstneriske, rekreasjons- og 
fritidsaktiviteter. For å realisere dette må alle barn, uavhengig av foreldrenes sosiale og 
økonomiske situasjon, ha mulighet til å delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet 
sammen med andre». 
 
Arbeiderpartiet må, i det kommende arbeidet med nytt partiprogram, ta inn formuleringer 
om en kulturpolitikk med sosial bærekraft med mål om at «at alle barn og ungdom skal få 
delta jevnlig i minst én organisert fritidsaktivitet sammen med andre uavhengig av 
foreldrenes sosiale og økonomiske situasjon». 
 

• Arbeiderpartiet vil at samarbeidet med fritidskulturlivet og kulturskoler skal styrkes og 

utvikles.  

• I fremtidige statsbudsjetter må det bevilges midler som gjør kommunene i stand til å 

realisere fritidserklæringen.  

 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 57 
 
 

 Avhør hos politiet ved vold og i nære relasjoner 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 
Ved forklaringer eller avhør i saker om psykisk eller fysisk vold i nære relasjoner, pålegges 
politiet å la både kvinnelige og mannlige etterforskere gjennomføre disse. De må også skrive 
hver sine rapporter fra forklaring eller avhør. 
 
Begrunnelse: 
Personer som klarer å politianmelde psykisk/og eller fysisk vold i nære relasjoner er i 
utgangspunktet traumatisert og særdeles sårbare. Det kan være en stor fordel for den som 
anmelder, og for den anmeldte, at det er en fra eget kjønn til stede ved "intervjuer". Menn og 
kvinner oppfatter ting forskjellig, og det vil styrke rettssikkerheten for alle, at det 
gjennomføreres slik som beskrevet for både kvinne og mann fra politiet. 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak. 
Oversendes redaksjonskomiteen 
Forslaget støttes ikke. 



 

 
Begrunnelse: Ansatte i politiet utøver sitt arbeid som fagpersoner med nødvendig erfaring, 
kunnskap og utdanning.  
 
 

 Avhør hos politiet ved vold og i nære relasjoner 

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
Ved forklaringer eller avhør i saker om psykisk eller fysisk vold i nære relasjoner, pålegges 
politiet å la både kvinnelige og mannlige etterforskere gjennomføre disse. De må også skrive 
hver sine rapporter fra forklaring eller avhør. 
 
Begrunnelse: 
Personer som klarer å politianmelde psykisk/og eller fysisk vold i nære relasjoner er i 
utgangspunktet traumatisert og særdeles sårbare. Det kan være en stor fordel for den som 
anmelder, og for den anmeldte, at det er en fra eget kjønn til stede ved "intervjuer". Menn og 
kvinner oppfatter ting forskjellig, og det vil styrke rettssikkerheten for alle, at det 
gjennomføreres slik som beskrevet for både kvinne og mann fra politiet. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling forslag 59 
 
 

 Forutsetninger for å lykkes med grønn omstilling og industrivekst 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
De siste årene har strøm vært den store diskusjonen. Strømprisen, utbygging av fornybar 
kraft, elektrifisering og energieffektivisering har vært hyppig på dagsorden. Den største 
diskusjonen har vært innenfor pris – der de store prisforskjellene mellom områdene har 
medført konkurranseforskjeller for de bedriftene som konkurrerer innenlands. Agder er 3. 
største eksportfylke, vi er spesielt store innen industrielle varer. 
 
Regjeringen har fått på plass flere ordninger som avhjelper. Vi som innbyggere har Europas 
beste strømstøtteordning, og nå i 2024 dekkes 90 % av strømprisen over 73 øre pr kWt – for 
hver enkelt time, gjennom hele året. 
 
Regjeringen har tatt strukturelt grep og fått på plass et nytt og varig marked for 
fastprisavtaler, spesielt rettet mot næringslivet. Likevel, dette er ikke nok. Agder er et 
industrifylke, en region for kraftforedlende industri. Med god tilgang til fornybar kraft har vi 
forutsetninger for ytterligere industriell vekst. Regjeringens veikart for utvikling av grønn 
industri definerer 9 områder, og Agder har muligheter innenfor alle områdene. For å sikre 
dette trenger vi mer kraft, mer nett og så gode rammebetingelser som mulig for industrien. 
Agder Arbeiderparti er bekymret for Agder sin mulighet for å beholde og tiltrekke grønn 
industri og foreslår følgende: 

• Vi må se hele energibruken i sammenheng bak et felles tilknytningspunkt for et 
industriområde som helhet. Enova bør gi støtte til el-kjeler og mindre lokale 
fjernenergisystemer – energibrønner, lokalvind og sol med batterikapasitet. Nettselskapet 
bør eie kraftnettet i industriområde. Kommunene bør få krav om å regulere til 
energisirkularitet innenfor et område. 



 

• Det må gis ekstraordinært regelverk for forenklet konsekvensutredninger av regionale 
kraftledninger 

• Det bør innføres en prøveordning med forenklet digitale kartløsninger i samarbeid med 
tradisjonelle feltundersøkelser slik at den samlede byrden av konsekvensdokumenter 
reduseres for lange linjer. 

• Det bør innføres standardtilknytningsgebyrer for tilknytninger i regionalt nett 

• Ekstralange regionale kraft-linjer som støtter utviklingen av tilrettelegging for 
elektrifisering av transporten må gis ekstraordinær støtte fra Enova 

• Staten må gjennom SIVA- ordningen dekke utvikling av industritomter og få fortrinn til 
kapasitet (ved at de regnes som modne kunder selv om de ikke har en sluttkunde) 

• Det bør bli fritak for konsesjon for utvidelse av eksisterende el-anlegg eid av regionale 
nettselskap med inntil 100 m2 

• Det bør betales for reservert kapasitet i strømnettet (på ett eller annet tidspunkt i dag er 
kapasiteten gratis og du betaler ikke for mer enn du bruker selv om du reserverer mer) 

• Nettselskap som tar mer risiko bør ikke straffes for dette gjennom trekk i inntekter i form 
av KILE – Det bør endres til 15 min før man regner straff for ikke levert energi. Dette for 
at nettselskap kan ha tid til å koble om – Hvis man fortsatt skal straffe som i dag vil 
nettselskap stimuleres til å bygge flere ringforbindelser for å sikre seg mot straff – i stedet 
for å tilknytte flere kunder vil man derfor med dagens system få færre nye kunder på nett. 

• Nettselskapenes leveringsplikt i områdekonsesjonen til alle større anlegg kan styrkes og 
økes 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget. 
 
 

 Energieffektivisering 

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti mener det er viktig å utnytte den helhetlige energibruken innenfor et 
industriområde slik at vi kan stimulere til energisparing og deling. 
 
Begrunnelse: 
Det er viktig at den energien og varmen vi allerede har tilgang på utnyttes best mulig. Det er 
dumt å varme opp lagerhaller med strøm samtidig som nabobedriften slipper ut damp i pipa. 
Det er derfor viktig at støtteordninger og lovverk støtter lokale energiløsningsdelinger. 
 
Kommuner kan regulere til krav om energisirkularitet. Enova kan gi støtte til el- kjeler, lokale 
mindre fjernenergisystemer, energibrønner, lokalvind og sol med batterikapasitet. 
Staten bør også gjennomgå Siva- ordningen, dekke utvikling av industritomter og få fortrinn 
til kapasitet. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget. 
 
 



 

 Nett- og overføringskapasitet  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Agder Arbeiderparti mener det er viktig å legge til rette for mer nett og overføringskapasitet i 
Agder for å følge opp regjeringens omstilling til lavutslippssamfunn og samtidig sikre 
eksisterende og ny grønn industri. 
 
Begrunnelse: 
Manglende nettkapasitet og overføringsmuligheter er kritisk for å sikre overgangen til 
lavutslippsamfunnet og lavere strømpriser. Manglende nettkapasitet er også en utfordring for 
etalering av ny grønn industri. 
 
Det er viktig å få på plass infrastruktur til ladestasjoner for tungtransport/lastebilnæringen 
samt lademuligheter i hele regionen. Her bør det etableres støtteordning gjennom Enova i 
slike tilfeller for de ekstralange regionale kraftlinjene med dette formålet. 
En konsesjonsprosess i dag tar mellom 5-10 år å gjennomføre. Det er mulig å korte ned 
denne tiden uten at det går ut over kvaliteten, konsekvensutredninger eller demokratiske 
prosesser. 
 
Eksempler kan være å innføre en prøveordning med forenklet digitale kartløsninger i 
samarbeid med tradisjonelle feltundersøkelser slik at den samlede byrden av 
konsekvensdokumenter reduseres i tilfeller for regionale kraftledninger. Det kan innføres 
standardtilknytningsgebyrer for tiknytning til regionalt nett, og det bør vurderes å gi fritak for 
konsesjon for utvidelse av eksisterende el-anlegg eid av regionale nettselskap med inntil 
100m2. Det bør betales for reservert kapasitet i strømnett, slik at insentivet med å reservere 
strøm blir mer realistisk opp mot behovet. 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget. 
 
 

 Kjernekraft 

Fra Lyngdal Arbeiderparti 
 
Det er en pågående energikrise i Europa og verden. Fornybar energi er på vei inn - men 
det vil kanskje ikke dekke det totale energibehovet. 
 
Kjernekraft som energikilde, sammen med allerede andre fornybare energikilder, bør 
utredes. Det er bred enighet om at utredningen som ble gjort av NTNU (jan 24) var basert for 
mye på premisser som ikke var faglig basert - en helt uavhengig, forskerbasert utredning av 
de fordeler og bakdeler etablering av kjernekraft vil kunne gi, bør igangsettes. 
 
For at både vår befolkning, men også beslutningstakere i dette landet ikke skal basere 
seg på synsing rundt dette svært viktige teamet, bør man ha fakta på bordet. 
Dette får man ved at Ap sørger for at en slik bred og solid utredning igangsettes. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Oversendes redaksjonskomiteen 
Støtter ikke forslaget. 5 mot 3 stemmer 



 

 
Begrunnelse: Norge trenger å produsere mer fornybar energi. Vi er en stor nasjon på 
vannkraft og er i gang med en nasjonal storsatsing på havvind. På disse områdene har vi 
som nasjon et stort fortrinn både naturmessig og kunnskapsmessig. Spesielt for Agder er det 
viktig å kunne sikre at kompetansen som er bygget opp i leverandørindustrien, får nye 
områder å utvikle seg innen. Slik at vi beholder posisjonen som verdensledende her. Verden 
trenger en mix av energikilder. Men ikke alle land trenger å unytte og spesialisere seg på alle 
typer energikilder. Det er både naturlig å viktig, for både Agder og Norge, at vi bruker 
ressurser og innsats der hvor vi har størst fortrinn.  
 
 

 Ja til kjernekraft i Norge 

Fra Agder AUF 

Kjernekraft gir trygg, pålitelig, væruavhengig og regulerbar kraft i et hundreårsperspektiv. 

Rapporter fra FN og EUs vitenskapspanel har vist at moderne kjernekraft er det tryggeste, 

mest klima- og naturvennlige energikilden, er minst like bærekraftig som fornybart, og at 

avfallet kan håndteres trygt. Ved å åpne for kjernekraft i Norge kan vi ivareta 

forsyningssikkerheten og sikre stabil tilgang til utslippsfri energi, med lavere totalkostnader 

og mer forutsigbare energipriser for forbrukere og bedrifter.  

Kjernekraft gir stabil tilgang på elektrisitet som vil gjøre det norske kraftnettet mer robust, 

redusere behovet for batterier og kostbare nettutbygginger, og øke samfunnsverdien av de 

fornybare energikildene våre. I tillegg til strøm produserer kjernekraftverk varme som kan 

benyttes til prosessindustri og mange andre formål, inklusive mer kostnadseffektiv 

produksjon av hydrogen og miljøvennlig drivstoff til transportnæringene. Kjernekraft er 

arealeffektivt, og kan plasseres i nærheten av der energien trengs. I den langsiktige 

omstillingen bort fra fossilt vil kjernekraft gi kontinuerlig tilgang til utslippsfri energi, og bidra til 

å bevare og skape nye og godt betalte arbeidsplasser, industri og næringsliv.  

I Norge har vi lang erfaring, kompetansemiljøer, lovverk og utdanningsløp innen nukleære 

fag. Norge må som følge av reaktorene i Halden og på Kjeller uansett bygge et deponi for 

radioaktivt avfall, og fordi volumet på avfall som lages fra kjernekraftverk er svært lite holder 

det å bygge ett deponi selv om vi også får en kjernekraftindustri. På klimatoppmøtet i Dubai i 

desember 2023 signerte alle landene på sluttavtalen der kjernekraft er en del av den 

internasjonale klimaløsningen. Mye taler for at kjernekraft også vil være en viktig del av 

løsningen for at vi i Norge skal klare omstillingen av vår olje- og gassavhengige økonomi, 

ved å bevare og skape nye og konkurransedyktige bærekraftige arbeidsplasser innen 2050. 

Agder Arbeiderparti vil: 

• Si ja til kjernekraft som del av den norske energimiksen.  

• Utrede hvordan kjernekraft og de fornybare energikildene best kan samvirke for å 

bevare og skape nye norske arbeidsplasser og konkurransedyktig norsk industri og 

næringsliv gjennom den grønne omstillingen og inn i nullutslippssamfunnet. 

 

Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Som innstilling i forslag 64 
 
 



 

 Ja til kjernekraft i Norge 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Kjernekraft gir trygg, pålitelig, væruavhengig og regulerbar kraft i et hundreårsperspektiv. 
Rapporter fra FN og EUs vitenskapspanel har vist at moderne kjernekraft er det tryggeste, 
mest klima- og naturvennlige energikilden, er minst like bærekraftig som fornybart, og at 
avfallet kan håndteres trygt. Ved å åpne for kjernekraft i Norge kan vi ivareta 
forsyningssikkerheten og sikre stabil tilgang til utslippsfri energi, med lavere totalkostnader 
og mer forutsigbare energipriser for forbrukere og bedrifter.  
 
Kjernekraft gir stabil tilgang på elektrisitet som vil gjøre det norske kraftnettet mer robust, 
redusere behovet for batterier og kostbare nettutbygginger, og øke samfunnsverdien av de 
fornybare energikildene våre. I tillegg til strøm produserer kjernekraftverk varme som kan 
benyttes til prosessindustri og mange andre formål, inklusive mer kostnadseffektiv 
produksjon av hydrogen og miljøvennlig drivstoff til transportnæringene. Kjernekraft er 
arealeffektivt, og kan plasseres i nærheten av der energien trengs. I den langsiktige 
omstillingen bort fra fossilt vil kjernekraft gi kontinuerlig tilgang til utslippsfri energi, og bidra til 
å bevare og skape nye og godt betalte arbeidsplasser, industri og næringsliv.  
I Norge har vi lang erfaring, kompetansemiljøer, lovverk og utdanningsløp innen nukleære 
fag. Norge må som følge av reaktorene i Halden og på Kjeller uansett bygge et deponi for 
radioaktivt avfall, og fordi volumet på avfall som lages fra kjernekraftverk er svært lite holder 
det å bygge ett deponi selv om vi også får en kjernekraftindustri. På klimatoppmøtet i Dubai i 
desember 2023 signerte alle landene på sluttavtalen der kjernekraft er en del av den 
internasjonale klimaløsningen. Mye taler for at kjernekraft også vil være en viktig del av 
løsningen for at vi i Norge skal klare omstillingen av vår olje- og gassavhengige økonomi, 
ved å bevare og skape nye og konkurransedyktige bærekraftige arbeidsplasser innen 2050. 
 
Agder Arbeiderparti vil: Utrede hvordan kjernekraft og de fornybare energikildene best kan 
samvirke for å bevare og skape nye norske arbeidsplasser og konkurransedyktig norsk 
industri og næringsliv gjennom den grønne omstillingen og inn i nullutslippssamfunnet. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Som innstilling i forslag 64 
 
 

 Bærekraftig Gruvedrift - den nye oljen  

Fra Kvinesdal Arbeiderparti 
 
Økt Gruvedrift i Norge utredes som en av næringene i forbindelsen med det grønne skifte  
 
Begrunnelse: 
Norge er et land som er rikt på fjell, disse fjellene inneholder mange forskjellige mineraler 
som er nødvendige for det grønne skiftet. Norge må satse mer på gruvedrift på land 
Gjennom en aktiv bærekraftig næringspolitikk kan vi få fart på gruvedriften i Norge.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget. 
   



 

 Veien til lavutslippssamfunnet i 2025. 

Fra Agder AUF 

Norge har lovfestet et mål om å være et lavutslippssamfunn i 2050. Det innebærer at så å si 
alle utslipp av klimagasser skal være fjernet for godt. For Arbeiderpartiet er det ikke et 
alternativ å ikke nå klimamålene våre. Menneskeskapte klimaendringer og tap av natur er 
den mest alvorlige trusselen mot livsgrunnlaget på jorda. Derfor trenger vi en rettferdig 
klimapolitikk som kutter utslipp og skaper jobber på en rettferdig måte. 

På klimatoppmøtet COP28 sluttet alle verdens land seg til målet om en omstilling fra fossil til 
fornybar energi. Det er en forpliktelse Arbeiderpartiet skal følge opp. I fremtiden vil de 
tryggeste arbeidsplassene være natur- og klimavennlige. Norge har de beste forutsetningene 
for å bygge ny, klimavennlig industri basert på ren, norsk energi. Omstillingen til et 
lavutslippssamfunn vil kreve ressurser som kraft, arealer, naturressurser, arbeidskraft og 
kompetanse. Tilgangen på ressursene er knappe. Alle valg vi tar framover må derfor ta oss i 
retning av lavutslippssamfunnet. 

Skancke-utvalget la frem i november 2023 NOU-en “Omstilling til lavutslipp - Veivalg for 
klimapolitikken mot 2050”. Rapporten viser hva som skal til for at Norge når målet om å være 
et lavutslippssamfunn i 2050. Norske utslipp må reduseres med 90-95% om vi skal nå 
klimamålene våre. Utvalget slår fast at det vil kreve en varig omstilling til nullutslipp i alle 
sektorer. Det innebærer en utfasing av norsk petroleumsvirksomhet innen 2050. 

Norsk petroleumsvirksomhet utgjør 25% av det norske klimaregnskapet. Virksomheten gjør 
beslag på store ressurser innen kraft og kompetanse. Å utsette omstillingen i norsk olje og 
gass kan føre til en dyrere, bråere og mer krevende omstilling senere. Skal Norge nå målet 
om å være et lavutslippssamfunn, må det ikke bygges infrastruktur som binder Norge til 
utslipp frem mot og forbi 2050. Aktiviteten i petroleumsvirksomheten må derfor reduseres 
mot 2050. 

Agder Arbeiderparti mener: 

● At all petroleumsvirksomhet på norsk sokkel skal utfases innen 2050. 

● At det ikke skal gis ytterligere tillatelser til leting og utvinning av olje og gass på norsk 

sokkel. 

● At det innføres et permanent stopp i letevirksomhet uten direkte tilknytning til 

eksisterende infrastruktur, og at det ikke besluttes bygging av ny infrastruktur som 

binder Norge til utslipp frem mot og forbi 2050. 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter ikke forslaget. Mot 1 stemme. 
 
 
Begrunnelse. Styret støtter regjeringens og landsmøtets retning om at petroleumsindustrien 
skal utvikles, ikke avvikles. Utslippene fra sokkel skal ned og det skal sikres 
kompetanseoverføring fra petroleumsindustrien nye grønne næringer. Vi må forberede norsk 
økonomi på reduserte oljeinntekter samtidig som vi må sikre olje- og gassindustrien 
rammebetingelser som sikrer Norge inntekter og arbeidsplasser, og at som en stabil 
leverandør til det europeiske markedet. For å sikre forutsigbarhet i omstilling bør det 
ordinære konsesjonssystemet ligge fast. 
 



 

 Mineraler til det grønne skiftet 

Fra Agder AUF 
 
I den enorme energiomstillingen verden står i nå og som vi har foran oss, vil behovet 
for mineraler bare øke. Mineraler er avgjørende for det grønne skiftet, enten det er 
for å produsere batterier eller bygge vindmøller. I dag er Norge og Europa avhengig 
av å importere det meste av de mineralene vi trenger. I all hovedsak kommer disse 
mineralene enten fra Kina eller gruver i Afrika hvor produksjonen foregår uten 
hensyn til hverken arbeidsforhold, menneskerettigheter og miljø. Den utviklingen kan 
ikke fortsette. 
 
Fremover må Norge og Europa ta større ansvar utvinning og produksjon mineralene 
vi trenger i det grønne skiftet. Norge har en lang og stolt tradisjon for utvinning av 
mineraler og Agder Arbeiderparti mener at vi har gode forutsetninger for et nytt 
mineraleventyr. Eksperter på området har anslått at vi har verdier til flere hundretalls 
milliarder i bakken under fastlands Norge, både i gamle gruvedriftsområder og i nye 
felt. Agder Arbeiderparti mener derfor at fokuset fremover bør ligge på kjente 
forekomster på land fremfor å åpne opp for gruvedrift på havbunnen som potensielt 
kan ha dramatiske konsekvenser for miljø, dyremangfold og klima. 
 
For et nytt mineraleventyr kan ikke og skal ikke gå på bekostning av naturen og 
miljøet. Derfor er Arbeiderpartiet svært kritisk til å gå videre med planene om 
gruvedrift på havbunnen før vi har tilstrekkelig kunnskap om konsekvenser om alt fra 
tekniske løsninger til konsekvenser for miljø og dyreliv på havbunnen. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Norge skal primært satse på utvinning av mineraler på land 

• At Norge skal innføre moratorium på utvinning av havbunnsmineraler til man har 

mere kunnskap om konsekvensene av gruvedrift på havbunnen 

• Mineraler og metaller som trengs i den grønne omstillingen må primært hentes 

gjennom sirkulære økonomiske løsninger hvor redusert forbruk, nye teknologier og 

gjenbruk er sentrale elementer 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Oversendes redaksjonskomiteen.  
Forslaget støttes mot 3 stemmer 
 
 

 En mer fornybar fremtid - kampen mot «kjøp og kast»  

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Norge har i dag et enormt forbruk, noe som ikke vil er forenelig i overgangen til et mer 
fornybart samfunn som vi er på vei inn i. Målet må være å gjenbruke, gjenvinne og ta vare på 
ressursene i alt som produseres i en sirkulærøkonomi. 
 
Sirkulærøkonomien lar ressursene gå i sirkler, heller enn at de forbrukes. Den innebærer 
også å kontrollere bruken av ikke-fornybare ressurser som mineraler og metaller, samtidig 
som vi klarer å balansere bruken av fornybare ressurser. 
 



 

Den sirkulære økonomien innebærer at det lønner seg å reparere heller enn å kjøpe nytt, at 
det stilles krav til holdbarhet på det som produseres og at avfallet brukes som nye ressurser 
heller enn å bli sett på som en byrde. På lang sikt vil en sirkulær økonomi bidra til at det 
skapes minimalt med avfall, fordi alle ressursene går i sirkler der nye produkter oppstår når 
gamle blir ødelagt. Derfor er det viktig at det er lønnsomt for bedrifter og aktører å produsere 
produkter som er laget for å være sirkulære. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Gjøre det billigere å reparere enn å kjøpe nytt, samt fjerne moms på reparasjoner og 

utleie av klær, tur- og sportsutstyr, verktøy og elektronikk 

• Gi insentiver til oppstart av reparasjonsverksteder for forbruksvarer og bygge opp en hel 

næring rundt reparasjon av varer 

• Gjøre det billigere å kjøpe brukte varer enn nye ved å fjerne momsen på salg av brukte 

varer 

• Endre norsk lovverk slik at staten selv setter strenge minimumsgrenser for holdbarhet på 

ulike produktgrupper 

• Forby bruk av ikke-fornybare materialer i produkter der det ikke finnes en plan for 

gjenbruk, materialgjenvinning eller forsvarlig lagring der ressursene ikke kan gjenbrukes 

• Ha panteordninger på glass, metall, elektronikk og andre forbruksvarer med stort 

miljømessig fotavtrykk 

• At det skal lages nasjonale regler og krav til klesmarkedet i Norge. Alle internasjonale 

kleskjeder som ønsker å etablere seg i Norge må fylle disse kravene 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter intensjonen i forslaget. 
 
 

 En mer fornybar fremtid - Kampen mot “kjøp og kast” 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 

 
Norge har i dag et enormt forbruk, noe som ikke vil er forenelig i overgangen til et 
mer fornybart samfunn som vi er på vei inn i. Målet må være å ombruke, gjenvinne 
og ta vare på ressursene i alt som produseres i en sirkulærøkonomi. 
Sirkulærøkonomien lar ressursene gå i sirkler, heller enn at de forbrukes. Den 
innebærer også å kontrollere bruken av ikke-fornybare ressurser som mineraler og 
metaller, samtidig som vi klarer å balansere bruken av fornybare ressurser. 

 
Den sirkulære økonomien innebærer at det lønner seg å reparere heller enn å kjøpe 
nytt, at det stilles krav til holdbarhet på det som produseres og at avfallet brukes som 
nye ressurser heller enn å bli sett på som en byrde. På lang sikt vil en sirkulær 
økonomi bidra til at det skapes minimalt med avfall, fordi alle ressursene går i sirkler 
der nye produkter oppstår når gamle blir ødelagt. Derfor er det viktig at det er 
lønnsomt for bedrifter og aktører å produsere produkter som er laget for å være 
sirkulære. 
 
Lindesnes Arbeiderparti vil: 

• Gjøre det billigere å reparere enn å kjøpe nytt, samt fjerne moms på 
reparasjoner og utleie av klær, tur- og sportsutstyr, verktøy og elektronikk 



 

• Gi insentiver til oppstart av reparasjonsverksteder for forbruksvarer og bygge 
opp en hel næring rundt reparasjon av varer 

• Gjøre det billigere å kjøpe brukte varer enn nye ved å fjerne momsen på salg 
av brukte varer 

• Endre norsk lovverk slik at staten selv setter strenge minimumsgrenser for 
holdbarhet på ulike produktgrupper 

• Forby bruk av ikke-fornybare materialer i produkter der det ikke finnes en plan 
for gjenbruk, materialgjenvinning eller forsvarlig lagring der ressursene ikke 
kan gjenbrukes 

• Ha panteordninger på glass, metall, elektronikk og andre forbruksvarer med 
stort miljømessig fotavtrykk 

• At det skal lages nasjonale regler og krav til klesmarkedet i Norge. Alle 
internasjonale kleskjeder som ønsker å etablere seg i Norge må fylle disse 
kravene 

 

Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 70. 
 
 

 En mer fornybar fremtid 

Fra Agder AUF 
 
Norge har i dag et enormt forbruk, noe som ikke vil er forenelig i overgangen til et 
mer fornybart samfunn som vi er på vei inn i. Målet må være å ombruke, gjenvinne 
og ta vare på ressursene i alt som produseres i en sirkulærøkonomi. 
Sirkulærøkonomien lar ressursene gå i sirkler, heller enn at de forbrukes. Den 
innebærer også å kontrollere bruken av ikke-fornybare ressurser som mineraler og 
metaller, samtidig som vi klarer å balansere bruken av fornybare ressurser. 
 
Den sirkulære økonomien innebærer at det lønner seg å reparere heller enn å kjøpe 
nytt, at det stilles krav til holdbarhet på det som produseres og at avfallet brukes som 
nye ressurser heller enn å bli sett på som en byrde. På lang sikt vil en sirkulær 
økonomi bidra til at det skapes minimalt med avfall, fordi alle ressursene går i sirkler 
der nye produkter oppstår når gamle blir ødelagt. Derfor er det viktig at det er 
lønnsomt for bedrifter og aktører å produsere produkter som er laget for å være 
sirkulære. 
 

• Gjøre det billigere å reparere enn å kjøpe nytt, samt fjerne moms på 

reparasjoner og utleie av klær, tur- og sportsutstyr, verktøy og elektronikk 

• Gi insentiver til oppstart av reparasjonsverksteder for forbruksvarer og bygge 

opp en hel næring rundt reparasjon av varer 

• Gjøre det billigere å kjøpe brukte varer enn nye ved å fjerne momsen på salg 

av brukte varer 

• Endre norsk lovverk slik at staten selv setter strenge minimumsgrenser for 

holdbarhet på ulike produktgrupper 

• Forby bruk av ikke-fornybare materialer i produkter der det ikke finnes en plan 

for gjenbruk, materialgjenvinning eller forsvarlig lagring der ressursene ikke 

kan gjenbrukes 

• Ha panteordninger på glass, metall, elektronikk og andre forbruksvarer med 

stort miljømessig fotavtrykk 



 

• At det skal lages nasjonale regler og krav til klesmarkedet i Norge. Alle 

internasjonale kleskjeder som ønsker å etablere seg i Norge må fylle disse 

kravene 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 70. 
 
 

 Fjerne moms på reparasjoner og gjenbruksvarer 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 
Flosta og Strengereid arbeiderlag ber landsmøtet sende regjeringen tydelige signaler om å 
starte arbeidet med å fjerne momsen på reparasjoner av løsøre så fort som mulig.  
 
Begrunnelse 
Flosta og Strengereid Arbeiderlag sendte dette forslaget til behandling på årsmøtet i AP i 
2022 også, men ingenting har skjedd enda. Derfor sender vi dette inn enda en gang nå og 
anmoder om at dette trer i kraft så fort som mulig: 
 
Bruk-og-kast samfunnet er på vei ut. I overgangen til et sirkulært samfunn må staten legge til 
rette for dette. Slik det er i dag så vil det ofte lønne seg å heller kjøpe noe nytt istedenfor å 
reparere, fordi det er 25% i moms å reparere. Det samme er det på gjenbruksvarer. Dette er 
ikke bærekraftig. For å snu bruk-og-kast-trenden så kan det å fjerne moms på reparasjon av 
gjenstander og gjenbruksvarer som for eksempel klær, hvitevarer, sykler osv, være et 
insentiv for at folk heller vil reparere disse eller kjøpe brukt, enn å kjøpe nytt. På denne 
måten vil forhåpentligvis det overforbruket som eksisterer i dag bli mindre.  
 
Sverige innførte halv moms på reparasjoner i 2017. Å fjerne momsen helt ble foreslått i 
Norge i 2018. Organisasjoner og bedrifter som Naturvernforbundet, Framtiden i våre hender, 
Bergans, Fretex, Forbrukerrådet, H&M, Kappahl, Lindex, Miljøagentene og FINN har allerede 
jobbet for dette i en årrekke. Denne gangen ble dette avvist, fordi staten ville da tape omtrent 
500 millioner i året i momsinntekter. Nå er det ny regjering og nye muligheter. For å bevare 
kloden vår til våre barn og barnebarn må vi mennesker sette enda mindre fotavtrykk. 
Gjenbruk og reparasjon er en av flere gode og konkrete måter å gjøre dette på.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 70. 
 

 Statlige midler til Skjærgårdspark  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Staten må bevilge MNOK 100 til kommuner for å ivareta statlig sikrede områder i 
Skjærgårdsparken, som gjengroing, tilrettelegging for å redusere fremmed arter i flora og 
fauna og tilrettelegging til beitedyr. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter intensjonen om å øke midler til skjærgårdspark.. 



 

 Ta strandsonen tilbake  

Fra Lillesand Arbeiderparti 
 
Det bevilges over statsbudsjettet kr. 0.5 milliarder for å kjøpe tilbake attraktive 
fritidseiendommer, som kan åpne for allmenheten i strandsonen. Dvs. at de kjøpes av staten 
til markedspris. Når den er i statens besittelse, må en lage en forvaltningsplan for disse 
eiendommene. Enkelte kan rives, hvis bygningsmasse er til hinder for allmenn ferdsel. Andre 
eiendommer kan overtas/overdras til lag/foreninger som kan forvalte disse. Flere slike 
eiendommer vil antagelig være attraktive for DNT. 
 
Bakgrunn: 
I de seinere år har store områder i strandsonen blitt nedbygd av fritidsbebyggelse. Dette har 
lagt store begrensninger på allmenhetens ferdsel i strandsonen. I noen kommuner opplever 
en at noen av de fineste og mest attraktive badebukter/strender er blitt gjenbygd med 
massive fritidsboliger, som privatiserer mer enn bare område hvor boligen er etablert. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter intensjonen om statlig oppkjøp av eiendom.  
 
 

 Naturen er under press, og vi må gjøre drastiske skritt for å bevare den, og 
reversere den negative utviklingen 

Fra Grimstad Arbeiderparti 
 
Naturen i Norge, og i verden bygges stadig ned, og bebyggelse, infrastruktur og annen 
aktivitet legger stort press på det som er igjen. Vi kan ikke la dette fortsette, og det er 
nødvendig med drastiske tiltak. Agder Arbeiderparti mener derfor det er tvingende nødvendig 
å 
 

- Stanse all etablering av nye hyttefelt i 100-metersbeltet i sone 1 og 2, og begrense 
videre utbygging av hyttefelt ellers, ved å heller fortette, om det skal bygges flere 
hytter. 

- Aktivt planlegge med å utvide eksisterende veier/infrastruktur der dette er, i stedet for 
å bygge nytt i ikke-bebygde områder 

- Utnytte industriområder og hovedveiakser til bygging av vindmøller, der dette er 
lønnsomt, i stedet for å legge dette i uberørt natur 

- Være sterkt restriktiv med /nekte etablering av enhver utbygging av dyrkbar mark som 
ikke allerede er med i allerede godkjente eller planlagte reguleringsplaner. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter intensjonen.  
 
 
 
 
 



 

 Mer målrettet satsing i kampen mot fattigdom 

Fra Arendal Arbeiderparti 
 
A) Arendal Arbeiderparti ber regjeringen sette som mål at trygdenes minsteytelser skal løftes 
til «EUs-fattigdomsgrense» (EU-60). Dette målet må gjenspeiles i regjeringens forslag til 
statsbudsjett for 2025, og innfris i løpet av perioden for det kommende partiprogrammet. 
 
B) Det må det lages en reform på nasjonalt nivå som tilrettelegger arbeidsplasser for de som 
har falt utenfor arbeidslivet og har restarbeidsevne. 
 
C) Arendal kommune må sette av flere midler til å kunne drive en aktiv og mer målrettet 
fattigdomsbekjempelse etter modellen «nye mønster. Det er behov for flere inkluderingstiltak 
– i tillegg til å styrke de eksisterende ordningene som går gjennom NAV. Kommunen må og 
styrke de universelle ordningene slik at de som har spesielle behov skal kunne ha en bedre 
økonomisk forutsigbarhet og kunne delta i fritidsaktiviteter og kulturopplevelser.  
 
D) Vi må og jobbe for at bostøtten treffer bedre og at barnetrygden økes. 
Potten disponible midler som er øremerket inkluderingstiltak må gradvis økes til et nivå som 
treffer bedre og bidrar til å løfte folk ut av fattigdom. Samtidig vi få i stand en mer systematisk 
oppfølging av fattige familier. Vi vil og jobbe for at fylkeskommunen tar en koordinerende 
rolle i forhold til matsentralene slik at mat kommer ut til alle som trenger det. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak. (med unntak av punkt c som er lokalt)  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen. 
 
 

 Mer målrettet satsing i kampen mot fattigdom 

Fra Eydehavn og Saltrød Arbeiderlag 
 
Kommunene må sette av flere midler til å kunne drive en aktiv og mer målrettet 
fattigdomsbekjempelse. Det er behov for flere inkluderingstiltak – i tillegg til å styrke de 
eksisterende ordningene som går gjennom NAV. Kommunen må og styrke de universelle 
ordningene slik at de som har spesielle behov skal kunne ha en bedre økonomisk 
forutsigbarhet og kunne delta i fritidsaktiviteter og kulturopplevelser. Vi må og jobbe for at 
bostøtten treffer bedre og at barnetrygden økes. 
 
Potten disponible midler som er øremerket inkluderingstiltak må gradvis økes til et nivå som 
treffer bedre og bidrar til å løfte folk ut av fattigdom. Samtidig vi få i stand en mer systematisk 
oppfølging av fattige familier. Vi vil og jobbe for at fylkeskommunen tar en koordinerende 
rolle i forhold til matsentralene slik at mat kommer ut til alle som trenger det. 
 
På nasjonalt nivå er tiden kommet for å innføre en fattigdomsreform som vil bidra til at utsatte 
grupper som lavinntektsfamilier, trygdede og minstepensjonister får bedre økonomiske 
rammevilkår. Ytelsene til slike grupper må ha en sosial profil og økes slik at de i sum 
kommer over EUs fattigdomsgrense. 
 
I tillegg må det lages en reform som hever kompetansen og tilrettelegger arbeidsplasser for 
de som har falt utenfor arbeidslivet. 
 
Begrunnelse: 
I Arendal ser vi at forskjellene øker og stadig flere sliter med å få endene til å møtes. Dyrtid 



 

har ført til økt fattigdom, hvor stadig flere er avhengige av både statlige, kommunale og 
private hjelpeordninger. I høst er det blitt svært tydelig at de eksisterende 
hjelpeordningene/stønadene ikke strekker til for mange. Derfor trenger vi en enda mer 
forutsigbar og sosial rettferdig fordeling av godene.  
 
Det er på tide å ta et krafttak for å løfte folk ut av fattigdom, både lokalt og nasjonalt.  Det 
viser seg at velferdstjenestene blir viktigere i krevende tilder. Derfor øker mange kommuner 
nå satsingen i relasjon til dyrtid, men dette skjer kun i liten grad i Arendal. Resultatet er at vi 
får stadig flere fattige samtidig som vi har en stor andel når det gjelder utenforskap og høyt 
nivå på antall uføre. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 77. 
 
 

 Bøtelegging etter inntekt 

Fra Agder AUF 
 
I statsbudsjettet 2024 økte regjeringen bøtene for bilister igjen, og denne økningen rammer 
skjevt. Det rammer mest de som ikke har mye penger å bruke, samtidig som de med mest 
slipper billigere unna. Det eneste som er rettferdig er prikksystemet, ettersom du ikke kan 
kjøpe bort prikker. Det er et reelt problem idag dersom forseelsen ikke kvalifiserer for prikk, 
men kun pengebot. Vi trenger et system for bøtene slik at det gis ut rettferdig, og rammer alle 
som har en lik forseelse av loven tilnærmet likt.  

En problem med dette systemet er de som ikke har oppført inntekt, men heller tjener penger 
på andre måter. Utvalget er nødt til å klare å tette hullet, slik at ingen milliardærer skal kunne 
gå under en lav sats. Finland er en rollemodell for dette opplegget, da de benytter seg av 
dagslønn for å beregne de større bøtene.  

Agder Arbeiderparti vil utrede et botsystem som baserer seg på inntekt fremfor flate satser. 
En forutsetning er at man tetter hullet for nullskatteytere 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen 
Støtter ikke forslaget. Vedtatt 6 mot 3 stemmer 
 
Begrunnelse: Sosial utjevning utføres ikke gjennom bøtesystemet. 
 
 

 Fjern Mva på nødvendig mat  

Fra Kvinesdal Arbeiderparti 
 
Arbeiderpartiet vil fjerne merverdiavgiften på all fersk og ikke bearbeidet mat.  
 
Begrunnelse:  
Dyrtiden vi lever i nå gjør at mange ikke har råd til å spise det de trenger. Prisene har steget 
og det er ting politikere ikke kan endre når det gjelder prisstigningen, men det er også tiltak 



 

de kan sette i verk. Det vi kan gjøre er å fjerne merverdiavgift(mva/moms) på all fersk og ikke 
bearbeidet mat, med krav om at prisen ikke økes. (Maten vi foreslår å fjerne mva på er:  
•      All frukt og grønnsaker  
•      Meieriprodukter 
•      Korn produkter inkludert brød 
•      Alle kjøttprodukter, utenom ultraprosessert kjøtt 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter intensjonen om å vri avgiftssystemet over mot å stimulere til at flere spiser sunn og 
bærekraftig mat.  
  
 

 En mer treffende finansskatt 

Fra Kvinesdal Arbeiderparti 
 
Arbeiderpartiet øker finansskatten fra 22% til 26-28%. Ved uttak av utbytte skal det betales 
finansskatt på beløpet som er tatt ut.  
 
Begrunnelse:  
Det forventes at en vi som sosialdemokrater klarer å levere på sosiale tiltak som gjør 
hverdagen mer forutberegnelighet. Derfor er forslaget om økning av finansskatten et tiltak 
som hadde hjulpet mange folk. Ved å innføre det vil skattenivået til næringslivet være ca likt 
det er i dag, men fordelingen av disse pengene vil være mye mer treffende. 
 
Det er finansskatten som bestemmer hvor mye av rentekostnadene privatpersoner for 
godskrevet på skatten. Ved å øke satsen på finansskatten vil man i realiteten gi 
privatpersoner en betydelig skattelette i disse tidene hvor rentene har gått opp. Dermed vil 
hverdagen til «vanlige folk» bli noe lettere i disse krevende tidene som vi er inne i nå. 
På den måten vil vi omfordele flere milliarder ut til middel inntekts borgere som sliter med å 
dekke lån, strøm og dagligvarer. Hvis de får 4-6% mer tilbake på skatten av rentene de 
betaler så vil det bety mye for dem uten at en det vil medføre en noe vanskeligere økonomi 
for næringslivet.   
 
Hvordan dette vil treffe en familie med 4 000 000 NOK i gjeld: 
Dagens finansskatt på 22% gir skattefradrag på 22% av rentekostnadene: 
4 000 000 kr i gjeld rente på 5,5% = 220 000 kr (22% rentefradrag) = 48 400 kr 
4 000 000 kr i gjeld rente på 5,5% = 220 000 kr (28% rentefradrag) = 61 600 kr 
Differansen er på 13 200 kr eller 1100 kr pr måned.  
  
I tillegg til dette foreslås det en forenkling av utbytte beskatningen. Ved beskatning av utbytte 
bør det betales 28% skatt av beløpet som tas ut, ikke slik det er i dag med en fiktiv faktor på 
1,41.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter intensjonen om omfordeling i skattesystemet.  
 
 



 

 Vri skattesystemet fra skattlegging av inntekt til bolig 

Fra Agder AUF 
 
Målet om at flest skal eie egen bolig har gjort at flere har kunnet dra nytte av prisutviklingen i 
økonomien, og i Norge eier svært mange sin egen bolig. Likevel er utfordringen med et 
skattesystem som subsidierer boligeiere, at systemet gjør det enda vanskeligere for dem 
som står utenfor. Arbeiderpartiet ønsker derfor å øke skattleggingen av eiendom. 
 
Økt beskatning av eiendom må sees i sammenheng med andre skattesatser. Arbeiderpartiet 
mener det er gode argumenter for at eiendom bør utgjøre en mye større andel av de 
samlede skatte- og avgiftsinntektene i Norge. Det bør være mer lønnsomt å arbeide og 
investere i økonomien, og mindre lønnsomt å spekulere i bolig og presse boligprisene opp. 
 
På den måten kan vi skape et skattesystem som gir like muligheter til alle. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At kommunene skal få handlingsrom til å gjøre lokale tilpasninger aveiendomsskatten 

som bunnfradrag, promillesats og andre nødvendige, lokale tilpasninger. 

• At den maksimalt tillatte promillesatsen må tilbakeføres til 9 promille 

• Sette et makstak for rentefradrag på primærbolig 

• Fjerne rentefradraget for sekundærboliger 

• Innføre en boligskatt ved beskatning av leieverdien av egen bolig når eieren benytter 

eiendommen selv 

• Øke ligningsverdien på primærboliger i formueskatten, men samtidig se på om 

bunnfradraget samtidig bør økes. 

• Redusere inntektsskatten i takt med økningen av skatt på eiendom og bolig 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen 
Støtter ikke forslaget. Mot 2 stemmer 
 
Begrunnelse: Et rettferdig skatte og avgiftssystem som gir rettferdig fordeling og grunnlag for 
vekst bør ses i en totalsammenheng. Arbeiderpartiet har hatt stor vekt på at alle som vil skal 
kunne eie sin egen bolig. Enkelte av tiltakene i forslagene kan svekke denne muligheten. 
 
 

 Samkjøre behovsprøvede ytelser 

Fra Grimstad Arbeiderparti 
 
På bakgrunn av den digitale utviklingen som har skjedd de siste årene så er det nå på tide å 
få samkjørt mange flere behovsprøvde ytelser rettet mot de som trenger det mest. 
 
Bakgrunn. 
Velferdsstaten har over årene utviklet mange behovsprøvde ytelser med gode intensjoner for 
å gi dem som trenge det mest nødvendig støtte og hjelp. Noen er universelle andre 
behovsprøvde. 
 
For mange som lever i vedvarende lavinntekt er helt avhengige av disse ytelsene for å dekke 
grunnleggende behov. 



 

 
Men byråkrati, uklart regelverk, betalingstidspunkter, lav forutsigbarhet, vanskelig/stor 
informasjonsmengde med mer gjør det mer og mer krevende for de mest vanskeligstilte å 
orientere seg om hva de har rett på, hvor lenge, hva de må gjøre, eller ikke gjøre.  
 
Et eksempel kan være at hvis de får noe ekstra utbetalt i Arbeidsavklaringspenger så kan det 
bety at husbanken trekker all bostøtte.  
 
I dag kan man si at man må være ressurssterk for å være fattig. Jaget etter å løpe etter 
offentlige ytelser for å livnære seg koster krefter og fokus. 
 
Agder Arbeiderparti ønsker at Regjeringen utreder mulighetene for å bruke digitale verktøy, 
muligens også kunstig intelligens hvis det er fornuftig for å samkjøre bruke av behovsprøvde 
ytelser på tvers av kommune, stat og fylkeskommune.  
 
Det lages en plattform som innbyggerne kan logge inn på for å få oversikt. Det er innforstått 
at man må gjennomgå personvernreglement og andre etiske vurderinger, men målet er at 
det skal gjøre det enklere for innbyggerne å navigere i velferdstatens ulike støtteordninger, 
og samtidig utvikle og forenkle velferdsstatens byråkratiske system til det beste for 
innbyggerne våre  
 
 Formålet er at det skal bli enklere for innbyggere å: 

• Vite hva man har rett/ikke rett på 

• Hvor lenge man har rett på ytelser 

• Komme frem til fastsatt tidspunkt(dato i måneden) for utbetaling 

• Oversikt over plikter denne enkelte har for å få hvilke ytelser 

• Få oversikt over egen økonomiske situasjon og dermed større forståelse over eget 
ansvar for å få til endring. 

 
En annen ønsket konsekvens er at det skal redusere de stressfaktorer som uforutsigbarhet 
medfører for dem som er lavest på Maslows behovspyramide og heller gi økt fokus på å ta 
imot hjelp for å endre sin livssituasjon. 
 
De ytelsene som primært er tenkt i forslaget er disse: 

- Bostøtte 
- Økonomisk sosialhjelp 
- Overgangsstønad 
- Arbeidsavklaringspenger 
- Dagpenger 
- Uføretrygd 
- Kvalifiseringsstønad  
- Grunn og hjelpestønad 
- Andre trygdeytelser 

Listen er ikke utømmelig, men mange av de mest vanskeligstilte mottar gjerne minst 
to eller tre ulike ytelser samtidig med utbetaling på ulike tidspunkter. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programforslag 
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter forslaget.  
 
 



 

 Systematisk oppfølging av uføre personer under 30 år  

Fra Vennesla Arbeiderparti 
 
Uføre personer blir regnet som avklart i NAV systemet og har vanligvis ikke lengre en 
saksbehandler eller videre oppfølging av NAV.  
 
Agder Arbeiderparti vil ha systematisk oppfølging av uføre under 30 år. Dette for å hjelpe 
uføre med restarbeidsevne ut i aktivitet/arbeid.  
 
Bakgrunn:  
I løpet av de siste ti årene har andelen uføre i alderen 18-29 år mer enn doblet seg.  
Mange uføre har en restarbeidsevne. Denne restarbeidsevnen blir gjerne ikke tydelig før en 
uføre foreligger. Det kan være flere grunner til dette. Når stress og bekymring knyttet til 
økonomisk utrygghet er avklart og økonomien blir forutsigbar for innbyggeren, så kan 
personen få ro og overskudd til å få mer stabilitet i livet sitt. Dette kan igjen føre til bedring av 
helse og/eller fungering.  
 
Dersom den uføre selv ønsker videre oppfølging for å komme ut i arbeid helt eller gradert så 
kan vedkommende ta kontakt med NAV og vil få hjelp til dette. Men flere vegrer seg for dette 
da de blir usikre på hva det vil føre til av konsekvenser for deres økonomiske situasjon, om 
det viser seg at det ikke går å jobbe. Alle uføre trenger å trygges med tanke på dette.  
 
Vi vet idag mye om ringvirkningene ved det å bidra i samfunnet gjennom arbeid og oppleve 
sosial tilhørighet. Det er viktig for helsen vår psykisk, fysisk og sosialt. (Det som er blir 
ødelagt av vonde og vanskelige relasjoner må fikses gjennom gode trygge relasjoner).  
Uføre under 30 år har gjerne lite erfaring med mestring. Kanskje også liten tidligere 
tilknytning til arbeidslivet. Det kan være vanskelig å se for seg hva det vil innebære å være i 
ulike type jobber. Når en er utrygg som følge av manglende mestring i livet kan det være 
vanskelig å tørre å prøve nye ting.  
 
I fremtiden trenger vi flere hender (og hoder) i arbeidslivet. Vi har behov for at andelen av 
oss som er i utenforskap skal innfor.  
 
Vi mener det er behov for systematisk oppfølging av alle uføre under 30. For på denne 
måten hjelpe flere av disse til å nyttegjøre seg av sin restarbeidsevne. Vi tror vi går glipp av 
mye verdiskapning ved å overlate denne gruppen til seg selv. 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak. 
Oversendes redaksjonskomiteen.  
Støtter intensjonen.  
 
 

 Havneutvikling 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 
 
Moderne og fremtidsretta havner er nøkkelinfrastruktur for å sikre det grønne skiftet. Det vil 
også være et viktig sikkerhetsaspekt ved å ha gode havner tett knyttet til eksisterende 
infrastruktur.  
 



 

Det er viktig at det holdes trykk på arbeidet med å lage grønne havner, som styrker 
tilgjengeligheten på grønne drivstoff når bruken endres, enten det være seg hydrogen, 
ammoniakk, elektrisitet eller andre alternative drivstoffkilder.  
 
Derfor vil Agder Arbeiderparti at virkemidlene til havneutvikling, både når det gjelder 
planlegging og utvikling styrkes. Agder Arbeiderparti ønsker at staten skal ta en mer aktiv 
rolle når det gjelder havneutvikling av regionalt viktige havner.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter intensjonen.  
 
 

 Statlig styring av transport på jernbanene:  

Fra Kvinesdal Arbeiderparti 
 
Det offentlige skal ha overordnet ansvar for person- og godstransport på norske jernbaner.  
 
Begrunnelse:  
I mange år var det NSB som styrte jernbanetransporten i Norge. Solberg regjeringen åpnet 
opp for private aktører å overta persontransporten på flere av jernbanestrekningene. 
Sørlandsbanen er et godt eksempel på at denne politikken ikke har fungert. Tilbudet til de 
reisende er i dag mye dårligere etter privatiseringen.  Kvinesdal Arbeiderparti mener at det er 
avgjørende at staten overtar styringen for å oppfylle våre klimamål og forventingene til de 
reisende.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Støtter intensjonen. Oversendes redaksjonskomiteen. 
 
 

 Fjern karakter i sidemål 

Fra Agder AUF 
 
I dag har norskfaget tre karakterer på vitnemålet. Det er en hovedmål, en sidemål og en 
muntlig norsk karakter. Sidemålsopplæringen ble innført i 1907, med det formål at alle 
skolelever skulle ha et solid grunnlag i begge målformene. Elever har opplæring i hovedmål 
helt fra de begynner på skolen, mens de ikke begynner med sidemål før ungdomskolen.  
 
En utvikling som skjer i Norge i dag, er at barn og unge leser og skriver dårligere en før. 
Mangelen på motivasjon i norskfaget er en av grunnene til dette. Mange elever føler at det er 
bortkastet og unødvendig å lære seg mer enn en målform. Dette fører til at mange mister 
motivasjonen til hele faget. Det er svært bekymrende at en av fem går ut av grunnskolen 
uten å kunne lese og skrive skikkelig. Det å ha en god leseforståelse er eksepsjonelt viktig 
for utdanning og videre utvikling. Det er svært få jobber som krever en spesiell målform, noe 
som resulterer i at mange aldri får bruk for sidemål etter videregående skole. Det at vi bruker 
så store ressurser på å lære elever opp i noe som de ikke trenger videre i livet er ikke en bra 
prioritering. Det å fjerne karakter i sidemål vil være med på å minske stresset og presset i 



 

skolen. Det vil også samtidig gi elever muligheten til å bli bedre i hovedmål, da de kun har en 
målform å fokusere på. 
 
Agder Arbeiderparti vil fjerne karakter i sidemål 
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter intensjonen om én karakter i skriftlig norsk.  
 
 

 Friluftsliv på videregående skole 

Fra Agder AUF 
 
I norsk skole har vi friluftsliv som valgfag på ungdomskolen og på videregående har faget 
friluftsliv som programfag på skolen. Dette er et veldig godt tilbud, men det er at fag som 
krever mye utstyr og utstyr som er veldig dyrt. 
 
Faget krever alt fra god tursekk til fjellski. Dette er utstyr som kan bli over 20.000 kr om man 
ikke har noe utstyr fra før av. Da blir det ikke et tilbud som alle kan benytte seg av. Det 
skaper forskjeller på skolen. Det er ofte elever som trenger et lite avbrekk fra hverdagen som 
trenger tilbudet, men dette er ikke mulig om man er nødt til å ha utstyr til mange tusen. Da 
er det kun de som har aller mest som får bli med. En vanlig elev som går studiespesialisering 
får 1196 kr og en elev i vg2 som velger toppidrett med studiespesialisering får du 3625 kr. 
Dersom du velger friluftsliv som er et av fagene på skolen som krever mest utstyr får du 
samme stipend som studie, og må betale rundt 19.000 kr fra egen lomme. 
 
Det er heller ikke bærekraftig og økonomisk at hvert årskull må kjøpe nytt utstyr. Derfor vil 
det lønne seg at skoler eier utstyr og kan låne ut til elever når de skal på tur med friluftliv, 
slik at alle får mulighet til å delta. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• At skoler skal eie utstyr nok til de elevene som velger friluftsliv. 

• Øke stipendet til friluftsliv-elever med som har studiespesialisering. 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Sendes redaksjonskomiteen, og fylkestingsgruppa for behandling lokalt.  
Støtter intensjonen. 
 
 

 Politisk og idrettsrelatert fravær må være gyldig 

Fra Agder AUF 
 
Regjeringa skal fjerne Høyres urettferdige fraværsgrense, og det er bra! Men i prosessen så 
foreslår udir å samle alt fravær, ugylig og gyldig under en felles post. Det vil si at fravær som 
skulle sidestilles med politisk engasjement og treningsleirer. Dette er urettferdig fordi det 
straffer elever som vil delta i demokratiet og er engasjerte, og vil og gjøre det tilnærmet 



 

umulig å drive skolevalgkamp slik som vi kjenner det. Samtidig vil helge skoleringer for de 
med reisevei totalt utgå, så vi vil få et distrikt skille, men også et sentralt østland skille. 
 
Alle er enige om at skulk er skulk, men politisk fravær eller idrettsrelatert fravær er ikke det 
samme som skulk. Å generalisere dette blir derfor feil. Det gjør det vanskelig for elever som 
er engasjerte i idrettslag og politiske lag og yte i det de er engasjert i. I mange tilfeller så 
skjer mye av den beste læringen utenfor skolen, og ved å fjerne politisk og idrettsfravær så 
ødelegger man for masse nyttig læring til framtidige idrettsstjerner og politikere. 
 
Agder Arbeiderparti mener: 

• At politisk, kulturmessig, religiøs og idrettslig fravær ikke skal regnes som 

udokumentert fravær. 

• At politisk, kulturmessig, religiøs, idrettslig fravær ikke medregnes som fravær. 

  
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak 
Sendes redaksjonskomiteen. 
Støtter forslaget.  
 
 

 Politisk og idrettsrelatert fravær må være gyldig 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Regjeringa skal fjerne Høyres urettferdige fraværsgrense, og det er bra! Men i prosessen så 
foreslår Udir å samle alt fravær, ugyldig og gyldig under en felles post. Det vil si at fravær 
som skulle sidestilles med politisk engasjement og treningsleirer. Dette er urettferdig fordi det 
straffer elever som vil delta i demokratiet og er engasjerte, og vil og gjøre det tilnærmet 
umulig å drive skolevalgkamp slik som vi kjenner det. Samtidig vil helge skoleringer for de 
med reisevei totalt utgå, så vi vil få et distrikt skille, men også et sentralt østlandsskille. 
Alle er enige om at skulk er skulk, men politisk fravær eller idrettsrelatert fravær er ikke det 
samme som skulk. Å generalisere dette blir derfor feil. Det gjør det vanskelig for elever som 
er engasjerte i idrettslag og politiske lag og yte i det de er engasjert i. I mange tilfeller så 
skjer mye av den beste læringen utenfor skolen, og ved å fjerne politisk og idrettsfravær så 
ødelegger man for masse nyttig læring til framtidige idrettsstjerner og politikere. 
 
Kristiansand Arbeiderparti mener at: 

• politisk, kulturmessig, religiøst og idrettslig fravær ikke skal regnes som udokumentert 

fravær 

• politisk, kulturmessig, religiøst, idrettslig fravær ikke medregnes som fravær 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 89 
 
 
 
 
 
 
 



 

 Lik rett til Høyere utdanning 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 

 
Arbeiderpartiet mener det er et grunnleggende prinsipp om at alle skal ha like muligheter til 
å ta høyere utdanning. Vi mener studenters mulighet til å ta utdanning ikke skal begrenses 
av dårlig økonomi. Vårt mål er å sikre at alle studenter, uavhengig av livssituasjon og 
bakgrunn, har rettferdig og lik tilgang til høyere utdanning. 

 
Over tid har studiestøtten og studenters økonomi blitt svekket. Dette blir tydelig når mann 
sammenligner studiestøtten mot utviklingen av grunnbeløpet i folketrygden, også kalt G. For 
studieåret 2022/2023 fikk studenter 1,16 G, mens mann i 2002/2003 fikk utbetalt 1,48 G. 
 
Denne utviklingen hvor studiestøtten har svekket seg over tid fører til et samfunn med større 
forskjeller, og hvor dine foreldres økonomiske situasjon får mer å si. Vi vet at 
utdanningsnivået til foreldrene har en stor betydning for hvor mye utdanning man får. Dette 
fører til at økonomi og makt går i arv. 
 
Regjeringen har i sine statsbudsjett sammen SV levert historiske økninger av stipendet til 
studenter. Dette er bra og gjør at mann for første gang på veldig lenge gjør det mulig å 
komme nært målet om et stipend på 1,5G. Det er avgjørende for å sikre lik rett til utdanning, 
og en binding til G hindrer at studentøkonomien faller bak over tid. 
 
Agder Arbeiderpartiet vil: 

• Knytte størrelsen på stipendet til grunnbeløpet i folketrygden 

• Gradvis øke stipendet til 1,5 G med ambisjon om 2 G 
 

Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter forslaget.  
 
 

 Lik rett til Høyere utdanning 

Fra Agder AUF 
 
Arbeiderpartiet mener det er et grunnleggende prinsipp om at alle skal ha like muligheter til å 
ta høyere utdanning. Vi mener studenters mulighet til å ta utdanning ikke skal begrenses av 
dårlig økonomi. Vårt mål er å sikre at alle studenter, uavhengig av livssituasjon og bakgrunn, 
har rettferdig og lik tilgang til høyere utdanning. 
 
Over tid har studiestøtten og studenters økonomi blitt svekket.Dette blir tydelig når mann 
sammenligner studiestøtten mot utviklingen av grunnbeløpet i folketrygden, også kalt G. For 
studieåret 2022/2023 fikk studenter 1,16 G, mens mann i 2002/2003 fikk utbetalt 1,48 G. 
Denne utviklingen hvor studiestøtten har svekket seg over tid fører til et samfunn med større 
forskjeller, og hvor dine foreldres økonomiske situasjon får mer å si. Vi vet at 
utdanningsnivået til foreldrene har en stor betydning for hvor mye utdanning man får. Dette 
fører til at økonomi og makt går i arv. 
 
Regjeringen har i sine statsbudsjett sammen SV levert historiske økninger av stipendet til 
studenter. Dette er bra og gjør at mann for første gang på veldig lenge gjør det mulig å 
komme nært målet om et stipend på 1,5G. Det er avgjørende for å sikre lik rett til utdanning, 
og en binding til G hindrer at studentøkonomien faller bak over tid. 



 

Agder Arbeiderparti vil: 

• Knytte størrelsen på stipendet til grunnbeløpet i folketrygden 

• Gradvis øke stipendet til 1,5 G med ambisjon om 2 G 

 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 91 
 
 

 Lik rett til høyere utdanning 

Fra Kristiansand Arbeiderparti  
 
Arbeiderpartiet mener det er et grunnleggende prinsipp om at alle skal ha like muligheter til å 
ta høyere utdanning. Vi mener studenters mulighet til å ta utdanning ikke skal begrenses av 
dårlig økonomi. Vårt mål er å sikre at alle studenter, uavhengig av livssituasjon og bakgrunn, 
har rettferdig og lik tilgang til høyere utdanning. 
 
Over tid har studiestøtten og studenters økonomi blitt svekket. Dette blir tydelig når man 
sammenligner studiestøtten mot utviklingen av grunnbeløpet i folketrygden, også kalt G. For 
studieåret 2022/2023 fikk studenter 1,16 G, mens mann i 2002/2003 fikk utbetalt 1,48 G. 
Denne utviklingen hvor studiestøtten har svekket seg over tid fører til et samfunn med større 
forskjeller, og hvor dine foreldres økonomiske situasjon får mer å si. Vi vet at 
utdanningsnivået til foreldrene har en stor betydning for hvor mye utdanning man får. Dette 
fører til at økonomi og makt går i arv. 
 
Regjeringen har i sine statsbudsjett sammen SV levert historiske økninger av stipendet til 
studenter. Dette er bra og gjør at mann for første gang på veldig lenge gjør det mulig å 
komme nært målet om et stipend på 1,5G. Det er avgjørende for å sikre lik rett til utdanning, 
og en binding til G hindrer at studentøkonomien faller bak over tid. 
 
Agder Arbeiderparti vil: 

• Knytte størrelsen på stipendet til grunnbeløpet i folketrygden 

• Gradvis øke stipendet til 1,5 G, med ambisjon om 2 G 

 

Fylkesstyrets innstilling 
Se innstilling i forslag 91 
 

 

 Sikre alle en god psykisk helse  

Fra Agder AUF 
 
Den negative økningen i antallet mennesker som sliter med psykiske utfordringer, møtes ikke 
med en tilsvarende økning i tilbud om oppfølging og behandling. Alle mennesker har rett til 
en god psykisk helse, og det er et samfunnsproblem at de som sliter psykisk ikke får den 
hjelpen de trenger, når de trenger den. 
 
I dag spiller de sosioøkonomiske faktorene inn på hvilke tilbud og behandling man får. For 
Arbeiderpartiet skal alle, uavhengig av bosted, økonomiske forutsetninger og andre 



 

sosiologiske og sosioøkonomiske faktorer, få den samme gode utredningen, bli møtt med 
like kompetente ansatte, få muligheten til å påvirke sin egen behandling, få like nødvendig 
behandling og få tilpassa ettervernstiltak. 
 
Skolehelsetjenesten er et av de viktigste lavterskeltilbudene vi har, både for å gi ungdom 
noen å snakke med hvis de har det vanskelig, men også ved å forebygge psykiske og 
fysiske vansker. I dag står skolehelsetjenesten ovenfor en del utfordringer. Døren til 
helsesykepleier er alt for ofte er stengt og tilbudet er veldig varierende fra skole til skole. 
Derfor ønsker Arbeiderpartiet å innføre en helsesykepleiernorm i tråd med Helsedirektoratets 
anbefalinger, samtidig som dette følges opp med statlige øremerkede midler. Vi vil senke 
terskelen for å besøke skolehelsetjenesten. Derfor ønsker AUF å innføre obligatoriske timer 
hos helsesykepleier hvert skoleår. 
 
Studenters psykiske helse blir gjennomgående nedprioritert. I følge FHI har mer enn 
én av fire studenter alvorlige psykiske plager. Samme undersøkelse viser også at 
én av fem studenter har tenkt på å ta sitt eget liv. Det er vi nødt til å gjøre noe med. 
Vi må bli bedre på forebyggelse av psykiske plager, og tilby bedre helsehjelp hvis 
plagene er oppstått. 
 

Agder Arbeiderparti vil: 

• Fullfinansiere helsesykepleierordningen slik at helsesykepleier er tilgjengelig på 
skolene hver dag 

• Sikre at midler til forebyggende tiltak og til etablering av behandlingstilbud må 
fordeles over hele landet slik at det psykiske helsetilbudet er likt 

• Styrke frivillige organisasjoner som jobber med psykisk helse, som for eksempel 

• Rådgivning om spiseforstyrrelser (ROS) 

• At helsesykepleier kan henvise direkte til psykolog 

• Bevilge mer penger til de kommunale helsestasjonene og innføre et minimumskrav 
for åpningstider. 

• Flytte ansvaret for skolehelsetjenesten og helsestasjon for ungdom fra kommunene 
tilfylkeskommunene 

• Øke informasjonsflyten om psykologtilbud, innleggelser og rettigheter på 
grunnskolenog videregående skole 

• Innføre flere prøveprosjekt med helsestasjon for gutter 

• Forske mer på gutters psykiske helse og forebygging av selvmord 

• Medikamentbruken til distriktspsykiatriske sentre (DPS) skal kartlegges fortløpendeog 
registreres regelmessig med mål om å redusere forskrivning av medisiner 

• Se på de økonomiske mulighetene studenter med kronisk og langvarige 
sykdommerhar, og hvordan dette påvirker helse, kosthold og studiehverdagen. 

• Satse ytterligere på forebyggende tiltak for studenters psykiske helse, blant annet 
arbeid mot ensomhet. 

• Bevilge mer støtte til Studentskipnadenes helsetilbud. 

• Styrke kompetansen om psykisk helse på utdanningsinstitusjonene. 

• At alle studenter får tilbud om en sunn gratis frokost på studiestedet. 

• Gi alle asylsøkere rett på psykisk helsehjelp i spesialisthelsetjenesten uavhengig av 
hvilken fase de er i, noe som også må gjelde ureturnerbare asylsøkere som har fått 
avslag på opphold 

 

 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Oversendes redaksjonskomiteen  
Støtter intensjonen, men ikke alle enkelttiltak.  
 



 

 Sikre alle en god psykisk helse 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 

 
Den negative økningen i antallet mennesker som sliter med psykiske utfordringer, møtes 
ikke med en tilsvarende økning i tilbud om oppfølging og behandling. Alle mennesker har rett 
til en god psykisk helse, og det er et samfunnsproblem at de som sliter psykisk ikke får den 
hjelpen de trenger, når de trenger den. 

 
I dag spiller de sosioøkonomiske faktorene inn på hvilke tilbud og behandling man får. For 
Arbeiderpartiet skal alle, uavhengig av bosted, økonomiske forutsetninger og andre 
sosiologiske og sosioøkonomiske faktorer, få den samme gode utredningen, bli møtt med 
like kompetente ansatte, få muligheten til å påvirke sin egen behandling, få like nødvendig 
behandling og få tilpassa ettervernstiltak. 

 
Skolehelsetjenesten er et av de viktigste lavterskeltilbudene vi har, både for å gi ungdom 
noen å snakke med hvis de har det vanskelig, men også ved å forebygge psykiske og 
fysiske vansker. I dag står skolehelsetjenesten ovenfor en del utfordringer. Døren til 
helsesykepleier er alt for ofte er stengt og tilbudet er veldig varierende fra skole til skole. 
Derfor ønsker Arbeiderpartiet å innføre en helsesykepleiernorm i tråd med 
Helsedirektoratets anbefalinger, samtidig som dette følges opp med statlige øremerkede 
midler. Vi vil senke terskelen for å besøke skolehelsetjenesten. Derfor ønsker AUF å innføre 
obligatoriske timer hos helsesykepleier hvert skoleår. 

 
Studenters psykiske helse blir gjennomgående nedprioritert. I følge FHI har mer enn 
én av fire studenter alvorlige psykiske plager. Samme undersøkelse viser også at 
én av fem studenter har tenkt på å ta sitt eget liv. Det er vi nødt til å gjøre noe med. 
Vi må bli bedre på forebyggelse av psykiske plager, og tilby bedre helsehjelp hvis 
plagene er oppstått. 
 
Lindesnes Arbeiderpartiet vil: 

• Fullfinansiere helsesykepleierordningen slik at helsesykepleier er tilgjengelig på 
skolene hver dag 

• Sikre at midler til forebyggende tiltak og til etablering av behandlingstilbud må 
fordeles over hele landet slik at det psykiske helsetilbudet er likt 

• Styrke frivillige organisasjoner som jobber med psykisk helse, som for eksempel 

• Rådgivning om spiseforstyrrelser (ROS) 

• At helsesykepleier kan henvise direkte til psykolog 

• Bevilge mer penger til de kommunale helsestasjonene og innføre et minimumskrav 
for åpningstider. 

• Flytte ansvaret for skolehelsetjenesten og helsestasjon for ungdom fra kommunene 
til fylkeskommunene 

• Øke informasjonsflyten om psykologtilbud, innleggelser og rettigheter på grunnskolen 
og videregående skole 

• Innføre flere prøveprosjekt med helsestasjon for gutter 

• Forske mer på gutters psykiske helse og forebygging av selvmord 

• Medikamentbruken til distriktspsykiatriske sentre (DPS) skal kartlegges fortløpende 
og registreres regelmessig med mål om å redusere forskrivning av medisiner 

• Se på de økonomiske mulighetene studenter med kronisk og langvarige sykdommer 
har, og hvordan dette påvirker helse, kosthold og studiehverdagen. 

• Satse ytterligere på forebyggende tiltak for studenters psykiske helse, blant annet 
arbeid mot ensomhet. 

• Bevilge mer støtte til Studentskipnadenes helsetilbud. 



 

• Styrke kompetansen om psykisk helse på utdanningsinstitusjonene. 

• At alle studenter får tilbud om en sunn gratis frokost på studiestedet. 

• Gi alle asylsøkere rett på psykisk helsehjelp i spesialisthelsetjenesten uavhengig av 
hvilken fase de er i, noe som også må gjelde ureturnerbare asylsøkere som har fått 
avslag på opphold 

 

Fylkesstyrets innstilling 
Programsak  
Se innstilling i forslag 94 
 
 

 Rekefiskeflåten 

Fra Lindesnes Arbeiderparti 
 
Rekefiskeflåten er en viktig bidragsyter til arbeidsplasser langs kysten, spesielt for 
verdikjeden knyttet til salg av sjømat. Det er heller ikke tilgjengelig teknologi tilgjengelig, slik 
at de kan gjøre tiltak med tanke på grønt drivstoff. Det er derfor viktig at vi gjør tiltak rettet 
mot dette, slik at vi kan siker et fortsatt rekefiske i Sør-Norge.  
 
Agder Arbeiderparti vil derfor at staten skal sikre at så lenge det ikke er tilfredsstillende 
teknologiske løsninger må staten sikre en videre CO2 kompensasjon, slik det gjøres i dag.  
 
Rekefisket er også en marginalnæring. Dagens kompensasjonsordning, med etterbetaling 
året etterpå, og knyttet opp mot fangst, må endres til å bli en fortløpende 
kompensasjonsordning knyttet til reelt forbruk.  
 
 
Fylkesstyrets innstilling 
Programsak.  
Oversendes redaksjonskomiteen. 
Støtter intensjonen.  
 

 

 
 

  



 

 

Se orientering om behandling av innspill og innkomne forslag til programmet i innledningen til 

sak 7. 

Redaksjonskomiteen for innspill til partiprogrammet legger frem forslag til prioriterte saker for 

Agder Arbeiderparti i forkant av årsmøtet.  

 



 

 
Innstilling fra fylkesstyret: 
 
Forslag: 
Fylkesstyret utvides fra 9 til 11 medlemmer. Det velges ikke vararepresentanter. 
 
Som følge av dette endres §3.2. i fylkespartiets vedtekter slik: 
 
§ 3.2. Fylkesstyret består av 9 11 årsmøtevalgte medlemmer og 2 fast møtende 
varamedlemmer. Blant medlemmene velges leder, nestleder, medlemsansvarlig og leder av 
kvinnenettverket i fylket. En representant fra AUF i Agder tiltrer fylkesstyret med fulle 
rettigheter.  
 
Begrunnelse: 
Dagens ordning med 9 medlemmer og to fast møtende vararepresentanter har fungert, men 
det blir et kunstig skille når vararepresentantene innkalles som ordinære medlemmer og 
deltar på alt fylkesstyret deltar på, og eneste forskjellen er at de ikke har stemmerett når 
styret er fulltallig. Ved å velge disse også som fullverdige styremedlemmer, så får alle de 
valgte samme rettigheter og fylkesstyret får en større bredde uten at det totale antallet økes. 
 
De gjeldende vedtektene finner du her: https://agder.arbeiderpartiet.no/om/vedtekter/ 

 

https://agder.arbeiderpartiet.no/om/vedtekter/


 

 
I handlingsplanen peker vi på hva Agder Arbeiderparti må prioritere å bruke tid og ressurser 
på i den kommende perioden. Fylkesstyret må deretter utarbeide de konkrete tiltakene og 
planene for dette arbeidet, herunder også for oppfølging underveis i styret av de tiltakene 
som velges. 
 

1. Fungerende kommuneparti 
Kommunepartiene er kjernen i partiets virksomhet. Det er her medlemmene har mulighet for 
å påvirke partiets arbeid og politikk, og det her vi som parti i hovedsak skal gi tilbud til 
medlemmene.  
 
At kommunepartiene har planer for arbeidet, tilbud om politiske diskusjoner og skolering 
tilpasset ulike medlemsgrupper og en god kommunikasjons med disse, er avgjørende for å 
være relevante og interessante for politisk interesserte mennesker.  
 
Arbeiderpartiet har satt fokus på dette frem mot landsmøtet i 2025, og fylkesstyret skal aktivt 
bidra til at fylkespartiet og kommunepartiene bidrar til dette arbeidet. Generelt må 
fylkespartiet ha et våkent blikk for hvordan kommunepartiene driver, og diskutere hvordan 
fylkespartiet kan hjelpe kommuneparti som sliter. 
 
Fylkespartiet må i tillegg diskutere hvordan vi kan bidra til å gi tilbud til medlemmer på tvers 
av kommunegrensene, f.eks ved digitale foredrag, omreisende pub-og-politikk mv. 
 

2. Rekruttering 
En kritisk innsatsfaktor for aktiviteten i kommunepartiene er medlemmene. Men vice versa er  
aktivitet tilpasset medlemmenes interesse en kritisk innsatsfaktor for å beholde og rekruttere 
medlemmer.  
 
Rekruttering av nye medlemmer henger med andre ord nøye sammen med å ha et 
fungerende kommuneparti. Det er enklere å rekruttere et medlem hvis du samtidig kan 
fortelle om hva det nye medlemmet kan delta på, og at det nye medlemmet opplever det 
interessant og hyggelig å delta. 
 
Vi har ikke tradisjon for planmessig rekrutteringsarbeid i Agder, og de fleste nye 
medlemmene vi får melder seg inn på eget initiativ. Det må derfor i samarbeid med 
kommunepartiene lages en plan for rekruttering, som også henger sammen med punkt 1 i 
denne handlingsplanen.  
 

3. Skolering av tillitsvalgte 
Det er mange funksjoner som skal fylles og oppgaver som skal gjøres i partiet. Til det trenger 
vi tillitsvalgte som er godt forberedt for oppgavene. I Agder Arbeiderparti har vi de siste årene 
hatt et godt tilbud til medlemmer og tillitsvalgte (Partiskolen, regional lederskolering, Digitale 
temamøter) og disse må videreføres i perioden. 
 
Men det må være et balansert tilbud mellom grunnskolering for de som enda ikke har verv, 
men som ønsker dette, og de som har erfaring og ønsker å satse videre. Det må også være 
en balanse mellom fysiske samlinger og bruk av digitale hjelpemidler.  
 
I perioden må det i samarbeid med kommunepartiene kartlegges hvilket behov det er for 
ytterligere skolering, hvilke tilbud kommunepartiene kan gjennomføre selv og hvilket behov 
det er opp mot kommune- og fylkestingsvalget.  
 



 

4. Fagligpolitisk samarbeid 
Det fagligpolitiske samarbeidet mellom LO og Arbeiderpartiet har en lang historie og har vært 
viktig for at vi har det samfunnet vi har i Norge i dag. Men det er ikke bare et viktig bidrag i 
historisk perspektiv. Det er like viktig med et fortsatt sterkt fagligpolitisk samarbeid for at 
samfunnsutviklingen fortsetter i riktig retning. Det er krefter som arbeider for det motsatte. På 
samme måte som at vi ønsker faglige tillitsvalgte velkommen i partiet, er det viktig at 
engasjerte partimedlemmer også engasjerer seg i fagbevegelsen og påtar seg tillitsverv. Det 
bidrar til god forståelse for hverandres posisjon, mål og argumenter. 
 
De siste årene har partiene til venstre for oss arbeidet målrettet for å innta ledende 
posisjoner i fagbevegelsen. Det er bra med et mangfold blant de tillitsvalgte i fagbevegelsen. 
Men for at dette mangfoldet skal ha en balanse må vi engasjere oss sterkere.  
 
Fylkesstyret må legge en plan for hvordan vi skal motivere flere partimedlemmer til å påta 
seg tillitsverv på ulike nivå i fagbevegelsen. 
 

5. Intern kommunikasjon 
God kommunikasjon i alle ledd i organisasjonen er en forutsetning for en god partikultur og 
for at vi når ut med budskapet eksternt. Partiet nasjonalt har utarbeidet et sett med prinsipper 
for internkommunikasjon i Arbeiderpartiet, og disse må gjøres kjent og tas i bruk i alle ledd i 
Agder.  
 
Vi har tatt digitale møtearenaer i stadig større bruk. Men det er viktig at vi har et bevisst 
forhold til hvordan vi benytter oss at denne muligheten, og fylkesstyret må utarbeide 
prinsipper for hvordan vi balanserer denne bruken. 
 
Vi har stadig en jobb å gjøre med å ta i bruk de stadig flere digitale hjelpemidlene vi 
disponerer. Prosjekt for å øke bruken av MittArbeiderparti og digitale verktøy for arkivering i 
kommunepartiene som ble gjennomført i 2021 må følges opp.  
 

6. Posisjonering av Agder og Agder Arbeiderparti 
Etter stiftelsesmøtet i 2018 la fylkesstyret en plan for markeringer av viktige saker for Agder 
og å posisjonere Agder Arbeiderparti i partiet nasjonalt. Dette er et langsiktig arbeid som 
krever oppfølging, evaluering og eventuelt justering.  
 
Strategien og sakene som er prioritert må gjennomgås av nytt fylkesstyre og eventuelt 
justeres. 
 

7. Stortingsvalget 
Alt vi gjør i de øvrige punktene i handlingsplanen påvirker vår evne til å gjøre et godt valg i 
2025. Arbeidet med å overbevise velgerne om å stemme på oss har allerede startet, og vi 
må ha blikket på valget i alt arbeid vi gjør. 
 

 



 

 
Fylkesstyret vedtok et foreløpig budsjett i november 2023 og dette ble lagt fram for 
representantskapet til orientering. Nå legger fylkesstyret fram forslag til endelig budsjett med 
noen få mindre justeringer. 
 
Det anslås en inntekt på 2.189.000 i 2024. Da har vi lagt til grunn redusert stats- og 
fylkesstøtte, samt realistiske anslag på øvrige inntekter. 
 
På utgiftssiden legges det opp til noe lavere kostnader totalt sett, men dagens driftsnivå 
videreføres. Når det gjelder aktivitetsavhengige kostnader, så vil de også være på et høyt 
nivå, men noe lavere enn i et valgår. Det satses likevel betydelig på skolering, 
møtevirksomhet og utadrettede aktiviteter. Det skal ikke stå på økonomien for å nå 
aktivitetsmålene i handlingsplanen. 
 
Det foreslås å øke bevilgningen til AUF med 10.000 til 120.000 sammenlignet med 2022. 
Dette er en reduksjon fra 150.000 i 2023, men dette inkluderte støtte til valgkampen.  
 
Det foreslås å videreføre avsetningen til kvinnenettverket, ordførerforum og internasjonalt 
utvalg slik at det legges til rette for økt aktivitet her. Det foreslås også å doble avsetningen til 
aktivitetskontoen fra 25.000 til 50.000. Formålet med denne utvides slik at kommunepartiene 
kan søke støtte fra denne til ulike formål. Fylkesstyret vil utarbeide nye retningslinjer for 
bruken av denne. 
 
Med dette budsjettforslaget legges det opp til et overskudd på i underkant av 300.000. Det er 
viktig med tanke på å ha noe ekstra til valgåret 2025. 
 

 Regnskap Budsjett 

Inntekter 2023 2024 

3220 - Partiskatt -85 432 -110 000 

3233 - Bevilgninger /tilskudd -170 000  
3234 - Medlemskontingent -171 404 -180 000 

3410 - Statsstøtte drift -880 367 -822 000 

3420 - Fylkesstøtte -764 792 -707 000 

3900 - Annen inntekter   

3950 - Refusjoner -222 105 -120 000 

3980 - Refusjoner, årsmøte  -250 000 

Sum inntekter -2 294 099 -2 189 000 

   

Kostnader   

Lønns- og personalkostnader 172 251 101 000 

Leie og kontorhold 351 621 375 000 

Kontordrift/administrasjon 214 643 231 000 

Reisekostnader 156 472 110 000 

Bevilgning AUF 150 000 120 000 

Valgkamp 856 570 0 

Møter, kurs og annen aktivitet 415 307 1 055 000 

Sum kostnader 2 316 864 1 992 000 

   

Driftsresultat 22 765 -197 000 

   



 

Finans     

8040 - Renteinntekt -94 333 -100 000 

8079 - Annen finansinntekt -4 000  
Sum finans- renteinntekter -98 333 -100 000 

   

Driftsresultat (over-/underskudd) -75 568 -297 000 

 
Detaljert budsjett ligger som vedlegg bakerst i sakspapirene. 
 

 
Valgkomiteens innstilling:  
 
 

Leder Abel Cecilie Knibe Kroglund Lillesand Gjenvalg 

Nestleder Even Tronstad Sagebakken Lindesnes Gjenvalg 

Medlemsansvarlig Vanja Grut Arendal Gjenvalg (Ny funksjon) 

Leder Kvinnenettverket Grethe Strand Vennesla Var 1.vara (Ny funksjon) 

Styremedlem Kenneth Mørk Kristiansand Gjenvalg 

Styremedlem Ahmed Lindov Kvinesdal Gjenvalg 

Styremedlem Robert C. Nordli Arendal Ny 

Styremedlem Mona Día Kristiansand Gjenvalg 

Styremedlem Marit Grefstad Grimstad Gjenvalg (Ny funksjon) 

1.vara (møter fast) * Hans Blattmann Bykle Ny 

2. vara (møter fast) * Ingrid Lillehei Flekkefjord   Ny 

 
* Dersom årsmøtet vedtar fylkesstyrets forslag til vedtektsendring, endres disse til styremedlemmer 

 

Medlem Aust-Agder Abel Cecilie Knibe Kroglund Lillesand Gjenvalg 

Personlig vara Vanja Grut Arendal Gjenvalg 

Medlem Aust-Agder Robert C. Nordli Arendal Ny 

Personlig vara Hans Blattmann Bykle Ny 

Medlem Vest-Agder Even Tronstad Sagebakken Lindesnes Gjenvalg 

Personlig vara Kenneth Mørk Kristiansand Gjenvalg 

Medlem Vest-Agder Mona Dia Kristiansand Gjenvalg 

Personlig vara Grethe Strand Vennesla Gjenvalg 

 

Leder Rolf Terje Klungland Kvinesdal Ny 

Nestleder Berit Kittelsen Vennesla Gjenvalg 

Medlem Jarl Steinar Odinsen Arendal  Gjenvalg 

1.varamedlem Liv Andersen Arendal Gjenvalg (var 2.vara) 

2.varamedlem Agnes Norgaard Risør Ny 

 



 

Vanja Grut Medlemsansvarlig i fylkespartiet Arendal Ny 

Gro Monsen Høiby  Styremedlem kommuneparti Kristiansand Ny 

Audun Øvrebø Fylkessekretær Kristiansand Ny 

Per Åge Nilsen Fylkessekretær Froland Ny 

 
 
 

Leder Odd Omland Kvinesdal 

Nestleder Solveig Robstad Vennesla 

 Jan Øyvind Åvik Lindesnes 

 Arnt Abrahamsen  Farsund 

 William Wathne 
AUF, personlig 
vara:  

 Helge Stapnes Kristiansand 

 Ingrid Lillehei Flekkefjord 

 Mette Gundersen LO 

 Maria Dragland  Lyngdal 

   

Vara: Inger-Lise Lund Stulien Åseral 

 Åsmund Mjåland Kristiansand 

 Åse Lill Kimestad Lindesnes 

 Jan Atle Toft Lyngdal 

 AUF  

   

 

Leder Agnes Norgaard Risør 

Nestleder Anders Christiansen Birkenes 

 Aina Adriansen Munthe Lillesand 

 Arne Jenssen Arendal 

 Inger-Lene Håland Froland 

 David Bergh Tharaldsen Grimstad 

 Venke Anny Nes LO/Vegårshei 

 Hans Blattmann Bykle 

 Frederick H. Birkenes 
AUF, personlig 
vara:   

   

Vara: Reidun Lundberg Tvedestrand 

 May Brit Stenjor Bygland 

 Hans Fredrik Tangen Åmli 

 Tor Øyvind Hansen Evje og Hornnes 

   

 



 

 
Fylkesstyrets innstilling:  
 
Jan Rudy Kristensen Arendal leder Gjenvalg, ny posisjon 

Karin Hodne Vennesla nestleder Ny posisjon. Var vara 

Jan Øyvind Åvik Lindesnes  Gjenvalg 

Gro Bråten Lillesand  Gjenvalg 

Kai Henning Holum Tvedestrand  Gjenvalg 

Grace Buch Farsund  Gjenvalg 

Åsmund Mjåland Kristiansand  Ny 

May Brit Stenjor Bygland  Gjenvalg 

Jesper Thoresen AUF   

 
Vara: 

   

Sigurd Tobiassen Flekkefjord  Ny 

Inger Lene Håland Froland  Ny 

Ole Henrik Grønn Risør  Gjenvalg 

Elfie Dørum Kristiansand  Ny 

AUF    

    
 
 

 


